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ACTA DEL CONSELL PLENARI 

 

Identificació de la sessió  

Núm.: 6 
Data: 5 d’octubre de 2016 
Caràcter: ordinari 
Horari: de 19.13 h a 00.55 h del 6 d’octubre de 2016 
Lloc: Consell de Districte de Sant Martí 
 
Assistents 

President del Consell 
Xavier Mulleras Vinzia (GMPPC) 
 
Regidor del Districte 
Josep M. Montaner Martorell (GMBComú-E ) 
 
Regidors/es adscrits/es 
Raimond Blasi i Navarro (GMDCiU) 
Trini Capdevila i Burniol (GMERC-AM) 
M. Magdalena Barceló Verea (GMDC’s) 
 
Consellers i conselleres  
Marc Andreu Acebal (GMDBComú-E) 
Francesc Carmona Pontaque (GMDBComú-E) 
Carlota Falgueras Marsal (GMDBComú-E) 
Montserrat Barnils i Santanach (GMDBComú-E) 
Jordi Martín López (GMDBComú-E) 
Eva Campos Paladio (GMDBComú-E) 
Jordi Marzo Fitó (GMDBComú-E)  
Genís Boadella i Esteve (GMDCiU) 
Maria Arenillas Picañol (GMDCiU) 
Fernando Gómez Carvajal (GMDCiU) 
Oriol Crespo Ramos (GMDCiU) 
Javier Heredero Esteban (GMDC’s)  
M. Eugenia Angulo López (GMDC’s) 
Lourdes Arrando Bellés (GMDERC-AM) 
Oriol Puig i Morant (GMDERC-AM) 
Sergi Alcon i Gibert (GMDERC-AM) 
Francesc Xavier Bañón Fàbregas (GMDPSC-CP) 
Sílvia López Serrano (GMDPSC-CP) 
Manuel Gallardo Martínez (GMDPPC) 
Ramon Sabaté Puig (GMDPPC) 
Ainhoa Ruiz Benedicto (GMDCUP-PA) 
 
Excusen la seva absència 
Maria Rovira i Torrens, regidora adscrita GMDCUP-PA 
Daniel Mòdol i Deltell, regidor adscrit GMDPSC) 
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Gerent 
Josep Garcia Puga  
 
Secretària tecnicojurídica 
Rocío Benito 
 
 
Desenvolupament de la sessió 

El president en funcions obre la sessió. Comunica que hi ha hagut un plenari extraordinari 
prèviament, en el qual s’ha votat com a nou president del Districte el regidor Raimond Blasi, que 
no podrà exercir aquest càrrec fins que l’alcaldessa no ho sancioni oficialment. Afirma que per 
això mantindrà la presidència del Districte durant aquest plenari. Manifesta que, com a president 
sortint, vol dir unes paraules de comiat. 

Explica que ha estat un gran honor i un privilegi poder ser president del Districte de Sant Martí, 
que destaca que és un gran districte, no només per la seva extensió i pels seus deu barris, sinó 
també per la seva població. Remarca que, amb 232.000 persones, és el segon districte més 
important de Barcelona. A més, afirma que és un districte divers pel que fa a la seva gent, tal 
com ho demostra la varietat d’associacions que té i els grans contrastos que presenta des del 
punt de vista de l’activitat econòmica, amb la coexistència de grans empreses i petit comerç. Així 
mateix, assenyala que és un districte que té patrimoni industrial tant de fa un segle com del segle 
XXI, i rendes molt modestes i, alhora, els pisos més cars de Barcelona a la Vila Olímpica.  

Manifesta que va arribar a la presidència del Districte amb molta il·lusió, ple d’incerteses i també 
d’expectatives. Afirma que, avui que s’acomiada com a president del Districte, vol donar les 
gràcies als consellers del govern: Marc Andreu, Francesc Carmona, Carlota Falgueres, 
Montserrat Barnils, Jordi Martín, Eva Campos, l’exconseller Antonio Herrera i el nou conseller 
Jordi Marzo. Així mateix, dóna les gràcies als consellers Genís Boadella, Maria Arenillas, 
Fernando Gómez, Oriol Crespo, Oriol Puig, Sergi Alcon, Xavier Bañón, Sílvia López, M. Eugenia 
Angulo, Javier Heredero, Ana M. Luque, Manuel Gallardo, Ramon Sabaté, i a la consellera i 
vicepresidenta del Districte, Lourdes Arrando, amb qui afirma que ha estat un plaer poder 
treballar durant el temps que han coincidit. Manifesta que també vol donar les gràcies al regidor, 
amb qui destaca que també ha tingut una convivència molt bona; i als treballadors del Districte, 
especialment a la senyora Rocío Benito, sense la qual afirma que no hauria estat possible fer-ho 
la meitat de bé. 

Explica que de Sant Martí s’emporta una motxilla plena d’experiències amb els veïns, de 
contrastos entre barris, de sentiments respecte a la gent amb qui ha parlat quan ha anat als 
barris o a qui ha casat, i plena de vida, tal com es demostra a les festes majors. Afirma que ha 
intentat ser un bon president i escoltar els veïns i els consellers, potser perquè ell ha estat vuit 
anys conseller de districte i sap que el Consell Plenari del Districte és el lloc dels veïns, les 
associacions i, sobretot, els consellers. Subratlla que, per tant, els consellers de districte també 
han de tenir protagonisme en el debat polític. 

Manifesta que ha tractat de ser «un bon àrbitre en el partit que tenen cada dos mesos» i de ser, 
per tant, un servidor públic. Afirma que deixa la presidència per motius personals, però que una 
part del seu cor ja estarà sempre a Sant Martí. 
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A) Aprovació de l’acta de la sessió anterior: 

Aprovació de l’acta de la sessió ordinària celebrada el dia 6 de juliol de 2016 

S’aprova per unanimitat. 

B) Part informativa: 

Despatx d’ofici: 

Adjudicacions de contractes per procediment obert i negociat entre els mesos de juliol 
a setembre de 2016 

La secretària tecnicojurídica es refereix al contracte de gestió de serveis públics del servei de 
bar-cafeteria del Casal de Gent Gran Joan Casanelles, al qual van optar quatre licitadors. 
Informa que es va atorgar la concessió a la senyora Zoila Deyanira Marcelo Beltre per a un 
termini de vuit mesos i mig, del 14 de setembre de 2016 al 30 de juny de 2017. 

El Consell se n’assabenta. 

Cartipàs:  

Decret de l’Alcaldessa de 21 de juliol de 2016, de nomenament del conseller Javier 
Heredero Esteban 

Decret de l’Alcaldessa de 6 de setembre de 2016, de nomenament del conseller Jordi 
Marzo Fitó 

Decret del regidor del Districte de Sant Martí d’1 d’agost de 2016, pel qual es modifica 
el decret de 10 de setembre de 2015, en el sentit de canviar el règim de dedicació d’una 
consellera 

Decret del regidor del Districte de Sant Martí de 14 de setembre de 2016, pel qual 
s’estableix el règim de dedicació de dos nous consellers 

Decret del regidor del Districte de Sant Martí de data 14 de setembre de 2016, de 
modificació de la determinació de les àrees de govern i designació de consellers i 
conselleres responsables 

Decret del regidor del Districte de Sant Martí de data 21 de setembre de 2016, de 
modificació de la designació de consellers de barri 

Decret del regidor del Districte de Sant Martí de data 21 de setembre de 2016, de 
modificació i nomenament d’un nou membre de la Comissió de Govern, i delegació de 
presidència de comissions consultives 

Modificació de Cartipàs, relativa a canvis que afecten els consellers del GMDC’s i 
GMDBComú en diferents òrgans de govern i participació 

La secretària tecnicojurídica informa que hi ha hagut dos canvis de consellers: la senyora Ana M. 
Luque Muriel ha deixat el seu càrrec com a consellera del GMDC’s i ha estat substituïda pel 
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senyor Javier Heredero, que va prendre possessió del càrrec el dia 12 de setembre; i el senyor 
Antonio Herrera, del GMDBComú-E, ha estat substituït pel senyor Jordi Marzo, que va prendre 
possessió del càrrec el dia 22 de setembre. 

Explica que això ha motivat una sèrie de canvis en el cartipàs, atès que el senyor Jordi Marzo 
formarà part de la Comissió de Govern i serà responsable de l’Àrea de Memòria Històrica, 
Seguretat i Prevenció, en substitució del senyor Herrera, i la senyora Eva Campos serà 
consellera del barri de Sant Martí de Provençals, també en substitució del senyor Herrera. 

Manifesta que també s’han produït canvis en la presidència de les comissions consultives de 
govern. Afirma que la Comissió Consultiva de Serveis a les Persones, Acció Social i Ciutadania 
serà presidida per la senyora Sílvia López; la de Promoció Econòmica, per la senyora Montserrat 
Barnils; i la de Medi Ambient, per la senyora Eva Campos. Així mateix, informa que la Taula de 
Seguretat del Districte, que és una comissió de treball, serà presidida pel senyor Jordi Marzo. 

Explica que, un cop es facin totes les modificacions de cartipàs pel que fa a canvis de vocals en 
els consells de barri i en algunes comissions d’equipament i altres comissions de treball, es 
penjarà a la pàgina web del Districte el cartipàs renovat a data de 5 d’octubre de 2016. 

El president en funcions expressa, en nom del Consell del Districte, l’agraïment a la tasca feta 
pels consellers sortints, el senyor Antonio Herrera i la senyora Ana M. Luque, i els millors desitjos 
en la seva trajectòria personal. 

El Consell se n’assabenta. 

Informe del regidor 

El regidor del Districte agraeix al president en funcions la seva feina, i afirma que ha estat un 
«àrbitre» magnífic durant l’any i quatre mesos que ha presidit els plenaris. 

Manifesta que durant l’estiu hi ha hagut una normalitat positiva al districte, especialment al 
Poblenou i a la zona de la platja, que és la que pateix més pressió. Afirma que els espais han 
estat molt utilitzats, però que tot ha funcionat correctament pel que fa a la neteja, la Guàrdia 
Urbana i les emergències, i ha predominat la convivència i el civisme. Assenyala que en algunes 
àrees del districte s’ha produït un increment del turisme, però que s’ha avançat molt en aquest 
àmbit. Pel que fa a això, explica que s’està negociant el Pla especial d’allotjaments turístics 
(PEUAT); s’ha aclarit molt la situació que hi ha respecte a les places d’allotjament turístic; s’han 
fet inspeccions als pisos turístics, 198 d’ofici i 84 per denúncia ciutadana; i s’han obert 204 
expedients de disciplina urbanística a pisos d’ús turístic il·legals. 

Afirma que l’ordenació singular de la rambla del Poblenou està a punt de ser aprovada, i que 
s’ha aplicat la normativa existent en aquest espai. Explica que aquest estiu s’hi han fet quatre 
inspeccions i, fruit d’això, s’han obert 30 expedients de disciplina a terrasses per incompliment de 
la normativa i s’han retirat 3 terrasses que no disposaven de llicència.  

Manifesta que hi ha hagut una utilització intensiva, festiva i de convivència de les platges, i que la 
prova pilot de la platja de gossos ha estat un èxit, tot i que encara no se n’ha fet una valoració 
definitiva. 

Pel que fa als conflictes relacionats amb l’oci nocturn a la Vila Olímpica, explica que la valoració 
que en fa el govern, la Guàrdia Urbana i el mateix veïnat és que s’han resolt gran part dels 
problemes que hi havia al carrer Moscou i al parc de Carles I. Manifesta que, per a això, han 
comptat amb la Guàrdia Urbana, les brigades de neteja, els agents cívics i, sobretot, amb la 
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col·laboració del veïnat. Afirma que creuen que la millora de la situació és evident, tot i que 
encara es pot seguir millorant. 

Explica que el gran nombre d’obres que hi ha al districte, com les de Glòries o Pere IV, causen 
molèsties, però que no s’ha arribat en cap cas a una situació complicada o de caos.  

Destaca que aquest estiu es van tornar a obrir equipaments municipals al Besòs per segon any 
consecutiu per tal que els veïns i veïnes del barri passessin un millor estiu i patissin menys calor.  

Afirma que totes les festes majors han tingut un bon desenvolupament i han estat molt ben 
organitzades. Explica que preveuen fer un salt organitzatiu de les festes que atrauen molta gent, 
sobretot les del Poblenou, i fer un salt qualitatiu pel que fa a les festes de barris com la Via 
Trajana o la Pau. 

Destaca les millores relatives al patrimoni industrial: a Can Ricart es va celebrar una comissió 
abans de l’estiu, a la qual es va convidar la major part d’empreses immobiliàries implicades, i s’hi 
farà un festival de grafits a principis de novembre; a Ca l’Alier s’iniciaran les obres en breu, i 
l’empresa Cisco continua formant part del projecte; a l’Escocesa també es començaran aviat les 
obres per part de l’ICUB, i a La Flor de Maig ja s’han iniciat les obres per a la rehabilitació de 
l’edifici. A més, explica que s’ha signat un conveni amb la UPC perquè els estudiants del màster 
de construcció estudiïn tres peces del patrimoni industrial del districte. 

Respecte al 22@, afirma que treballen estretament amb 22@ Network, els hotels i les 
universitats per repensar i rellançar el 22@ amb tots els agents implicats i recuperar la iniciativa 
pública. Remarca que, a més, s’està començant l’obertura de carrers, com els de Bolívia o 
Marroc. 

Pel que fa a habitatge, manifesta que l’informe de la Unitat Contra l’Exclusió Residencial (UCER) 
dóna dades sobre els 1.515 casos de desnonament que s’han atès. Explica que un 13% dels 
casos corresponen a Sant Martí i que s’han resolt de manera temporal o definitiva. D’altra banda, 
afirma que el 95% dels habitatges ocupats a precari no generen conflictivitat. Assenyala que en 
el cas del districte han detectat 64 pisos ocupats, la major part dels quals eren pisos buits 
d’entitats bancàries. 

Destaca que estan adoptant una actitud proactiva respecte a les deficiències estructurals que 
tenen una sèrie d’edificis de la Pau, la Via Trajana i el sud-oest del Besòs. D’altra banda, 
assenyala que la comissió de treball contra la gentrificació que ha creat l’Ajuntament de 
Barcelona ha pres com a cas específic el barri del Poblenou. 

Recorda que s’ha començat a desplegar el Pla de barris al Besòs i el Maresme, i que a partir de 
principis del 2017 s’aplicarà també a la Verneda i la Pau. Explica que ja s’han designat dos caps 
de projectes, s’estan fent reunions inicials de caràcter tècnic i s’estan creant comissions de 
servei, de seguiment i de treball. Afirma que també s’està creant el grup impulsor del Pla de 
barris al Besòs i el Maresme, amb participació veïnal, i s’estan fent els treballs previs per 
començar al gener a la Verneda i la Pau. D’altra banda, destaca que la Unió Europea ha 
concedit tant al municipi de Santa Coloma de Gramenet com al de Barcelona 15 milions d’euros 
per a estratègies de desenvolupament urbà sostenible i integrat, que en el cas de Barcelona es 
destinaran al Pla de barris dels tres districtes de l’eix Besòs i s’afegiran al fons comunitari per a 
aquest projecte. Manifesta que cal agrair als tècnics municipals, molts d’ells del Districte, 
l’elaboració de l’informe del projecte, tenint en compte que només han rebut aquesta subvenció 
dos municipis catalans. 
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Afirma que el curs escolar ha començat amb normalitat arreu, amb petits endarreriments per 
acabats d’obres als mòduls de l’escola Llacuna i l’institut Maria Espinalt, però que segueixen 
aquest procés de prop i treballen intensament amb el comissionat d’Educació, Miquel Àngel 
Essomba. Assenyala que, malgrat les retallades en educació, estan aconseguint millores i nous 
projectes. En aquest sentit, destaca que, a petició del Districte, han aconseguit fins a un total d’1 
milió d’euros del Consorci d’Educació per a tres escoles del Besòs i la Pau, en el marc del 
programa «Escoles enriquides». 

Explica que estan acabant de tancar l’acord amb La Caixa per adquirir en breu l’antiga escola 
bressol Pere Calafell, i que també estan acabant de tancar les negociacions amb l’Arquebisbat 
per comprar l’església de Sant Bernat Calbó. 

Assenyala que no s’estendrà sobre la implantació de la prova pilot de la superilla del Poblenou, 
ja que aquesta qüestió forma part de tres iniciatives que avui es presenten. Destaca, però, que 
des de l’inici d’aquesta prova es fan assemblees obertes i reunions amb els diversos actors 
implicats. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, comença la intervenció fent menció que la 
flotilla de Dones Rumb a Gaza ha estat abordada en aigües internacionals per Israel, en un acte 
més de violació del dret internacional. Manifesta que per això demanen a l’Ajuntament de 
Barcelona, a la Generalitat de Catalunya i a l’Estat espanyol que trenquin els acords amb les 
institucions israelianes. 

Es refereix al plenari extraordinari sobre terrasses que va tenir lloc el 23 de setembre, que afirma 
que va ser promogut pels partits de dretes. Opina que aquests partits intenten sabotejar la 
regulació i l’equilibri necessaris per garantir el gaudiment a l’espai públic. A més, manifesta que 
denuncien que aquests grups polítics fan servir les classes treballadores per justificar les seves 
polítiques i la desregulació. Els demana que parlin menys dels llocs de treball i més de la qualitat 
del treball, ja que la precarietat va en augment i no s’arregla amb més terrasses. 

En relació amb les millores del patrimoni industrial i les obres de Ca l’Alier, assenyala que 
l’empresa multinacional Cisco Systems ocupa el vuitè lloc al rànquing d’empreses amb capital a 
paradisos fiscals, per davant de Google, segons dades de la revista Fortune del 2015. Afirma 
que l’empresa, amb seu a Califòrnia, té 59 empreses subsidiàries a l’estranger, amb les quals 
suma 52.700 milions de dòlars en paradisos fiscals. Pel que fa a això, recorda que l’alcaldessa 
va signar un decret que estableix com a clàusula essencial dels contractes públics municipals 
que el contractista no tingui relació econòmica ni financera il·legal amb un país considerat 
paradís fiscal. Opina que no poden mostrar cap signe d’impunitat envers l’evasió fiscal, i demana 
al govern que sigui estricte i escrupolós amb aquest tema.  

Assenyala que a l’informe del regidor s’esmenta la creació d’una comissió de treball per repensar 
i rellançar el 22@. Pregunta com i amb qui es farà aquesta comissió, i afirma que esperen que 
s’adopti com a model la Taula Eix Pere IV. Així mateix, pregunta com s’ha conformat finalment, i 
amb quins criteris, el grup impulsor del Pla de barris del Besòs. 

Explica que creuen que tota la problemàtica que està tenint la implementació de les superilles té 
relació amb com s’entenen les transformacions urbanes a les ciutats. Remarca que, atès que 
aquestes transformacions tenen un impacte directe en la vida de les veïnes, cal democratitzar-
les, cosa que significa informar, treballar conjuntament i fer un acompanyament directe i 
sostingut d’aquests canvis, alhora que desplegar totes les eines possibles per evitar que aquests 
espais esdevinguin llocs gentrificats i allunyats de les necessitats dels barris. Manifesta que per a 
això cal fer un pla d’usos, expandir l’habitatge públic i aturar l’especulació urbanística i el turisme 
massificat. En aquest sentit, destaca la importància del pla d’usos com a eina de la qual 
disposen les institucions per aturar en gran mesura l’impacte més greu del turisme massificat, 
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com la destrucció de botigues i comerços de proximitat, i per posar fre a l’especulació urbanística 
del qual va acompanyat. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, manifesta que no poden compartir 
l’optimisme del regidor del Districte ni del seu informe. Afirma que el govern presumeix de la 
millora de la situació de la Vila Olímpica, però que només hi va intentar posar solució quan ja 
havia sortit a la premsa el calvari que viuen els veïns i veïnes de la zona, mentre que era un 
tema recurrent que s’hauria d’haver abordat molt abans.  

Explica que veïns i amics seus que han portat el gos a la platja habilitada per a gossos opinen 
que aquesta ha estat un malbaratament de diners, ja que en algunes hores s’amuntegaven una 
gran quantitat d’usuaris, quan amb els 68.000 euros que es van destinar a aquesta prova pilot es 
podria haver construït una zona molt digna i àmplia per a les mascotes just al costat. Opina que, 
per més que hi hagi hagut agents cívics i s’hagi netejat l’espai, aquesta experiència ha estat un 
fracàs. 

Assenyala que el govern es complau en el fet que hi hagi habitatges ocupats que pertanyin a 
bancs o corporacions, mentre que no posa habitatges de lloguer social a la disposició d’aquestes 
persones.  

Opina que és una mica lamentable que el gran èxit de Can Ricart sigui fer un concurs de grafits, i 
pregunta si calia destruir empreses i centres de negocis per acollir aquest tipus d’esdeveniments. 
D’altra banda, manifesta que no entén l’obsessió del govern per perseguir el turisme, quan és 
una activitat que ha aportat molta prosperitat a la ciutat. 

Assenyala que ara es parla de mòduls en comptes de barracons, però que el fet és que no s’han 
eliminat. 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, observa que el regidor ha fet al·lusions a 
l’esforç dels serveis públics, la neteja, la Guàrdia Urbana i les emergències, i remarca que el seu 
grup no ha fet cap crítica a aquests efectius, sinó que sempre els ha defensat. 

Respecte als pisos turístics, opina que el govern ha eludit la seva responsabilitat en enviar una 
carta als ciutadans per motivar-los a denunciar els seus veïns, i que no es pot responsabilitzar el 
veïnat de les obligacions que corresponen a l’Ajuntament.  

Pel que fa a les obres, manifesta que són els veïns els que poden avaluar si hi ha caos o no n’hi 
ha, i que caldria preguntar-ho a ells. En relació amb això, afirma que és molt curiós que el govern 
enviï cartes als veïns per delegar feina i, en canvi, no els consulti per avaluar danys. 

Quant a l’incendi del Besòs, explica que no posaran mai en dubte la feina de Serveis Socials, 
però que l’obligació de l’Ajuntament és posar mitjans efectius perquè els treballadors socials 
puguin treballar amb efectivitat i rapidesa. Remarca que és obligació de les institucions resoldre 
casos de vulnerabilitat, sobretot quan hi ha menors.  

Opina que totes les festes majors tenen la mateixa importància i que, per tant, es tracta d’igualar 
les festes de tots els barris. Afirma que els veïns demanen que hi hagi igualtat entre els barris 
tant pel que fa a les celebracions com pel que fa a les oportunitats, ja que continua havent-hi 
moltes diferències. 

Respecte al 22@, explica que no els sembla malament que es creï una comissió, sempre que 
se’ls faci partícips dels acords i se’ls informi de tot amb transparència.  
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Pel que fa a les deficiències estructurals que tenen una sèrie d’edificis al Besòs, la Pau i la Via 
Trajana, manifesta que saben que hi ha un conveni que estableix que el 60% del cost és a càrrec 
de la Generalitat; el 25%, a càrrec del Patronat Municipal de l’Habitatge, i el 15% a càrrec del 
conjunt de propietaris. Assenyala que, si bé el conveni va expirar el 2013, les parts es van 
comprometre a mantenir-lo mentre quedessin pisos afectats i, a més, es va afegir un ajut social 
per gaudir d’una subvenció del 100%. Remarca que encara queden 122 escales per habilitar i, 
per tant, no sap a què espera el govern per fer-ho. A més, opina que no és tan difícil informar 
clarament sobre la situació actual d’aquests blocs. D’altra banda, demana que se’ls expliqui què 
passa amb el gran nombre de pisos ocupats i en quines condicions estan, quan hi ha menors i 
gent gran que viuen en una situació de risc imminent.  

Manifesta que han rebut la bona notícia que la Unió Europea finançarà amb 15 milions d’euros el 
Pla de barris per a l’eix Besòs, i que els veïns agrairan molt que es precisi quina part d’aquests 
diners es destinaran al barri del Besòs, ja que l’eix Besòs comprèn altres barris fora del districte. 
Explica que el Grup Municipal de C’s està molt satisfet de la concessió d’aquesta subvenció 
perquè hi ha contribuït des de l’oposició, ja que a principis d’any va instar el govern a sol·licitar-la 
quan s’estava exhaurint el termini. Afirma que també estan contents d’haver aconseguit que 
s’acceptés la proposta que van presentar a la Comissió de Drets Socials, Cultura i Esports de 
l’Ajuntament de Barcelona per adequar el camp del Besòs posant-hi rampes, senyalització, llums 
i altres coses que els veïns reclamaven des de feia molt de temps. 

Demana que el Pla de barris sigui consensuat amb els veïns, els comerciants i les entitats i 
associacions. Assenyala que no parla de processos participatius «interminables», i opina que si 
els membres del govern haguessin passejat algun dia per aquests barris i haguessin contrastat 
les deficiències que els veïns exposen des del principi del mandat, ja s’hauria avançat un any. 
Remarca que hi ha necessitats tan elementals que no caldria ni debatre-les, com ara pistes 
esportives sense control, brutícia als carrers, falta de manteniment, parcs infantils que no 
compleixen la normativa, o rates i plagues. En relació amb això, recorda que el govern ha de 
presentar el pla de neteja i salubritat que el seu grup va sol·licitar, d’acord amb el compromís que 
va adquirir fa tres mesos.  

Opina que mentre es debat entorn de la superilla del Poblenou s’està perdent un temps molt 
valuós per resoldre altres problemes molt més importants. Afirma que s’estan esmerçant tots els 
esforços en un projecte que ni tan sols saben per a què servirà. 

Pel que fa a l’inici del curs escolar, manifesta que són conscients del retard de les obres en 
relació amb els barracons, però que una altra cosa que preocupa molt la ciutadania és 
l’absentisme escolar i la baixa qualitat dels estudis. Explica que creuen que es tracta d’aspectes 
importants que caldria que estudiés el Consell d’Educació, sobretot en relació amb els barris més 
desfavorits. 

Finalment, afirma que el GMDC’s té moltes ganes de treballar i que els agradaria que el govern 
els fes partícips dels acords i les reunions. Opina que el govern encara ha de millorar força pel 
que fa a aquest aspecte, sobretot per una qüestió de transparència.  

El president en funcions comunica a la senyora Angulo que ha exhaurit el temps d’intervenció i, 
per tant, no podrà disposar d’un segon torn de paraula. 

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, assenyala que vol començar fent una 
reflexió de política general. Explica que a la seva formació li sap molt greu el que ha succeït al 
Partit Socialista, ja que com a persones d’esquerres no els pot agradar que una força històrica 
d’aquest àmbit passi per uns moments tan difícils. Manifesta que confien que aquesta situació no 
afecti l’Ajuntament de Barcelona, i dóna molts ànims als companys que encara creuen en el 
projecte socialista català i estan al costat de la democràcia. 
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Recorda que fa tres mesos va acabar la seva intervenció reiterant l’oferta al regidor de crear una 
taula amb tots els grups del districte i els representants de les entitats i associacions, en la línia 
de promoure hàbits democràtics i participatius. Explica que, tal com es temien, el regidor va fer 
cas omís d’aquesta oferta sincera i ha persistit en una política basada a treballar unilateralment. 
Opina que si el govern hagués prestat atenció a aquesta proposta, probablement hauria evitat 
molts dels problemes que ha ocasionat la implantació de la superilla al Poblenou. Manifesta que, 
tot i que parlaran després de la superilla, voldria que el regidor els aclarís si el Districte va llogar 
l’auditori de la UPF per fer la jornada de valoració, i en aquest cas, quin cost va tenir i per què no 
es va utilitzar un equipament municipal. 

Assenyala que han sentit dir diverses vegades al regidor que Pere IV és un eix emblemàtic, però 
que la realitat actual d’aquest carrer l’allunya molt d’aquest qualificatiu. Explica que, per exemple, 
costa d’entendre que en l’actuació que afecta el clavegueram no s’hagi pogut evitar una invasió 
de rates al veïnat, que ella mateixa ha comprovat. Pregunta quines solucions s’han proposat per 
resoldre aquest problema de salut pública. 

Afirma que, pel balanç de l’estiu que ha fet el regidor, sembla que no ha parlat amb la síndica de 
greuges de la ciutat. D’altra banda, remarca que el PAD és el «gran desconegut», ja que es va 
fer un gran procés participatiu i es va demanar als veïns i veïnes que complissin els terminis de 
participació, però el govern encara no n’ha presentat cap resultat. Assenyala que el conseller 
tècnic va dir a l’Audiència Pública que el govern estava negociant el PAD amb els grups polítics, 
però que amb el seu grup, com a mínim, no ho ha fet. Pregunta si han de pensar que el govern 
compta treballar amb el PAD aprovat fa dos mandats pel seu soci de govern i una de les seves 
confluències. Afirma que, si és així, agrairien que els el facin arribar per poder-ne fer el 
seguiment.  

Manifesta que els agradaria que algun dia el regidor expliqués en el Consell Plenari quin és el 
grau d’acompliment de les diverses resolucions adoptades, ja que creuen que tant els grups 
municipals com tots els veïns i veïnes tenen dret a saber quin és el grau de compromís del 
govern amb el Consell Plenari. En relació amb això, pregunta al regidor quan pensa el govern 
«aprovar les assignatures» de participació i transparència. 

Felicita el Pla comunitari del Besòs i el Maresme per la seva iniciativa de portar la cultura popular 
al barri amb la presentació dels nous gegants Besòs i Maresme, així com a les dones de 
l’Associació Ambar Prim, que els han fet els vestits. També felicita el nou equip de criquet femení 
del projecte Ma’isah, que aposta per la inclusió social d’adolescents nouvingudes i autòctones i 
el seu apoderament. Explica, però, que el dia d’aquesta presentació es va viure una situació 
estranya, ja que en els parlaments la coordinadora del projecte va explicar que el primer pas 
d’aquest projecte va ser fer classes de català, mentre que el conseller de govern Jordi Martín va 
fer la seva intervenció íntegrament en castellà. Afirma que no dubta de la bona intenció d’aquest 
conseller, però que aquest gest indica un apriorisme i un desconeixement de la realitat de la 
immigració del Besòs. Diu al senyor Martín que els familiars d’aquestes noies entenen igual de 
bé o de malament el català que el castellà, i que fins i tot, en finalitzar, una de les noies va dir: 
«Aquest senyor ha parlat en castellà». Pel que fa a això, explica que pensava que Barcelona en 
Comú reclamava abolir les fronteres no només físiques sinó també mentals.  

Finalment, agraeix que aquesta vegada l’informe del regidor no hagi arribat a última hora, com 
era habitual, i manifesta que esperen que d’ara endavant sempre sigui així. 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, afirma que se sumen a les felicitacions 
expressades, i felicita també l’escola Voramar pels seus cinquanta anys al barri del Poblenou i al 
districte. 
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Observa que s’ha canviat la disposició de les taules a la sala. Assenyala que cal reformar la sala 
per fer més fàcil la interacció entre els consellers, però que el sectarisme del govern l’ha portat a 
arraconar els grups que creu que són de dretes, mentre que ha remodelat la part de l’equip de 
govern, quan s’havia acordat canviar la distribució de tota la sala.  

Explica que aquest sectarisme també es reflecteix en una acció que lamenten profundament, 
que és la carta incitant els ciutadans de Barcelona a denunciar els seus veïns, que assenyala 
que és una carta que ni tan sols està signada. Manifesta que tots comparteixen que cal perseguir 
els apartaments turístics il·legals, però que creuen que aquestes tècniques pròpies d’inicis del 
segle XX no són les més idònies d’un Ajuntament democràtic, o d’un Ajuntament que dóna la 
cara. 

Afirma que el seu grup no fa un balanç positiu de l’estiu, a diferència del govern, atès que la 
puntuació de la neteja al districte de Sant Martí ha passat d’un 7,48 a un 5,32 a l’auditoria interna 
de l’Ajuntament sobre la qualitat de l’espai públic; atesa la manca de participació i transparència; 
i atesos els problemes dels manters, de la Vila Olímpica i de la superilla. D’altra banda, opina 
que el govern és contradictori pel que fa al turisme, ja que declara una guerra contra aquesta 
activitat, però s’adona que és necessària per crear llocs de treball. En aquest sentit, assenyala 
que el regidor els ha explicat que el govern parla amb el 22@ Network i amb els hotels per 
rellançar el 22@. Afirma que aquest tipus de contradiccions amb les quals es troba el govern dia 
a dia es deu a la falta de discurs, la manca de maduresa política i la falta de capacitat per 
gestionar la ciutat. Manifesta que, per al GMDCiU, l’alternativa és el model de ciutat que va 
impulsar l’alcaldia de Xavier Trias. 

Formula tot un seguit de preguntes: quina és l’opinió del regidor del Districte sobre 
l’endarreriment de les obres del túnel de Glòries fins a finals del 2018; quina és la valoració del 
regidor del Districte sobre la retirada de Schneider del projecte de Ca l’Alier, i quina part dels 15 
milions que aporta la Unió Europea a la franja del Besòs es destinaran al districte de Sant Martí.  

Conclou que no poden compartir el cofoisme que mostra el regidor. Afirma que donen per 
descomptat que hi ha coses positives en el balanç dels darrers mesos, però que exigeixen del 
govern del Districte un plus en la gestió i en la direcció política, que és quelcom que troben a 
faltar. 

El regidor agraeix les opinions i les crítiques que han expressat els grups. 

Manifesta que està totalment d’acord amb la senyora Ruiz que no s’ha d’entorpir la regulació de 
les terrasses i cal arribar a un acord. En relació amb això, afirma que torna a recollir la proposta 
de la senyora Arrando de crear espais per treballar en comú, i que si no han estat prou actius 
respecte a això, ho seran a partir d’ara. Opina que és important arribar a consensos polítics pel 
que fa a les terrasses o pel que fa al PEUAT.  

Respecte a Cisco Systems, remarca que el conveni amb aquesta empresa prové del mandat 
anterior i es va signar abans que s’establís la clàusula contra les empreses amb vinculacions 
il·legals amb paradisos fiscals. D’altra banda, afirma que la retirada de Schneider obeeix a altres 
motius, però que era un accionista menor i s’està negociant amb aquesta empresa.  

Pel que fa a la intervenció del GMDPPC, assenyala que la qüestió de l’habitatge és delicada i 
complexa, però que el govern municipal està tornant a crear habitatge de lloguer. Respecte a 
Can Ricart, explica que no tot es redueix a fer un festival de grafits, sinó que també s’han reunit 
amb els operadors immobiliaris i estan treballant amb la universitat perquè l’alumnat faci estudis 
sobre el patrimoni industrial del districte.  
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Diu al senyor Boadella que el govern no ha declarat mai la guerra al turisme, sinó que vol 
controlar aquesta activitat perquè no incideixi negativament en la qualitat de vida de la 
ciutadania. Afirma que per això han fet un PEUAT per regular-lo, i que del que es tracta és de fer 
que el turisme sigui positiu per a la ciutat. A més, remarca que el baròmetre municipal de l’estiu 
mostra que el turisme ha passat a ser el tercer problema per a la ciutadania de Barcelona. 

Pel que fa a la intervenció del GMDC’s, manifesta que és cert que s’ha de redistribuir la qualitat 
de les festes, però que cal mantenir-ne la diversitat d’acord amb les singularitats de cada barri. 
Explica que per això volen ajudar els barris que necessitin més suport en l’organització de les 
seves festes majors. D’altra banda, afirma que volen convidar els grups a participar en totes les 
comissions que es creïn, com la del 22@. 

Respecte a la intervenció del GMDERC-AM, manifesta que accepta l’oferiment de treballar 
conjuntament. Afirma que és molt necessari consensuar coses com el PEUAT, la regulació de 
les terrasses, o la lluita contra la gentrificació d’algunes àrees. 

Quant als hàbits democràtics i la transparència, remarca que el síndic de greuges situa 
Barcelona com la ciutat més transparent de tot Catalunya en la seva gestió, passant per davant 
de Sant Cugat del Vallès. D’altra banda, explica que l’Enquesta de satisfacció municipal es pot 
interpretar de moltes maneres, però que la major part dels indicadors assenyalen que la 
satisfacció, la visió del futur, la percepció dels problemes o la visió de com es gestionen els 
recursos públics milloren en tots els sentits. Assenyala que al final del mandat de l’alcalde Trias 
ja va canviar la tendència, però que continua millorant. Afirma que, per molt que es vulguin trobar 
aspectes apocalíptics i negatius, la ciutat està en un bon moment. 

La senyora Ruiz opina que és irònic que les dretes continuïn parlant de com els preocupen els 
problemes que genera el turisme i després no donin suport a cap proposta que vulgui regular 
aquesta activitat, com la limitació de l’entrada dels creuers al port, la regulació dels habitatges 
d’ús turístic (HUT) o el pla d’usos de Ciutat Vella, que és el districte que pateix més la 
massificació turística. 

El senyor Gallardo explica que el preocupa el turisme dels manters, de l’incivisme i aquell que 
utilitza Barcelona com a plataforma antisistema, però no pas l’altre tipus de turisme. 

La senyora Arrando agraeix al regidor que aquest cop hagi dit que recull la proposta que fa el 
seu grup. Afirma que creuen que cal arribar a grans acords per avançar, sobretot quan hi ha un 
govern en minoria, i que per a això s’ha de fer un esforç de transparència i diàleg. 

El senyor Boadella assenyala que el regidor no ha contestat la pregunta de què pensa sobre 
l’endarreriment de la finalització de les obres de Glòries fins a finals del 2018.  

En relació amb el rànquing sobre transparència, recorda que Sant Cugat del Vallès és un 
ajuntament governat per CiU. D’altra banda, llegeix un titular de premsa que diu «Ada Colau 
declara la guerra al turismo en Barcelona», i afirma que no es poden dir segons quines coses 
perquè la gent té memòria i hi ha hemeroteques.  

El senyor Carmona assenyala que vol aclarir un parell de qüestions. D’una banda, explica que el 
lloguer de l’auditori de la Universitat Pompeu Fabra no va tenir cap cost. D’altra banda, manifesta 
que vol felicitar el senyor Boadella pel nou càrrec que té dins del seu partit, però que potser per 
això no va assistir a la reunió de la Junta de Portaveus en què es va decidir la nova disposició de 
la sala. 
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Informes del govern 

Accés segur a les escoles  

El regidor dóna la paraula a la senyora Falgueras. 

La senyora Carlota Falgueras Marsal, consellera d’Ensenyament, Immigració i Dona, manifesta 
que la Guàrdia Urbana ha dut a terme un estudi dels entorns pròxims als centres educatius del 
districte per tal de millorar la seguretat dels menors i els acompanyants a l’hora d’accedir als 
centres. Assenyala que, per tal de verificar la situació real, s’ha fet un treball de camp molt 
minuciós. Pel que fa a això, destaca que l’informe ofereix una imatge i una descripció detallada 
de les característiques que presenta l’accés a cadascun dels centres educatius del districte, tant 
els públics com els concertats, i fa propostes de millora.  

Explica que s’ha analitzat l’entorn immediat de cadascun dels centres, fent especial èmfasi en la 
zona d’entrada i els passos més propers, i el tipus de via i les seves circumstàncies (velocitat de 
circulació, volum de trànsit, etc.). Assenyala que es tenen en compte l’accessibilitat, les 
condicions de visibilitat de vianants i vehicles a les entrades i sortides, la senyalització vertical i 
horitzontal, l’estat i les característiques de les voreres, la presència o l’absència d’elements de 
mobiliari, i l’existència o no de camins escolars. En relació amb això, observa que en l’anàlisi de 
l’informe es recorda que no tots els centres disposen d’un camí escolar. 

Assenyala que al final de l’informe hi ha uns quadres sobre les actuacions que caldria realitzar 
(senyalització vertical i horitzontal, mobiliari, semàfors, afegir proteccions), així com el grau de 
prioritat de l’actuació a cada centre, classificada com a «urgent», «important» i «millora». Explica 
que, un cop valorades les actuacions, es planteja un pressupost aproximat de 300.000 euros per 
garantir una ràpida realització de les accions proposades amb criteris d’eficiència i el menor cost 
possible. Afegeix que aquesta xifra s’haurà de precisar a partir d’estudis concrets en el moment 
oportú.  

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, pregunta si els 300.000 euros de despesa 
prevista cobriria totes les actuacions o només les més urgents. Així mateix, demana més 
concreció respecte als terminis de les actuacions i respecte als estudis que caldria fer per 
determinar el cost exacte de les actuacions.  

D’altra banda, manifesta que consideren que s’hauria de valorar la possibilitat d’establir 
mecanismes semblants als voltants dels casals i residències de gent gran, ja que són espais pels 
quals transiten persones susceptibles de tenir algun tipus de vulnerabilitat. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, afirma que només vol reiterar que no s’ha 
millorat gens pel que fa l’existència de barracons.  

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, manifesta que estan molt satisfets que s’hagi 
fet aquest estudi, ja que el seu grup va fer un prec i una roda de premsa per exigir un accés 
segur a les escoles. Recorda que quan van plantejar aquell prec el govern els va dir que l’escola 
a la qual s’havien referit era preciosa i tenia, fins i tot, psicopedagogues.  

Subratlla que l’Administració pública és la que ha de vetllar per garantir la seguretat, cosa que 
significa donar la informació necessària pels canals adequats i a partir dels primers nivells 
d’ensenyament escolar, tal com diu la Carta europea dels drets dels vianants. A més, es refereix 
a la importància d’establir hàbits de desplaçament adequats des de la mateixa infància. 

Afirma que l’èxit de les actuacions dependrà en gran mesura de la difusió que se’n faci i de la 
coresponsabilitat de tots els agents implicats (Administració local, comerciants, veïnat, entitats, 
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escoles i famílies), així com del fet de promoure el diàleg amb els equips docents, les AMPA i les 
famílies dels escolars. Destaca que, de fet, un dels objectius principals dels itineraris escolars ha 
de ser aconseguir implicar no només l’alumnat, sinó també el seu entorn. Manifesta que esperen 
que aquestes actuacions es facin amb rapidesa, eficàcia i responsabilitat. 

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, agraeix la presentació de l’informe i la 
feina duta a terme pels tècnics. Explica que comparteixen la justificació d’aquest estudi i 
pràcticament tots els criteris que exposa, malgrat que els preocupa el criteri d’eficiència, o màxim 
rendiment amb menor cost, ja que això podria significar a curt termini la necessitat d’una segona 
actuació i un increment del cost.  

Manifesta que entenen que quan es parla d’actuació «urgent» es vol dir que la situació actual 
comporta algun risc i que, per tant, voldrien saber quin és el calendari previst per a aquestes 
actuacions. D’altra banda, explica que els agradaria conèixer sobre la base de quines partides 
concretes de les actuacions indicades es calcula l’estimació de 300.000 euros de pressupost. En 
relació amb això, assenyala que en l’última Audiència Pública el gerent del Districte va dir als 
veïns del carrer Enamorats que instal·lar un semàfor costa més de 60.000 euros. Afirma que, per 
tant, atès que en l’informe presentat apareixen sis semàfors, faltarien 60.000 euros només per 
instal·lar els sis semàfors.  

Manifesta que els agradaria saber quin cost tenen les actuacions a cada escola i les que es 
consideren més urgents i necessàries. Explica que suposen que s’han fet aquests càlculs, 
encara que només siguin estimacions, i demana que es facin arribar a tots els grups. D’altra 
banda, pregunta si l’informe s’ha posat o es posarà a disposició dels centres escolars perquè 
puguin dir què en pensen, i si es té previst convocar una reunió del Consell Escolar amb la 
presència de la Taula de Seguretat del Districte per valorar l’informe. 

El senyor Fernando Gómez Carvajal, del GMDCiU, manifesta que se sumen a l’agraïment als 
tècnics per la bona feina que han fet. D’altra banda, pregunta si alguna d’aquestes actuacions 
suposarà la creació d’algun nou camí escolar. 

La senyora Falgueras respon a la senyora Ruiz que la calendarització de les actuacions està en 
funció de la seva prioritat com a «urgent», «important» o «millora». Afirma que les que faran 
abans seran totes les qualificades d’urgents, que es duran a terme dins de l’any 2017. Remarca, 
però, que la qualificació d’urgent no significa que hi hagi una situació de risc. Pel que fa a la 
proposta d’ampliació d’aquest estudi a altres equipaments, explica que de moment s’han centrat 
en els centres escolars, però que es pot estudiar la possibilitat de continuar treballant en aquesta 
línia.  

Quant a la intervenció del GMDPPC, afirma que no és veritat que al districte hi hagi barracons. 
Explica que ella ha impartit classes a barracons i sap com eren, mentre que els mòduls de 
l’escola Llacuna 2 i l’institut Maria Espinalt no hi tenen res a veure. Assenyala que és cert que 
aquests mòduls no reuneixen les mateixes condicions que una escola de construcció fixa, però 
que tenen calefacció, aire condicionat i altres elements que proporcionen benestar a l’alumnat. 

En relació amb la intervenció del GMDC’s, remarca que va contestar el prec d'aquest grup sobre 
aquest tema després d’anar a veure l’escola en qüestió i de parlar amb la seva directora, i que va 
dir que a l’escola hi havia altres valors molt importants i que la directora li havia comunicat que ni 
ella ni l’equip docent s’havien queixat de la manca de seguretat en l’accés a l’escola, sinó que ho 
havien fet els pares i mares del centre. D’altra banda, afirma que està d’acord que cal implicar 
l’alumnat i tot el seu entorn en les actuacions que es duguin a terme, i que tota la comunitat ha 
de prendre consciència de la importància de crear camins escolars. 
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Pel que fa a les observacions del GMDERC-AM sobre el pressupost, explica que s’ha estimat el 
que podrien costar aquestes actuacions en general, però que s’haurà d’especificar més el cost 
quan es posin en marxa i caldrà estudiar cas per cas. D’altra banda, manifesta que en la propera 
trobada del Consell Escolar, que es convocarà aviat, es presentarà aquest informe.  

La senyora Ruiz torna a proposar, com a suggeriment per al futur, un estudi d’aquestes 
característiques en relació amb els casals de gent gran.  

El senyor Gallardo renuncia al segon torn de paraula. 

La senyora Angulo subratlla que la seguretat no és una opció, sinó una responsabilitat. D’altra 
banda, assenyala que el govern actual demana onze escoles bressol municipals, mentre que 
l’antic Grup d’ICV-EUiA en demanava quaranta-tres.  

Afirma que, atès que sembla que el govern fa cas de les peticions del seu grup, potser hauria 
d’haver-hi més diàleg entre el GMDC’s i el govern, ja que podrien fer moltes coses.  

La senyora Arrando opina que és curiós com canvien les coses quan un les explica o quan 
pretén que els altres grups signin declaracions institucionals, tenint en compte que el govern ha 
demanat en una declaració institucional que la Generalitat construeixi un institut.  

Manifesta que s’alegren que la urgència de les actuacions més prioritàries sigui relativa, i no pas 
immediata, i que aquestes es duguin a terme durant el 2017. D’altra banda, demana que 
s’aclareixi si la instal·lació d’un semàfor realment costa 60.000 euros, ja que aleshores el 
pressupost previst no serà suficient, i que el govern adquireixi el compromís de fer arribar a tots 
els grups informació més concreta sobre els costos de les actuacions. 

El senyor Gómez manifesta que comparteixen amb la senyora Falgueras que els camins 
escolars s’han de treballar d’acord amb tota la comunitat educativa. Afirma que, per tant, insten 
el govern a tenir una actitud proactiva i prendre la iniciativa de parlar amb aquest entorn per 
aconseguir que el districte pugui gaudir de més camins escolars. 

Plans d’ocupació al districte de Sant Martí 

El senyor Jordi Martín López, conseller de Participació i Transparència, Economia Social i 
Cooperativa i Turisme, assenyala que en la primera part d’aquest informe es contextualitzen les 
xifres de l’atur. Afirma que actualment hi ha un 8,3% de persones aturades al districte, amb uns 
12.300 aturats, que és una xifra una mica superior a la mitjana de la ciutat, que és del 7%. 
Remarca que la diferència que hi ha als diferents districtes és important, ja que oscil·la entre 
barris amb un 6,8% d’atur i d’altres amb un 10,5%. Adverteix que, sobretot, cal tenir molt en 
compte els alts nivells d’atur de llarga durada i dels majors de 45 anys.  

Explica que en el segon punt de l’informe es detallen les entitats del districte que treballen per 
l’impuls de l’ocupació i que mantenen relacions de coordinació i col·laboració amb el Districte, ja 
sigui via convenis administratius, subvencions, o aportacions tècniques o econòmiques a 
diversos projectes. Assenyala que hi ha quatre entitats arrelades als barris que ofereixen serveis 
de suport a l’ocupabilitat, la capacitació, la formació i l’assessorament en la recerca de feina als 
aturats del districte. Precisa que aquestes entitats són el Centre Cultural de Formació i Ocupació 
Professional Sant Martí, l’Associació Club de Feina Poblenou, Aturats en Moviment (de 
l’Associació de Veïns de la Pau) i l’Associació T’Acompanyem, que formen part d’una taula de 
treball amb els equips tècnics del Districte per promoure l’avaluació i l’anàlisi de noves propostes 
d’acció i coordinació.  
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Manifesta que el Districte també col·labora amb l’Associació Fòrum District, que integra el Gremi 
d’Hotels de Barcelona, quinze hotels del districte, la Universitat Abat Oliba, el centre comercial 
Diagonal Mar, Óptica 2000, la Fundació Trinijove i l’Escola Superior d’Hostaleria de Barcelona. 
Afirma que aquesta col·laboració se centra en la millora de l’ocupabilitat i en la inserció laboral 
de persones en risc d’exclusió del districte. Assenyala que al districte també operen entitats que 
arriben més a altres territoris, com la Fundació Trinijove, l’empresa d’inserció Formació i Treball, 
la cooperativa Biciclot i la Taula Eix Pere IV. Anuncia que a finals d’any es convocarà totes 
aquestes entitats al Consell d’Economia Social i Comerç. 

Explica que, en aquest context i en el marc de l’estratègia de ciutat, el govern del Districte 
impulsarà a partir de la tardor la redacció d’un pla de desenvolupament econòmic de districte, 
que reunirà els agents socials, les entitats i els sectors empresarials per a l’elaboració d’una 
diagnosi conjunta i de propostes d’actuació. Assenyala que aquest pla s’orientarà des del 
Districte i la Direcció de Desenvolupament Local de Proximitat de Barcelona Activa.  

Pel que fa ja als plans d’ocupació, explica que s’ha participat de manera activa en la 
convocatòria dels plans d’ocupació municipals, que ha suposat la contractació de 40 persones 
en les direccions de Serveis a les Persones i el Territori i la Direcció de Llicències i Espai Públic. 
A més, assenyala que, en el marc de la Llei de barris de la Generalitat de Catalunya, aquest any 
s’han contractat 29 persones per al barri del Besòs. D’altra banda, anuncia que durant la tardor 
es posarà en marxa un projecte de coproducció amb Trinijove que ocuparà 5 persones, i que 
actualment estan en fase d’estudi altres set projectes que ocuparien 66 persones més. Afirma 
que el Districte també participa en l’estratègia de gestió sociolaboral de venedors ambulants que 
ha dissenyat l’Ajuntament, amb 15 plans d’ocupació. 

Esmenta altres programes que es fan al districte: un programa de formació i d’ocupació en noves 
tecnologies en el qual participen 20 joves del Besòs; un programa de microcrèdits per a projectes 
empresarials de fins a 6.000 euros, que és un programa que l’any passat no es va cobrir 
totalment, de manera que caldrà buscar la manera que arribi a més empreses; el programa 
d’ocupació de Makers, que durant el darrer trimestre del 2016 dissenyarà un curs de formació 
ocupacional i capacitació amb petites empreses del districte per transmetre coneixements en 
nous sistemes de producció, com impressores 3D o tallers de fusteria i ferreria, amb l’objectiu de 
promoure projectes d’autoocupació i autoconsum; i un programa d’ocupació en el sector tèxtil. 
Pel que fa a això, destaca que al Poblenou hi ha una experiència molt interessant d’espai 
coworking tèxtil, amb una dotzena de petites empreses amb joves dissenyadors. Assenyala que 
s’ha detectat que és possible crear alguns projectes amb aquests joves, i que durant el darrer 
trimestre s’estudiarà una iniciativa de formació ocupacional de cosidors i patronistes. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, assenyala que l’informe dóna dades que 
ja sabien, com ara que els barris més afectats per l’atur són el Besòs i el Maresme, Sant Martí de 
Provençals i la Verneda i la Pau. Observa que l’informe també indica que el 2015 l’atur s’ha 
reduït, tot i que el seu grup sempre troba a faltar que es parli de la qualitat del treball, ja que tots 
els sindicats denuncien que des del començament de la crisi la qualitat de la feina ha baixat, amb 
llocs de treball cada vegada més precaris i més temporals. Afirma que per això troben a faltar les 
garanties que pot establir l’Administració pública perquè els seus plans d’ocupació no siguin 
generadors o còmplices de la precarietat i la temporalitat.  

Respecte a la creació de 15 plans d’ocupació per a venedors ambulants, assenyala que es va 
assolir aquest acord a la taula de ciutat sobre els manters, i que s’ha de tenir en compte que en 
una primera etapa només hi entraran 20 persones de les 800 que hi ha a tota la ciutat. A més, 
remarca que els manters són crítics amb aquest procés i amb la manca de transparència en el 
procés de selecció. Pel que fa a això, opina que cal escoltar i fer partícips els col·lectius afectats 
a l’hora d’implementar plans d’ocupació. D’altra banda, manifesta que volen denunciar que 
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aquests plans no poden anar acompanyats de la criminalització sistèmica d’aquest sector amb la 
seva persecució policial. Remarca que els manters no vénen a fer turisme, com pensen alguns 
grups polítics, i que les grans superfícies tenen molt més impacte en el comerç de proximitat, 
mentre que no es fa res per aturar-ne la proliferació. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, afirma que, a banda de promoure la creació 
d’ocupació al districte, el primer que ha de fer el govern és fomentar que s’instal·lin empreses al 
districte. En aquest sentit, opina que cal proporcionar condicions logístiques, urbanístiques i de 
seguretat a aquestes empreses. Assenyala que des de la Gran Via fins a Diagonal Mar, entre els 
carrers Selva de Mar i Marina, hi ha grans espais on es podrien donar aquestes condicions. 
Afirma que calen ajuts en aquest sentit per permetre que els aturats dels barris de l’entorn tinguin 
oportunitats de treball. Opina que la creació de llocs de treball de què s’ha parlat és positiva, 
però que sobretot cal crear indústria i empreses per tal que l’ocupació sigui sostenible i de 
qualitat. 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, afirma que és necessària l’activació 
immediata de programes per a la promoció i la inserció laborals. A més, remarca que molta gent 
no sap què és Barcelona Activa i que caldria donar-la més a conèixer. 

Assenyala que Sant Martí és un dels districtes amb una taxa d’atur més elevada i que les 
persones aturades majors de 45 anys representen el 52% del total de l’atur de la ciutat. Afirma 
que un altre aspecte alarmant i que va en augment és la quantitat de joves de 16 a 25 anys que 
no estudien ni treballen. Opina que, davant d’aquesta situació, s’ha de fer efectiva la promoció 
social i la integració dins de la comunitat, millorar les seves capacitats i habilitats personals, i 
orientar-los perquè tinguin una qualificació formativa que els faciliti la inserció laboral. Manifesta 
que tot això s’ha de fer amb eficàcia, amb eines i recursos que enforteixin la seva autonomia, i 
amb més punts d’informació juvenil i laboral, ja que no n’hi ha prou. 

Opina que també cal tenir especial cura de les persones més grans de 45 anys, que són 
persones que han de cobrir necessitats bàsiques i, per tant, necessiten ajudes socials. 
Assenyala que, quan porten més d’un any a l’atur, sovint aquestes persones perden l’autoestima 
i això els porta a una situació en què se senten desemparats. Afirma que s’ha d’evitar això 
elaborant un pla efectiu d’oportunitats amb la finalitat de donar-los l’autonomia que necessiten.  

Manifesta que cal un pla coherent amb la realitat i els canvis que es van produint al districte. 
Opina que aquest pla ha de ser de qualitat i objectiu respecte a les necessitats existents en 
funció de l’edat dels aturats, i preventiu pel que fa als aturats de llarga durada, amb ajuts socials i 
seguiment en tots els casos. A més, afirma que cal impulsar polítiques actives d’ocupació, que 
han d’anar sempre acompanyades de polítiques socials.  

El senyor Oriol Puig i Morant, del GMDERC-AM, manifesta que, abans de tractar aquest punt, vol 
fer un agraïment personal al senyor Antonio Herrera per tot el temps que ha dedicat al districte, 
per la feina que ha fet, i per la bona entesa i el diàleg que sempre ha mantingut amb el seu grup. 

Agraeix la presentació de l’informe i la feina realitzada pels tècnics que l’han elaborat. Assenyala 
que, en primer lloc, vol aclarir que atur i desocupació no són el mateix, ja que una cosa és la 
gent que està inscrita en el cens d’aturats i l’altra és tota aquella gent que ja s’ha cansat d’estar-
hi inscrita perquè, en la majoria de casos, això no suposa trobar feina.  

Destaca que l’informe constata que el pes de l’atur a Sant Martí és superior al pes de la seva 
població sobre el total de la ciutat de Barcelona. Es refereix també a l’escletxa social entre els 
barris del districte i a la situació preocupant pel que fa a l’atur de llarga durada i dels majors de 
45 anys, especialment en barris com el Besòs i el Maresme, la Pau, la Verneda i Sant Martí de 
Provençals.  
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Manifesta que valoren positivament que es creï un espai de coordinació amb les entitats 
associatives i d’economia social al districte, però que també els sorprèn i no entenen que encara 
no es convoqui el Consell d’Economia Social i Comerç del districte, que és un dels consells que 
va voler crear el nou govern. 

Assenyala que l’informe constata que el govern no compta amb la participació de la resta de 
forces polítiques pel que fa a l’elaboració del Pla de desenvolupament econòmic de proximitat, 
cosa que opina que és molt poc d’esquerres. A més, remarca que no s’especifiquen el calendari 
d’execució ni el pressupost d’aquest pla, i pregunta quan tindran accés a aquestes dades. 

El senyor Oriol Crespo Ramos, del GMDCiU, manifesta que els preocupa que es presenti un 
document breu i poc profund sobre aquesta qüestió, quan la primera preocupació dels 
barcelonins és l’atur i hi ha tanta feina per fer en aquest àmbit. D’altra banda, afirma que resulta 
paradoxal que el govern faci un relat de guerra contra el turisme i després compti amb quinze 
hotels per produir llocs de treball.  

Opina que el govern parla i gesticula molt, però que, a l’hora de la veritat, veuen poca implicació i 
voluntat per millorar les coses. 

El senyor Martín assenyala que cal tenir en compte que la ciutat té una àrea de govern i una 
empresa com Barcelona Activa que donen suport als nous projectes, als empresaris i a 
l’economia social, i que el Servei d’Ocupació de Catalunya també té bona part de responsabilitat 
en l’obtenció de feina per als aturats del barri. Remarca, però, que l’informe que s’ha presentat 
se centra només en les actuacions que fa el Districte de Sant Martí.  

En relació amb la intervenció del senyor Puig, afirma que cal explicar als veïns que no estan a 
les llistes de l’atur que és important que hi estiguin inscrits, ja que, si no, no poden optar a alguns 
llocs de treball, com ara els 2.000 plans ocupacionals que ha fet l’Ajuntament aquest any.  

Manifesta que estan d’acord amb el que ha dit la senyora Ruiz sobre la qualitat del treball. 
Destaca que, de fet, una de les línies que s’ha marcat l’Ajuntament a l’estratègia d’ocupació de 
Barcelona és la creació d’un segell de qualitat, cosa que esperen poder tirar endavant en aquest 
mandat amb el suport d’altres grups. Afirma que és important tenir dades reals sobre el tipus 
d’ocupació en certs sectors i intentar que la qualitat sigui cada vegada millor. Explica que un altre 
dels criteris de l’estratègia d’ocupació és buscar operadors que generin llocs de treball i apropar 
serveis al territori. Remarca que una de les decisions que ja s’han pres és descentralitzar 
Barcelona Activa amb la creació d’oficines a cada territori per tal d’oferir un servei més proper al 
veïnat. Afirma que, de fet, una de les intencions que té Barcelona Activa és que l’Ajuntament 
sigui un agent econòmic més de primer nivell i pugui generar més ocupació. A més, recorda que 
properament es crearan uns 1.500 llocs de treball a l’Administració, ja que alguns dels serveis 
han passat a ser serveis bàsics per tal de fer això possible. 

En relació amb la intervenció de la senyora Angulo, explica que el programa «Làbora» ha 
duplicat aquest any la inversió, que ha passat d’1,8 a 3,6 milions d’euros. Destaca que un miler 
de veïns del districte han participat en aquest programa, que l’any passat va aconseguir la 
inserció laboral de 1.500 persones a tota la ciutat. D’altra banda, diu a la senyora Angulo que el 
sorprèn que hi hagi consellers que no sàpiguen què fa Barcelona Activa, i la convida a anar-hi 
algun dia. 

Recorda que l’Ajuntament continuarà amb la tasca de remunicipalització de serveis, el Punt 
d’Informació i Atenció a les Dones (PIAD), el Servei d’Atenció, Recuperació i Acollida, i la creació 
de tres escoles bressol, que suposen 81 persones més. A més, explica que també s’han activat 
unes ajudes perquè els nous autònoms no paguin impostos a la ciutat, de manera que puguin 
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iniciar la seva activitat amb un cost zero. D’altra banda, assenyala que pròximament 
s’incorporaran 15 persones a les direccions de Serveis a les Persones i de Llicències del 
Districte. 

La senyora Ruiz declina fer una segona intervenció. 

El senyor Gallardo renuncia també a tornar a fer ús de la paraula. 

La senyora Angulo explica que ahir mateix, en una comissió de seguiment d’un barri, una 
senyora es va oferir voluntàriament a repartir fullets per totes les botigues perquè la gent sabés 
què és Barcelona Activa. A més, opina que és millor que un conseller vagi al carrer i no pas a 
Barcelona Activa, ja que s’ha de centrar en el que diu la gent al carrer, a les associacions i a les 
comissions. 

D’altra banda, pregunta quantes persones del programa «Làbora» continuen treballant. 

El senyor Puig afirma que avui és el dia que, cada dos mesos, el govern demana ajuda als grups 
de l’oposició, mentre que la resta de l’any els acostuma a obviar, malgrat la seva predisposició a 
col·laborar. En aquest sentit, remarca que encara estan esperant que es convoqui el Consell 
d’Economia Social i Comerç, que seria una de les eines que podria tenir l’oposició per contribuir 
a resoldre el problema de la desocupació. 

Manifesta que subscriu la intervenció que ha fet la senyora Ruiz, en la qual ha parlat de 
precarietat laboral i temporalitat.  

Explica que en l’informe hi ha una xifra que trenca la frontera entre els barris de Diagonal Mar i el 
Front Marítim i el Besòs i el Maresme, atès que l’atur juvenil en aquests barris és exactament el 
mateix, d’un 13,1%. Assenyala, però, que els motius pels quals els joves d’aquests barris estan 
aturats són diferents. 

El senyor Crespo assenyala que el senyor Martín ha defensat la feina de qualitat, però que en el 
campus de treball de la UPF hi ha una oferta laboral del Districte de «320 hores per a 
l’elaboració d’informes de seguiment del Pla d’actuació municipal del Districte i els seus projectes 
estratègics» que no està remunerada. A més, recorda que ja hi ha una empresa contractada per 
fer aquesta feina. Afirma que ofertes com aquestes signifiquen perpetuar la precarietat laboral en 
el col·lectiu de joves. 

El senyor Martín assenyala que el senyor Crespo s’ha referit a un anunci de pràctiques per a 
estudiants, que les consideren com a accions formatives i no pas com a llocs de treball. A més, 
afirma que aquesta feina està remunerada, tal com diu l’anunci.  

El president en funcions manifesta que, abans de passar a la part decisòria, vol aprofitar la 
presència de l’exconseller Antonio Herrera per agrair-li la seva dedicació i tot el treball que ha fet 
al Districte.  

El Consell se n’assabenta. 

C) Part decisòria/executiva: 

Propostes d’acord:  
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Informar el Pla especial urbanístic per a la implantació de locals comercials inferiors a 
2.500 m2 de superfície de venda al centre comercial de Diagonal Mar, promogut per 
NW Diagonal DM1, SL  

El senyor Francesc Carmona i Pontaque, conseller de Gent Gran, Drets Civils, Urbanisme, 
Mobilitat i Accessibilitat, assenyala que aquest Pla especial promogut per NW Diagonal DM1 és 
una modificació del Pla parcial de Diagonal Mar, on es troba el centre comercial que duu aquest 
nom. Manifesta que la proposta que fa el centre comercial és enderrocar les grades dels 
cinemes per dedicar aquesta superfície a usos comercials. Explica que, a més del nou sostre 
comercial, que se situaria a la planta superior, també es reordenaria la distribució actual d’usos a 
la mateixa planta, concentrant per un costat el comerç i per un altre l’oci i la restauració, que 
quedarien reduïts. 

Assenyala que aquesta demanda de pla es basa en una concessió de la Direcció General de 
Comerç, que estableix un increment de sostre superior a la petició que fa el centre comercial, ja 
que atorga 7.236 metres quadrats, mentre que aquest pla preveu un augment de 5.341 metres 
quadrats. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, manifesta que votaran en contra de la 
proposta, ja que donar suport al comerç de proximitat requereix revertir un model que porta cada 
vegada més cap a l’ampliació de les grans superfícies. En aquest sentit, afirma que agraeixen 
que s’hagi portat aquesta ampliació de la superfície comercial de Diagonal Mar al Consell 
Plenari, i que aprofiten per denunciar que sovint els governs han utilitzat el silenci administratiu 
per «colar per la porta del darrere» ampliacions de grans superfícies com Heron City i La 
Maquinista. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, explica que abans d’emetre el vot volen 
saber què va aprovar la Comissió de Govern del passat 8 de setembre sobre aquest tema. 

El senyor Javier Heredero Esteban, del GMDC’s, manifesta que, en aquesta primera intervenció 
que fa, vol agrair al Grup Municipal de C’s que hagi confiat en ell per representar-lo al districte de 
Sant Martí. Afirma que també vol agrair als membres del Districte l’acollida que ha rebut. Explica 
que, com a professional procedent de l’arquitectura que s’incorpora a la vida política de la seva 
ciutat, espera col·laborar a millorar el funcionament del districte i la vida dels seus ciutadans. 

En relació amb l’aprovació inicial del pla que es proposa, remarca que es tracta només d’un 
procediment administratiu previst en el Pla especial de l’equipament comercial i els usos no 
alimentaris de Barcelona (PECNAB) al qual no es poden oposar. Assenyala, però, que s’obre un 
termini d’exposició pública i que estudiaran la possibilitat de presentar-hi al·legacions o de 
valorar-ne algunes que es puguin fer. A més, recorda que l’aprovació definitiva d’aquest pla es 
farà a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat i al Ple de l’Ajuntament. 

Manifesta que lamenten la pèrdua de sales de cinema que suposa aquest pla especial, però que 
l’àmbit d’influència del centre comercial Diagonal Mar arriba a tot el districte i a tota la ciutat, per 
la qual cosa entenen que aquest centre actua d’acord amb els seus interessos. A més, explica 
que consideren que els comerços que es crearan són complementaris i no substitueixen el 
comerç de proximitat, molt necessari per al dia a dia dels veïns i de difícil implantació en aquest 
barri per la seva morfologia. 

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, expressa el vot en contra del seu grup. 
Manifesta que és sabut que el seu partit sempre ha donat suport al petit comerç i al comerç de 
proximitat. D’altra banda, agraeix al govern que hagi portat a votació aquest pla abans que 
prescrigui per silenci administratiu, com ha succeït en altres ocasions. 
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El senyor Oriol Crespo Ramos, del GMDCiU, afirma que el seu grup està sempre al costat del 
comerç de proximitat i, per tant, vota en contra d’aquest planejament. D’altra banda, recalca que 
aquesta proposta obeeix a un procediment reglat i a un planejament del 1998, per la qual cosa ja 
se’n tenia coneixement. Opina que, després de setze mesos de mandat, el govern vol que els 
serveis jurídics municipals resolguin un tema que potser s’hauria hagut d’afrontar políticament 
abans. 

El president en funcions pregunta si el GMDPSC-CP vol intervenir, i li demana el posicionament 
de vot. 

El senyor Xavier Bañón Fàbregas, del GMDPSC-CP, expressa el vot en contra del seu grup.  

El regidor del Districte explica que el govern considera que seria una pèrdua per a la cultura del 
barri i de la ciutat canviar cinemes per franquícies comercials, i que incrementar la superfície del 
centre comercial no aporta cap guany a l’objectiu de revitalització del comerç de proximitat del 
Besòs i el Maresme, recollit en el Pla de barris. Afirma que, per tant, voten en contra de la 
proposta. 

La senyora Ruiz opina que és irònic que el grup que ha «colat per la porta del darrere» les grans 
superfícies ara voti en contra d’aquesta proposta. 

El senyor Gallardo assenyala que el regidor no li ha contestat què es va votar en la Comissió de 
Govern del passat 8 de setembre. 

El regidor respon que es va votar iniciar els tràmits d’aquest pla, tal com s’està fent. 

El senyor Gallardo replica que en la Comissió de Govern es va votar a favor de l’aprovació de la 
proposta, i qualifica d’hipocresia política que el govern ara vulgui votar-hi en contra. A més, 
afirma que el Grup del PSC va ser també l’artífex de les grans superfícies. Manifesta que el seu 
grup s’abstindrà i restarà atent al que votin finalment els grups de govern a l’Ajuntament de la 
ciutat. 

El senyor Heredero afirma que el seu grup també s’abstindrà, i reitera que aquesta proposta és 
només una aprovació inicial d’un procediment administratiu. 

El president en funcions pregunta a la resta de consellers si volen tornar a intervenir. 

La senyora Arrando declina fer una segona intervenció. 

El senyor Crespo pregunta si el centre comercial ja té la llicència d’obres per fer aquesta 
remodelació.  

El senyor Carmona respon que no, atès que per a la concessió de la llicència d’obres és 
imprescindible l’informe favorable. 

Diu al senyor Gallardo que no és veritat que la Comissió de Govern hagi votat a favor de la 
proposta, sinó que s’ha iniciat el procediment per evitar el silenci administratiu. Respecte al que 
farà el govern a la Casa Gran, explica que s’està estudiant aquest tema des del punt de vista 
jurídic, perquè l’actuació de l’Ajuntament està condicionada pel que ha fet la Generalitat. 

El senyor Raimond Blasi i Navarro, regidor adscrit del GMDCiU, assenyala que la Generalitat de 
Catalunya ha traslladat la tramitació a qui correspon, que és l’Ajuntament de Barcelona, tenint en 
compte que la ciutat té un PECNAB. Opina que, en tot cas, s’hauria d’haver plantejat si s’havia 
de revisar el PECNAB i el desenvolupament urbanístic basat en la implantació de centres 
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comercials al conjunt de la ciutat. D’altra banda, afirma que el govern de la ciutat ha tingut uns 
quants mesos per expressar el posicionament contrari que avui manifesta.  

Opina que l’actuació del govern es basa només en la gesticulació, i que ja veuran quines 
conseqüències jurídiques administratives acabarà comportant. Remarca que el model de comerç 
a la ciutat ha estat conseqüència d’un model de desenvolupament urbanístic que s’ha hagut de 
desenvolupar. Afirma que no es produirà un silenci administratiu, però que hi haurà d’haver un 
posicionament perquè, si no, segur que caldrà fer algun tipus de rescabalament. Assenyala que 
el seu grup avui presentarà un prec en què demana precisament una aposta de veritat, i no de 
gestos, pel comerç de proximitat i l’entorn veïnal del districte. 

S’informa desfavorablement la proposta amb l’abstenció del GMDPPC i del GMDC’s, i el vot en 
contra de la resta de grups. 

Informar la proposta d’assignar la denominació de jardins d’Ana Figuera a l’espai de 
jardí situat entre els carrers d’Andrade, Agricultura, Treball i de Jordi Rubió i Balaguer, 
i elevar-la a la Ponència del Nomenclàtor per a la seva aprovació 

La senyora Eva Campos Paladio, consellera de Salut, Medi Ambient, Neteja, Cooperació 
Internacional i Habitatge, assenyala que aquesta proposta és una iniciativa de les associacions 
de veïns de Sant Martí, Memòria i Gènere, Ambar Prim i La Tela de Penélope, i que la va recollir 
el Consell de Dones, on es va presentar i es va aprovar per unanimitat. 

Explica que Ana Figuera va ser la fundadora i ànima de La Tela de Penélope, una associació 
amb la finalitat d’apoderar les dones en una època complexa per al feminisme. A més, destaca 
que, amant de la poesia i la natura, sempre tenia paraules amables per a tothom que ho pogués 
necessitar. Afirma que, per tant, és just donar visibilitat a la seva tasca de solidaritat i 
constructora d’espais de llibertat per a les dones.  

Recorda que, en el primer aniversari de la seva prematura mort, un grup de dones del districte va 
plantar un arbre al parc de Sant Martí, en les arrels del qual hi figuren els seus escrits. Assenyala 
que, d’aquesta manera, van simbolitzar dues de les passions d’Ana Figuera: els arbres i l’art de 
l’escriptura. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, expressa el vot a favor del seu grup, i 
manifesta que esperen que cada vegada hi hagi més noms de dones al nomenclàtor. Felicita les 
entitats que formen la Comissió Memòria i Gènere per la seva lluita constant per recuperar la 
memòria de les dones, i l’Associació de Veïns de Sant Martí de Provençals per la seva feina 
perquè això sigui possible.  

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, afirma que el seu grup dóna suport a la 
proposta. 

El senyor Javier Heredero Esteban, del GMDC’s, expressa el vot a favor del seu grup. Explica 
que celebren que es reconegui l’activitat d’aquesta dona barcelonina nascuda a Madrid amb la 
proposta de donar el seu nom a uns jardins del seu barri, on va treballar activament per 
l’autonomia de les dones dins de la societat i on va fundar La Tela de Penélope com a lloc de 
trobada de les seves reivindicacions. Destaca que el lloc escollit és un espai rellevant de la 
Verneda, just davant de la primera illa d’habitatges que va construir La Caixa el 1950 i que va ser 
germen del barri actual.  
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Afirma que, no obstant això, el fet de posar una placa a la paret d’aquest espai no el converteix 
en un espai urbà de qualitat, com es mereixen el personatge i el barri. Manifesta que, per tant, 
insten l’equip de govern a fer un projecte de reurbanització per transformar la plaça i el pipicà 
existents en uns veritables jardins.  

El senyor Oriol Puig i Morant, del GMDERC-AM, afirma que el seu grup està molt a favor 
d’aquest canvi en el nomenclàtor, i felicita les entitats proposants i el Consell de Dones del 
Districte. Opina que, tal com ha comentat la senyora Ruiz i com diu la mateixa Ponència de 
Nomenclàtor, cal feminitzar els noms dels carrers. 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, manifesta que el seu grup vota a favor de la 
proposta pels mateixos arguments que han anat repetint els altres grups municipals. 

S’informa favorablement la proposta per unanimitat. 

Informar la proposta d’assignar la denominació Antoni Gutiérrez Díaz, polític del 
PSUC, a l’espigó de la Mar Bella, del Districte de Sant Martí (aprovada el 8-4-2008) 

La senyora Carlota Falgueras Marçal, consellera d’Ensenyament, Immigració i Dona, assenyala 
que aquesta proposta no prové de les entitats del districte, sinó d’un acord que va adoptar la 
Ponència de Nomenclàtor en la sessió celebrada el 20 de juliol de 2016.  

Manifesta que Antoni Gutiérrez Diaz va néixer el 19 de gener de 1929 a Premià de Mar al si 
d’una família molt humil, que el 1934 es va traslladar a viure a Barcelona. Recorda que ell 
explicava que durant la guerra van passar molta gana i que, per això, després de fer els primers 
estudis en una acadèmia del barri de l’Eixample, va començar a treballar, combinant estudi i 
treball, en una botiga de queviures. Afirma que va obtenir una beca als Escolapis, on va estudiar 
batxillerat, i després va començar la carrera de medicina, a la vegada que treballava a la 
consulta d’un metge traumatòleg. Assenyala que, en acabar la carrera, va fer oposicions a intern 
de Càtedra de Pediatria i va començar la seva activitat professional com a pediatra. 

Explica que durant la carrera va començar a tenir relacions sentimentals amb una companya del 
mateix curs, Elena Pérez, també doctora i especialitzada en cirurgia, i que quan tots dos van 
acabar la carrera es van casar i van tenir dues filles i un fill, Elena, Joan Antoni i Mònica. 
Manifesta que al final dels anys cinquanta va marxar a Finlàndia, on va fer l’especialitat de 
neonatologia i va exercir la medicina en la pràctica privada i la pública. 

Destaca que durant la vaga dels tramvies a Barcelona, el 1953, va ser detingut per primer cop 
per activista antifranquista, i que el 1959 va ingressar al PSUC. Afirma que aquest mateix any es 
va entrevistar a París amb Gregorio López Raimundo, de qui va rebre l’encàrrec de reunir-se 
amb persones de la professió i intel·lectuals en general. Assenyala que va conèixer i va fer 
amistat amb Pere Ardiaca, dirigent del PSUC, i que el 1962 tots dos van ser detinguts, 
interrogats pels germans Creix, de la Brigada Politicosocial, i traslladats a la presó d’Entença. 
Manifesta que, a continuació, Antoni Gutiérrez, conegut com «el Guti», va ser sotmès a un 
consell de guerra i jutjat pel mateix jutge que Julián Grimau. Explica que va ser condemnat a vuit 
anys de presó, dels quals en va passar tres al penal de Burgos, on va conviure amb molts 
companys del partit, entre ells el dirigent comunista Julián Grimau abans que fos executat.  

Afirma que, integrat des de 1967 al nucli dirigent del PSUC i seguint la ideologia del PC italià, va 
ser partidari de l’evolució cap a l’eurocomunisme. Destaca que, en clau catalana, va ser una de 
les principals personalitats de l’Assemblea de Catalunya i va contribuir decididament a la seva 
consolidació i influència com a plataforma unitària antifranquista durant els anys setanta. 
Assenyala que va ser en aquest context que va ser detingut el 1973, juntament amb els 113 
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membres de l’Assemblea de Catalunya. Recorda que, amb l’arribada de la democràcia, va ser 
escollit secretari general del PSUC el 1977. Afirma que el 1981 va renunciar a aquest càrrec, 
però que el 1982, al sisè congrés del partit, va tornar a sortir elegit.  

Manifesta que el 1977 va ser conseller de la Generalitat provisional presidida per Josep 
Tarradellas i elegit diputat al Parlament espanyol, però que va renunciar al seu escó del Congrés 
per dedicar-se a la política catalana. Explica que va ser diputat al Parlament de Catalunya des 
del 1980 fins al juny del 1987, quan va ser elegit diputat al Parlament europeu, càrrec que va 
exercir fins al 13 de juny del 1999. Recorda que el 2 d’octubre de 2006, mentre participava en un 
congrés a Santiago de Compostela, va patir una aturada cardíaca respiratòria i va entrar en 
coma. Explica que va ser traslladat a un hospital de Terrassa i va morir el 6 d’octubre a l’edat de 
77 anys. Remarca que, per tant, demà farà justament deu anys que va morir. 

Assenyala que tota aquesta vida tan intensa no l’impedia tenir grans aficions. Afirma que, al seu 
amor per la mar Mediterrània, s’hi afegia una gran afició per la pesca, i que estava enamorat dels 
espigons per la seva vessant popular. Destaca que pescar a l’espigó el feia sentir viu i el 
relaxava. 

Manifesta que a l’equip de govern els sembla un bon homenatge recordar el Guti en el desè 
aniversari de la seva mort, i aprovar el nom d’Antoni Gutiérrez Díaz per a l’espigó de la Mar 
Bella. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, afirma que reconeixen la tasca d’Antoni 
Gutiérrez Díaz en la lluita antifranquista i de les classes treballadores. Explica que, malgrat no 
compartir tot el seu ideari, creuen que és important donar visibilitat a aquelles persones que van 
oferir resistència als totalitarismes i, per això, votaran a favor de la proposta.  

Manifesta que, no obstant això, insten el govern a feminitzar el nomenclàtor, que és, a més, una 
reivindicació de la Comissió de Memòria i Gènere i del Consell de Dones. En aquest sentit, 
recorda que la Comissió de Memòria i Gènere proposa el nom de Carme Claramunt, que va ser 
la primera dona afusellada de les onze restants al Camp de la Bota, i la primera catalana 
afusellada pel franquisme després de la Guerra Civil. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, manifesta que el seu grup s’absté respecte 
al reconeixement polític que es fa amb aquesta denominació. 

El senyor Javier Heredero Esteban, del GMDC’s, afirma que el seu grup també s’abstindrà, ja 
que al seu moment no van participar de l’aprovació d’introduir en el nomenclàtor la figura 
d’Antoni Gutiérrez Díaz. Manifesta que, com a nouvingut en la política, li sembla endogàmic que 
els polítics proposin donar nom de polítics als espais públics. 

El senyor Oriol Puig i Morant, del GMDERC-AM, assenyala que la senyora Ruiz ha expressat el 
mateix que ell pensava dir en la seva intervenció. Explica que volen reafirmar la intenció de 
feminitzar els noms dels carrers, i que el seu grup també proposa el nom de Carme Claramunt, 
afusellada als 41 anys i que va ser la primera dona assassinada pel règim franquista. Afirma que, 
per aquest motiu, el seu grup s’abstindrà. 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, manifesta que el seu grup reconeix la figura 
d’Antoni Gutiérrez Díaz, però que no entenen la proposta, tenint en compte que hi ha el mandat 
de posar noms de dones als espais públics i que l’espai de l’espigó de la Mar Bella és molt 
conegut i la mateixa platja porta aquest nom. Afirma que, per tant, sense desmerèixer la vàlua 
política del Guti, s’abstindran. 
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El president en funcions pregunta a la senyora Falgueras si vol tornar a intervenir. 

La senyora Falgueras renuncia al segon torn d’intervenció. 

El president en funcions pregunta si algun grup vol tornar a intervenir. 

El senyor Puig remarca que reconeixen la tasca del Guti i creuen que es mereix un espai al 
districte, però que volen feminitzar els noms dels carrers.  

S’informa favorablement la proposta amb el vot a favor del GMDCUP-PA, del GMDPSC-CP i del 
GMDBComú-E, i l’abstenció de la resta de grups. 

D) Part d’impuls i control: 

Proposicions / declaracions de grup 

Presentada pel GMDCiU:  

Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi: 

Constatar que la implantació de la superilla del Poblenou per part del govern de la 
ciutat ha estat un error, tant pel que fa al seu plantejament com a la seva execució i, en 
conseqüència, demanar al govern que rectifiqui, retiri les actuacions executades i, 
sense renunciar al projecte de les superilles, l’executi tal com estava previst: amb 
planificació, amb consens amb els veïns i afectats de la zona i, sobretot, amb 
processos de participació previs i reals 

El president en funcions recorda que a la Junta de Portaveus van acordar que, com que hi havia 
també una pregunta del GMDPPC i una del GMDC’s sobre la superilla, es debatrien els tres 
punts alhora, si no hi havia cap inconvenient.  

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, manifesta que volen compartir la seva 
proposició amb els veïns i assistents al Consell Plenari, així com amb totes aquelles persones 
amb qui s’han anat trobant en els diferents àmbits en què s’ha parlat de la superilla del 
Poblenou. 

Remarca que la superilla és una bona idea, però que, amb la seva execució, el govern està a 
punt de portar-la al fracàs. Explica que volen que quedi molt clar que la superilla és una idea 
que, ben treballada i implantada amb consens, pot suposar guanyar espais per als veïns i 
aconseguir una millor qualitat de vida per als ciutadans.  

Recorda que, al seu moment, es va fer un estudi molt complet sobre les superilles a Barcelona, 
que és un model que es remunta a governs anteriors al de CiU. En relació amb això, retreu al 
govern que hagi dit que la primera superilla de Barcelona era la del Poblenou, quan a Gràcia i a 
les Corts ja n’hi havia. Explica que, després de l’estudi esmentat, el març del 2015 es va fer un 
procés participatiu amb entitats i veïns sobre la implantació d’una superilla al Poblenou a la zona 
del nucli antic compresa entre els carrers Llacuna, Taulat, Bilbao, Pere IV o fins i tot la Diagonal, 
que és la zona amb més espai per a vianants, igual com s’ha fet a Gràcia i a les Corts. Afirma, 
però, que el govern actual va canviar aquest projecte per un model que no comparteixen.  

Assenyala que, en primer lloc, el govern va implantar la superilla al mes d’agost, de manera que 
el veïnat no es va assabentar que al setembre, quan tornés de vacances, es trobaria amb 
aquests canvis. Afirma que, en segon lloc, el govern va prendre una decisió unilateralment. Pel 
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que fa a això, pregunta al govern per quins motius va decidir ubicar la superilla a la zona on l’ha 
acabat implantant. Assenyala que una possible raó és que és una zona amb menys població. 
Remarca, però, que el fet que hi hagi menys població no vol dir que hi hagi menys gent afectada 
pels canvis, ja que aquesta zona acull T-Systems, BTV, Indra i el campus universitari. Afirma 
que, en tercer lloc, s’ha endegat aquesta prova pilot sense consens.  

Explica que el resultat de tot això va ser que després de la implantació de la superilla hi va haver 
caos circulatori, queixes dels ciutadans i notícies als mitjans de comunicació sobre el fracàs de la 
superilla. A més, es refereix a les intervencions que ha provocat aquesta qüestió a l’Audiència 
Pública, a la trobada amb els veïns a la UPF i a la creació d’una plataforma d’afectats de la 
superilla. Respecte a això, assenyala que tots saben que quan apareix una plataforma d’afectats 
és perquè alguna cosa no s’està fent bé i no s’escolta les persones afectades. 

Demana als membres del govern que siguin honestos i reconeguin que aquesta no és la primera 
superilla de la ciutat; que no és la que va planificar el govern municipal de CiU, i que no s’ha 
executat bé, tenint en compte que el mateix govern ha dit que es corregirà. Finalment, presenta 
la proposició.  

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, assenyala que primer formularan la pregunta 
i, un cop respongui el govern, faran la intervenció. Tot seguit planteja la pregunta. 

El senyor Javier Heredero Esteban, del GMDC’s, opina que en les darreres setmanes s’ha fet 
evident que en aquesta actuació no hi ha hagut la informació prèvia que els veïns reclamen en 
tots els debats. Explica que, fins i tot en un dels debats, Josep Bohigas va dir que no s’havia 
donat aquesta informació als veïns perquè era difícil que entenguessin el que es faria mitjançant 
els plànols i la documentació, i que, atès que es tractava d’una actuació reversible, era millor dur-
la a terme a l’agost, quan la gent estava de vacances, i valorar-la un cop se’n veiessin els 
resultats. Manifesta que la pregunta del seu grup és com es pensa valorar l’èxit o el fracàs 
d’aquesta actuació.  

El president en funcions dóna pas a les intervencions de les entitats i els veïns que han demanat 
la paraula. Recorda que a la Junta de Portaveus van acordar que cada entitat disposaria de cinc 
minuts, de manera que les diverses persones que intervinguin en nom d’una mateixa entitat 
s’hauran de repartir aquest temps. 

La senyora Carmen García, en nom del Moviment Diagonal Mar, manifesta que representa uns 
set mil veïns del barri format per les illes Bosc, Mar, Llum, Cel i Josep Maria Sostres.  

Explica que, des de la implementació de la superilla, la circulació als carrers de Diagonal Mar ha 
augmentat considerablement i s’afegeix als problemes que pateixen des de fa molts anys per la 
gran saturació de cotxes i camions que vénen de fora de Barcelona i passen pels seus carrers i 
per la ronda Litoral a primera hora del matí. Assenyala que, si fins ara el problema era de set a 
nou del matí, ara el tenen pràcticament tot el dia.  

Afirma que el qui es desplaça en cotxe assíduament no el deixa a casa per moltes traves que es 
posin i busca opcions alternatives. Manifesta que, per tant, els vehicles que feien el seu 
recorregut per Pere IV i Almogàvers ara passen pel passeig Garcia Fària, però abans circulen 
pels carrers perpendiculars a aquest, de manera que es trasllada la circulació d’un lloc a l’altre. 

Explica que han vist en un plànol que només s’ha fet la primera part de la gran superilla, que 
seguirà en forma de T des de la Diagonal fins al passeig Calvell, de manera que els veïns del 
barri Diagonal Mar tindran molts problemes per poder desplaçar-se a altres llocs, i alhora el seu 
barri es convertirà en un gueto perquè quedarà pràcticament aïllat. Recorda que el passeig 
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Calvell i el carrer Carmen Amaya només tenen un carril cap al centre de Barcelona, i manifesta 
que els agradaria saber com es pensa resoldre el problema de mobilitat en tota aquesta zona. 

Demana que, per tot l’exposat, es considerin tots els problemes que poden causar i estan 
causant les superilles. 

La senyora Cristina Gordó, en nom de la Plataforma d’Afectats per la Superilla del Poblenou, 
explica que estan a favor de les mesures per disminuir el trànsit rodat i la contaminació, però que 
consideren que la superilla no soluciona aquests problemes, ja que simplement s’han tallat 
carrers i això provoca que el trànsit s’hagi desplaçat a altres llocs i hi hagi embussos 
considerables als carrers perimetrals. A més, assenyala que els espais verds que se suposa que 
ha creat la superilla no són reals. 

Manifesta que creuen que la ubicació de la superilla no és adequada perquè és un lloc on no hi 
havia problemes de trànsit i que alliberava el carrer Pere IV i els carrers perimetrals, que després 
de les obres de Pere IV havien assumit també part d’aquest trànsit. A més, assenyala que en 
aquesta zona hi ha pocs veïns, ja que hi viuen unes 1.500 persones i és un lloc d’oficines on a 
partir de les sis de la tarda no hi ha gairebé ningú. Afirma que, per tant, és un lloc on no hi havia 
problemes de trànsit i on ara, en canvi, s’han creat més problemes dels que hi havia i s’ha 
triplicat el trànsit. D’altra banda, manifesta que s’ha incrementat el trajecte per poder entrar a les 
places de pàrquing en uns quinze minuts i, per tant, hi ha més contaminació. A més, afirma que 
també hi ha més contaminació acústica als quatre carrers perimetrals i més enllà, tal com ha 
apuntat la representant del barri de Diagonal Mar. 

Assenyala que la configuració de la superilla impedeix l’accés dels serveis d’urgència i 
assistencials, i de serveis públics com els taxis. Explica que, a més, els comerciants i els 
professionals que treballen a edificis de la zona veuen limitada la seva activitat perquè els seus 
clients tenen problemes per arribar-hi. Així mateix, afirma que, tot i que s’hagin habilitat zones 
d’àrea verda, continua faltant aparcament per als veïns. 

Manifesta que dintre de la superilla s’ha eliminat el transport públic, mentre que els carrers 
perimetrals ara assumeixen una mitjana de sis línies d’autobús, o fins i tot vuit en alguns carrers. 
Afirma que això suposa beneficis i perjudicis per a uns i altres. Explica que, per als carrers 
perimetrals, es crea el perjudici de tenir un trànsit descomunal a carrers de dos carrils, mentre 
que l’interior de la superilla no té gens de trànsit, però tampoc serveis públics.  

D’altra banda, es refereix a l’aïllament que provoca la superilla, amb carrers desertitzats on a la 
nit hi ha risc d’agressions o robatoris, ja que hi passa poca gent, la il·luminació és molt escassa i 
hi ha molts solars sense construir i edificis d’oficines tancats. Parla també del risc que tenen els 
nens a les cruïlles que s’han habilitat, ja que no són prou grans perquè hi puguin jugar. Remarca 
que la línia que separa el trànsit de l’espai de joc és una línia blanca pintada al terra, de manera 
que si s’escapa una pilota o els pares no estan gaire atents, els nens es poden ficar al carril del 
transport rodat. 

Conclou que no entenen com s’ha solucionat la contaminació i la disminució del trànsit, i com 
s’han creat privilegis i perjudicis de manera tan desequilibrada al Poblenou. 

El president en funcions assenyala que la senyora Gordó ja ha exhaurit el temps previst per a 
cada entitat, però que les altres persones d’aquesta plataforma que havien demanat la paraula 
poden afegir alguna cosa molt breument. 

El senyor Jordi Campins, en nom de la Plataforma d’Afectats per la Superilla del Poblenou, 
subratlla que la superilla que s’ha implantat no redueix ni la contaminació ni el trànsit, tal com 
havia plantejat l’Ajuntament, ja que s’ha centrifugat la contaminació acústica i atmosfèrica. A 
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més, afirma que perquè la gent deixi d’anar en cotxe cal adequar prèviament l’oferta de mitjans 
de transport, sobretot per a les persones que vénen de fora de Barcelona. 

Assenyala que la Plataforma enviarà un document al govern amb propostes concretes, i 
manifesta que consideren que el concepte de superilla és una mala idea, si és el que s’ha aplicat 
al Poblenou. 

El senyor Carles Peña, en nom de Propostes Superilla Poblenou, explica que són un grup de 
veïns i veïnes de la superilla del Poblenou que han començat a trobar-se amb la voluntat de fer 
propostes per millorar-la i dinamitzar-la. Afirma que són unes 120 persones, majoritàriament 
residents de la superilla o del voltant, que s’organitzen de manera presencial i telemàtica, i que 
veuen els pros i contres que té aquest model en el dia a dia. 

Explica que el passat 26 de setembre algunes persones d’aquest col·lectiu van assistir a una 
reunió de participació organitzada per l’Ajuntament, però que, malauradament, no van poder 
conversar amb una certa normalitat i no van poder entendre ni preguntar què s’esperava d’ells 
durant aquest procés pilot. Manifesta que per això volen: 

1) Expressar el seu suport a la primera superilla del Poblenou, ja que, com a veïnat, troben 
que representa l’oportunitat de donar cohesió veïnal a una zona oblidada, amb obres 
constants i amb poca vida de barri i serveis. 

2) Demanar la planificació de les sessions de participació i de les accions previstes per 
poder-hi participar activament. 

3) Preguntar per un dels plànols que es va projectar el passat 26 de setembre. En concret, 
es pregunten què motiva perdre tres de les quatre places previstes inicialment. Les 
cruïlles poden guanyar espai per a les persones, però necessiten entendre millor les 
propostes i per què es plantegen aquests canvis. 

4) Presentar les millores i propostes que han pensat, que són les que es detallen a 
continuació. 

Entre les millores, constata que demanen: l’arranjament de la plaça Dolors Piera, incloent-hi 
l’obertura de l’aparcament de Regesa que hi ha sota la mateixa plaça; mesures compensatòries 
si l’entorn de la superilla està afectat; parades d’autobús més a prop; àrea verda d’aparcament; 
espais més clars per al pas de les bicicletes; posada en marxa de la recollida pneumàtica de 
brossa; explicació de les noves regles per moure’s i per fer la càrrega i descàrrega; l’accés a la 
nova escola institut pel carrer Sancho de Ávila; l’anàlisi dels sentits dels bucles per facilitar que 
es pugui tornar a entrar a la superilla; promoure el canvi de nom de Sancho de Ávila a Vicente 
Ferrer o Miquel Martí i Pol, i batejar les noves places amb noms de dona; revisió del Pla d’usos, 
per tal de potenciar la creació de comerç de proximitat. 

Per a l’espai alliberat, diu que proposen: un parc infantil amb delimitacions físiques més clares 
entre els espais de joc i el carril de circulació; espai per a un mercat setmanal de productes 
frescos i de proximitat; espai per a l’intercanvi de llibres i de lectura; horts urbans; humanització 
dels espais amb paviments, vegetació i mobiliari; espais de pícnic, també per als treballadors de 
la zona, alguns d’ells amb wifi, pipicà, camps d’esports, petanca, bàsquet, voleibol, ping-pong; 
circuit de fitnes per a totes les condicions físiques; escenari per a representacions infantils; 
aparcament segur de bicicletes; promoció de noves activitats econòmiques dins la superilla, com 
ara la distribució de mercaderies amb tricicle elèctric; ampliació del jardí de Can Framis cap als 
carrers del voltant, replicant les fustes existents al carrer Llacuna, i un desfibril·lador.  
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Manifesta que, a més, totes les millores i propostes d’usos haurien de tenir en compte les 
necessitats de les persones amb mobilitat reduïda. 

La senyora Sílvia Casorrán, en nom de Propostes Superilla Poblenou, diu al senyor Boadella que 
la superilla de la qual es va parlar el març del 2015 no tenia en compte el carrer Taulat, sinó que 
s’ubicava a la dreta de la superilla actual.  

Assenyala que, si no s’afegeix capacitat viària als vials perimetrals, no té per què haver-hi més 
trànsit. D’altra banda, explica que no és veritat que els residents de la superilla no puguin arribar 
fins a casa seva i que serveis com taxis, ambulàncies o camions d’escombraries no hi tinguin 
accés. A més, remarca que, de moment, l’àrea verda no s’ha ampliat. Afirma que no sap quina 
informació estan rebent els veïns, però que no estan ben informats. 

Finalment, manifesta que es pregunta si realment el fet que hi hagi cotxes a la ciutat dóna 
seguretat a la ciutadania. 

El senyor Marçal Castro, en nom de Propostes Superilla Poblenou, opina que s’està criticant un 
dels instruments que resoldrà el problema de l’excés de cotxes a la ciutat. Assenyala que 
sempre s’ha dit que l’ampliació de carrils promou l’augment de cotxes a la ciutat, mentre que la 
superilla fa exactament el contrari, ja que treu espai al cotxe. Afirma que, per tant, si es volen 
menys cotxes, cal apostar fort per les superilles i estendre-les a la resta de Barcelona. 

Respecte a la seguretat, explica que, per exemple, l’avinguda Bogatell és una zona per a 
vianants on normalment no hi ha ningú, mentre que, en canvi, ningú no s’ha plantejat posar-hi un 
carril de circulació per donar-li més seguretat. 

El president en funcions dóna pas al torn de paraula dels grups municipals. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, manifesta que entenen el sentit de la 
proposició presentada, ja que la implementació de la superilla no ha estat la més adient. Afirma 
que les dates escollides per implantar-la, la manca d’informació més enllà dels espais 
estrictament institucionals i les presses per la Setmana de la Mobilitat han portat a aquesta 
situació. Explica que, tot i així, no creuen que sigui pertinent demanar la retirada de tota la 
superilla i fer-la de nou quan ja s’ha implementat, i més tenint en compte que totes les forces 
polítiques estan a favor del concepte i els objectius de les superilles. Pel que fa a això, opina que 
tots comparteixen que el futur per a les grans urbs del segle XXI és reduir el trànsit rodat per 
millorar les condicions de vida de la ciutadania i el medi ambient. Assenyala que això suposa un 
procés una mica traumàtic per a aquelles persones que es desplacen en cotxe, que necessiten 
un temps d’adaptació, però que quan es comenci a reduir el trànsit rodat a la ciutat es 
començaran a notar realment els beneficis que això implica. 

Manifesta que, per tant, el seu grup prefereix l’opció més constructiva de demanar al govern que 
resolgui els problemes que han sorgit amb la implantació de la superilla, per tal que es puguin 
veure els veritables beneficis que poden comportar aquests projectes. A més, recorda que, en 
l’informe del regidor, ja han parlat de la necessitat d’un compromís absolut amb la 
democratització de les transformacions urbanes, en el sentit més ampli de l’expressió. 

D’altra banda, demana coherència al Grup de CiU entre allò que fa quan governa i quan està a 
l’oposició, ja que ara defensa molt els processos participatius, però mentre governava va ignorar 
completament el procés participatiu Fem Rambla, que opina que és un dels més legítims que 
han tingut lloc a Sant Martí. 

Finalment, expressa el vot del seu grup en contra de la proposició. 
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La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, explica que creuen que ningú no pot 
negar que les superilles són una fórmula per resoldre els problemes que pateix la ciutat 
actualment. Afirma que aquests darrers dies, però, s’ha centrat el debat en un únic cas i s’ha 
deixat de banda allò que és realment important: el canvi de model urbanístic i de mobilitat que 
suposen les superilles, enteses com una xarxa que abraça tota la ciutat. Assenyala que una 
anàlisi de la situació actual de la ciutat des de diversos punts de vista permet veure que les 
superilles aporten solucions a una sèrie de problemes que pateix la ciutat: 

- Contaminació. Segons l’Organització Mundial de la Salut moren de manera prematura 
3.500 persones l’any per aquesta causa.  

- Soroll. El 50% de la ciutadania de Barcelona ha de suportar més de 65 decibels cada dia, 
quan aquest soroll es pot reduir a la meitat. 

- Seguretat vial. Cada cop hi ha més elements a l’espai públic i molts d’ells són rodats.  
- Canvi climàtic. Cal cobrir de verd l’asfalt de la ciutat per poder pal·liar el canvi climàtic.  
- Alliberament del sòl. Segons el Pla de mobilitat urbana (PMU), cal treure entre 100.000 i 

150.000 cotxes de la ciutat en l’horitzó del 2018, cosa que ha de significar recuperar 
l’espai públic per a usos ciutadans. 

- Canvi de model de mobilitat. Si bé la xarxa de bus ortogonal, la xarxa de carrils bici i la 
millora de la qualitat per als vianants en moltes vies són avanços evidents, falta el més 
important: reduir el trànsit. 

- Promoció econòmica. Allà on s’han implementat les superilles el comerç ha revifat de 
manera molt important, com a Gràcia. Si això s’acompanya de plans d’usos, es pot 
garantir un augment del comerç de proximitat i una reactivació de l’obra pública i el sector 
de la rehabilitació.  

Opina que s’han comès errors en la manera com s’ha implantat la superilla, que són la base 
d’una reacció negativa que es podria haver evitat. Afirma que la precipitació amb què s’ha 
desplegat era innecessària, tret que es perseguís una finalitat propagandística. A més, remarca 
que calia haver convocat i informat els diferents afectats prèviament, no només l’Associació de 
Veïns del Poblenou, per valorar l’impacte de la superilla i evitar alguns dels seus efectes 
negatius. Assenyala que el regidor ha dit abans que li «sembla que ja ho van fer», però que això 
no és cert. Afirma que el govern no ha fet les actuacions necessàries per implantar un canvi de 
mobilitat i urbanisme a tota la ciutat.  

Explica que no entenen que un govern que ha manifestat reiteradament que no es pot actuar de 
manera unilateral hagi «tirat pel dret» sense consultar. Assenyala que en aquesta prova pilot 
s’han comès errors, però que d’aquests s’aprèn, i recorda que a Gràcia també hi va haver molta 
polèmica i queixes a l’entorn de la superilla al seu dia, però que avui ningú no voldria tornar a 
tenir trànsit als carrers.  

Afirma que volen deixar clar que les superilles no són propietat de ningú, sinó que són la 
transformació més important de la ciutat des del Pla Cerdà. Destaca que representen un nou 
paradigma de ciutat amable i sostenible, i que aquest model només té sentit si es desplega a tota 
la ciutat de Barcelona, i no només a un espai del Poblenou. Recorda que el seu grup municipal 
va reclamar un pacte de ciutat sobre les superilles, i opina que abans de tirar endavant aquesta 
superilla hauria calgut un pacte de districte. Manifesta que demanen parlar d’aquesta superilla i 
de les següents que s’implantaran, ja que la ciutat manca de model urbanístic i creuen que les 
superilles són una necessitat i, també, una oportunitat en aquest sentit. 

El senyor Xavier Bañón Fàbregas, del GMDPSC-CP, afirma que és evident que quan parlen de 
les superilles parlen de mesures de mobilitat sostenible destinades a potenciar modes de 
transport de baixa contaminació, a millorar la qualitat de vida dels ciutadans i les ciutadanes, i a 
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garantir el seu dret a la mobilitat. Destaca que la idea bàsica que hi ha darrere de les superilles 
és la pacificació del trànsit i la prioritat dels vianants a l’espai públic, especialment als carrers.  

Assenyala que sembla que ara tots s’erigeixen en garants de la mobilitat segura, sostenible, 
equitativa i eficient, però que caldria recordar la política del govern anterior en matèria 
d’aparcament a la ciutat, els seus intents de suprimir l’àrea verda o d’augmentar de manera 
desmesurada la tarifa del servei del Bicing, la supressió que va fer del bus de barri en diumenges 
i festius, i les grans actuacions que va dur a terme al passeig de Gràcia o a la Diagonal. Opina 
que tot això no són exemples d’una aposta per una mobilitat segura i sostenible. Afirma que, en 
canvi, per al seu grup el dret a la mobilitat segura i sostenible és un element clau i imprescindible 
per al ple exercici dels drets dels ciutadans i ciutadanes.  

El regidor del Districte destaca que cal partir de la base que la majoria dels presents 
comparteixen que la superilla és una bona idea. A més, recorda que el Pla de mobilitat urbana 
que es va aprovar el 2014 estableix una reducció del 21% del trànsit a la ciutat, i es basa 
sobretot en la xarxa ortogonal i el model de les superilles. Explica que el que han aplicat és una 
prova pilot, cosa que que implica una correcció de les coses que es demostra que no funcionen i 
dels errors que s’hagin pogut cometre. D’altra banda, assegura que s’ha aplicat la superilla 
d’acord amb el que diu l’Agència d’Ecologia Urbana i el seu director, el senyor Salvador Rueda, 
que ha estat sempre darrere de tota l’operació.  

Recorda que en el mandat anterior Hàbitat Urbà va fer un procés participatiu el 2015, que 
preveia la implantació de la superilla just al costat d’on s’ha implementat definitivament. Explica 
que aquesta era una de les propostes del seu grup en la campanya electoral, i que en accedir a 
l’Ajuntament van demanar un informe de mobilitat a l’Agència d’Ecologia Urbana per poder fer 
aquesta intervenció al Poblenou. A més, remarca que es va parlar d’aquesta actuació als debats 
del PAD, a la Comissió de Mobilitat del Poblenou i a la sessió del Consell Plenari del Districte del 
mes de maig, i es va presentar com a mesura de govern a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme i 
Mobilitat, i al Consell de Barri del Parc i la Llacuna del Poblenou. Així mateix, assenyala que es 
va presentar l’actuació en roda de premsa a l’agost i l’1 de setembre es va fer la bustiada. Afirma 
que, per tant, s’han fet molts passos per tirar endavant una actuació que la ciutat havia assumit i 
que se sabia que era la proposta del model de les superilles.  

Manifesta que, un cop implantada aquesta prova pilot, hi ha hagut immediatament quatre debats 
al carrer, reunions sectorials amb tots els implicats (escoles, empresaris, hotels, associacions de 
veïns i entitats, la plataforma dels afectats que està en contra la superilla, les universitats) i una 
jornada oberta a la UPF el 28 de setembre, que remarca que no va tenir cap cost. Assenyala que 
a l’Audiència Pública que es va fer dilluns en van tornar a parlar, avui n’estan parlant i el 13 
d’octubre se’n tornarà a parlar al Consell de Barri del Poblenou. 

Afirma que proposen la idea del Grup d’ERC de fer un pacte de ciutat sobre les superilles per 
millorar les condicions de vida i la salut de la ciutadania. Insta, per tant, a cercar aquest pacte, a 
crear una comissió de seguiment i a definir un full de ruta. A més, assegura que tots els 
problemes que han exposat les dues plataformes que s’oposen al projecte es poden resoldre 
tècnicament, i que estan treballant en això.  

Manifesta que els serveis assistencials arriben a les llars dels residents de la superilla. Afirma 
que, com és lògic, no es pot fer una superilla a la qual trigui més a arribar una ambulància o els 
bombers, i que les persones amb mobilitat reduïda han de poder accedir a casa seva. 
Assenyala, també, que si hi ha riscos, s’il·luminarà l’espai públic millor o s’adoptaran altres 
mesures, ja que l’urbanisme té eines per resoldre aquest tipus de problemes. Opina que el que 
no és acceptable, però, és que no s’implantin les superilles fins que no es millorin els serveis de 
Rodalies, tal com diu el senyor Jordi Campins. D’altra banda, agraeix a la plataforma que està a 
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favor de la superilla les propostes que ha plantejat, i assenyala que l’existència d’aquest 
col·lectiu demostra que hi ha diversitat d’opinions respecte a aquesta qüestió.  

Afirma que s’estan plantejant alguns canvis. Assenyala que, per exemple, pel carrer Roc Boronat 
passarà el transport públic, i que alguns girs seran en els dos sentits. Explica que estan intentant 
escoltar totes les opinions i que, en aquest moment, tots els serveis tècnics de l’Àrea de Mobilitat 
treballen per canviar tot allò que sigui millorable, tot mantenint la filosofia de la superilla.  

El senyor Boadella agraeix les intervencions dels veïns i de la resta de grups. Remarca que hi ha 
una pregunta clau a la qual no s’ha donat resposta, que és per què hi ha hagut un canvi respecte 
a la ubicació de la superilla que s’havia planificat. D’altra banda, assenyala que ja sap que la 
superilla que s’havia previst en el mandat anterior no incloïa el carrer Taulat, tal com ha dit la 
senyora Casorrán.  

Manifesta que el seu grup defensa processos participatius gestionats des de l’Ajuntament amb 
plenes garanties i màxima participació, a diferència del que proposava Fem Rambla, i que per 
això es va fer un procés participatiu gestionat per l’Ajuntament. 

Diu a les senyores Ruiz i Arrando que reconèixer que la superilla és una bona idea no vol dir que 
s’hagi d’acceptar un «nyap» com el que s’ha fet. Afirma que el que s’ha explicat d’aquesta 
superilla és el model global que tots comparteixen, però que l’aplicació ha estat un desastre. 
Remarca que, en aquest context, el seu grup pregunta als grups d’ERC-AM, la CUP-PA i el PSC-
CP si estan d’acord a mantenir i gestionar aquest «nyap» i no retirar-lo. Manifesta que ells 
creuen que això no és just perquè es va treballar per evitar el «nyap» durant molts mesos. En 
aquest sentit, subratlla que quan es fa aquest treball previ l’execució funciona, però que si es fan 
canvis a l’últim moment l’execució no funciona ni en sis mesos ni en un any. Explica que ja 
saben que la retirada d’aquesta actuació és complicada, però que pensen que és la millor 
garantia per resoldre tots els problemes que està causant.  

Insisteix que comparteixen el model de les superilles i els seus objectius, però no l’execució que 
s’ha fet en aquest cas. D’altra banda, remarca que tot això no és una qüestió només de mobilitat, 
sinó sobretot d’urbanisme, ja que es tracta de l’ordenació de l’espai públic. Afirma que mantenen 
la proposició en el sentit de constatar que l’execució de la idea de la superilla ha estat 
lamentable i s’ha de retirar, però que estan a favor de treballar per la implantació de les 
superilles a partir del que tots plegats van fer en el mandat anterior i amb treball previ, amb 
consens i amb planificació.  

El senyor Gallardo afirma que la superilla és un altre exemple del que abans ha qualificat 
d’hipocresia política, ja que la senyora Colau fa bandera de la participació ciutadana, però va 
planificar aquesta actuació a l’agost d’esquenes a la ciutadania. Assenyala que el regidor ha 
explicat que s’han fet moltes reunions, però que s’han fet posteriorment, al setembre.  

Remarca que cada vegada que el govern fa alguna cosa no la fa de manera definitiva, sinó com 
a prova. En aquest sentit, opina que el govern municipal no és un «banc de proves», sinó que ha 
de governar. D’altra banda, afirma que el govern enfronta els veïns entre si en comptes de 
treballar seriosament i fer propostes consensuades.  

Assenyala que, fins i tot, el govern s’ha saltat la llei, en concret l’article 54 de la Llei d’urbanisme 
de la Generalitat, que obliga a fer un procés d’informació pública i demanar els informes 
reglamentaris, que s’han fet a posteriori. 

Afirma que per tot això el seu grup votarà a favor de la proposició del GMDCiU perquè es retiri la 
superilla i es plantegi de nou aquest tema amb la participació de tots els ciutadans.  
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El senyor Heredero manifesta que no entenen la voluntat d’alguns grups polítics de posar-los tots 
al mateix sac, ja que poden compartir objectius, però no els procediments d’aplicació.  

Assenyala que l’equip de govern no ha contestat la pregunta del seu grup de com pensa valorar 
l’èxit o el fracàs d’aquesta actuació. Explica que ells pensen que cal donar veu a la ciutadania i 
que els polítics han d’actuar en funció del que opinin els ciutadans, i no pas al revés. En aquest 
sentit, recorda que fa uns anys es va fer una consulta sobre la reforma de la Diagonal, i fa uns 
mesos una consulta a la Vila Olímpica sobre l’avinguda Icària. 

Observa que es parla d’una actuació de costos mínims, però que els costos emocionals i socials 
que han patit els veïns han estat molt elevats i no es poden passar per alt. D’altra banda, opina 
que l’actuació realitzada al Poblenou no es pot considerar en cap cas com una prova pilot per a 
l’Eixample de Barcelona. En relació amb això, remarca que l’illa del Poblenou té uns 1.500 
habitants, mentre que qualsevol grup de nou illes de l’Eixample sumaria uns 10.000 habitants. 
Assenyala que el nombre de locals comercials també és molt diferent a les dues zones, atès que 
a l’illa del Poblenou n’hi ha poc més de trenta, mentre que qualsevol illa de l’Eixample en té uns 
tres-cents. Així mateix, afirma que el trànsit que hi ha al carrer Almogàvers no arriba ni al 10% 
del que podria passar pel carrer València.  

Manifesta que aquesta actuació pretén complir les exigències de la directiva europea que exigeix 
una reducció dràstica de la contaminació atmosfèrica i acústica a les ciutats, però que la 
reducció de la contaminació produïda per l’automòbil es pot aconseguir de moltes maneres, més 
enllà de la prohibició de circular pels carrers. Opina que segurament cal una reinterpretació 
urbanística de l’Eixample de Cerdà després de 150 anys de la seva creació i que s’haurien de 
crear mesures solidàries per assolir els objectius previstos, com ara millorar el transport públic; 
augmentar voreres i reduir calçades, que és una actuació que es va dur a terme a l’avinguda 
Bogatell i que ha donat resultats excel·lents; reduir l’estacionament de vehicles; subvencionar la 
compra de vehicles elèctrics, o fomentar els vehicles de mobilitat personal.  

Assenyala que la supressió del trànsit de vehicles dins de la superilla ha creat uns buits de 50 
per 50 metres, que és la dimensió que Cerdà va donar als xamfrans de Barcelona, i que aquests 
espais no es poden definir com a espais urbans. Afirma que Barcelona ha estat pionera en 
dissenys d’espais públics de qualitat que han modificat la cara de la ciutat, però que els buits 
sense cap qualitat urbanística deixats pels cotxes poden arribar a ser ocupats per altres activitats 
que facin que els veïns enyorin el Pla Cerdà.  

Conclou que, per tot l’exposat, el seu grup dóna suport a la proposició del GMDCiU. 

El president en funcions dóna pas a la segona ronda d’intervencions de la resta de grups. 

La senyora Ruiz manifesta que, des del GMDCUP-PA, celebren que s’hagi modificat el concepte 
de superilla del govern anterior, ja que aquest no preveia la reducció del trànsit rodat que s’ha 
acabat fent i començava a fer l’adjudicació dels equipaments per superilla en comptes de per illa, 
cosa que reduïa els equipaments que es donaven al veïnat.  

Afirma que és veritat que el govern s’ha equivocat en moltes coses per culpa de les presses i no 
s’ha pogut efectuar un procés d’adaptació a aquesta transformació urbana, però que ara tenen 
l’oportunitat de fer-ho bé i parlar amb tots els veïns. Pel que fa a això, opina que els que estan 
dividint els veïns són precisament els partits que atien aquest conflicte.  

La senyora Arrando recorda al senyor Boadella que el seu grup ha parlat tota l’estona de 
mobilitat i urbanisme, ja que saben que les superilles representen un model global de canvi de 
mobilitat i urbanisme a tota la ciutat. Manifesta que creuen en aquest canvi perquè defensen el 
dret de la ciutadania a l’ús de l’espai públic i a poder gaudir-ne i sentir-se’l seu. Explica que entén 
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que, si el GMDCiU hi creu tant i en sap tant, estarà disposat a participar i fer propostes de millora 
en la taula de ciutat que ha proposat al regidor.  

Afirma que ella entén que hi ha dues fases en la superilla: la funcional i la urbanística. Explica 
que ara s’està en la primera fase i s’inicia la segona, i que cal donar una mica de temps a aquest 
projecte, ja que s’estan quedant amb una visió reduïda a les nou illes de cases del Poblenou, 
quan cal tenir una mirada global perquè aquest model s’estendrà a tota la ciutat. En aquest 
sentit, demana al govern que presenti un pla sobre el model global. D’altra banda, manifesta que, 
malgrat totes les reunions que ha explicat el regidor, és obvi que han estat insuficients o bé que 
no s’han fet pels canals adequats.  

Conclou que comparteixen una part del que diu la proposició del GMDCiU, però que no poden 
votar-hi a favor perquè creuen que s’ha de continuar amb aquest projecte i s’ha d’estendre a tota 
la ciutat. 

El president en funcions pregunta si el GMDPSC-CP vol tornar a intervenir. 

El senyor Bañón renuncia al segon torn de paraula. 

El regidor assenyala que contestarà algunes qüestions. Explica que, si bé es diu que el govern 
ha actuat amb precipitació, hi va haver un consens per fer coincidir la implementació de la 
superilla amb la Setmana de la Mobilitat Sostenible i amb la Festa Major del Poblenou.  

Diu al GMDC’s que s’està treballant en l’avaluació de l’actuació, però que calen una sèrie de 
dades sobre el trànsit, el soroll o la contaminació durant un període de temps més llarg. A més, 
es refereix a tot el treball que s’està fent per ajustar el projecte des del punt de vista del transport 
públic, l’espai públic, els taxis, i la càrrega i descàrrega, entre altres aspectes.  

En resposta al GMDPPC, remarca que la Llei d’urbanisme només exigeix el tràmit d’informació 
pública quan es fa una transformació de categoria 1 o 2, mentre que la que s’ha fet és de trànsit, 
que és una transformació de categoria 3.  

Diu al senyor Boadella que ningú no fa les coses perfectes. A més, opina que CiU està molt en 
fals en la qüestió de les superilles, ja que no són patrimoni de ningú i, a més, aquest grup no és 
gens entusiasta de la participació. Pel que fa a això, recorda que el govern anterior es va negar a 
fer cap procés participatiu o referèndum sobre la marina de luxe i sobre la rambla.  

Demana tornar a la idea de fer un pacte de ciutat. Remarca que les superilles són una qüestió de 
tota la ciutat i que ha assumit bona part dels grups polítics. Manifesta que, per tant, cal intentar 
crear una comissió de seguiment més tècnica i una altra més de pacte, i començar a treballar per 
tirar endavant aquest projecte, en comptes d’encallar-se en l’enfrontament entre els veïns i des 
de la ciutat. 

El president en funcions dóna la paraula als grups que han plantejat les tres iniciatives que s’han 
tractat per puntualitzar breument el que considerin oportú.  

El senyor Boadella lamenta que no s’aprovi la proposició, que ha obtingut els vots en contra dels 
grups de govern, el GMDERC-AM i el GMDCUP-PA.  

Pregunta a la senyora Ruiz a quins equipaments es refereix, ja que no se n’ha previst cap per a 
la superilla del Poblenou, mentre que per a les superilles que es van planificar anteriorment sí 
que se’n van preveure.  
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Diu a la senyora Arrando que el GMDCiU hi serà sempre que se’ls pregunti, però que el govern 
no atén cap dels oferiments que li fa reiteradament el GMDERC-AM, fins al punt que el prec 
d’avui d’aquest grup és que es convoqui el Consell de Joventut, el Consell de Memòria Històrica, 
el Consell d’Economia Social i Comerç, i la Taula de Seguretat. Opina que, davant d’això, els 
oferiments per treballar conjuntament i crear taules són «un brindis al sol».  

Finalment, pregunta al regidor si el govern, que parla tant de participació, s’atreviria a fer un 
referèndum sobre la superilla del Poblenou. 

El senyor Gallardo manifesta que, atès que el regidor afirma que amb la superilla millorarà el 
trànsit, l’insta a resoldre la situació dels punts negres que han esmentat els veïns o a enviar-los 
una carta, tal com s’ha fet en relació amb els HUT il·legals. Assenyala que els punts negres són 
Garcia Fària, Glòries, Gran Via, Meridiana, Bac de Roda, Bilbao i Prim.  

El senyor Heredero afirma que esperaran els resultats de la valoració dels paràmetres de soroll i 
contaminació, però que creuen que cal donar la veu a les persones afectades per la implantació 
de la superilla.  

El senyor Campins demana la paraula. 

El president en funcions explica que no està previst que els veïns puguin tornar a intervenir, però 
que li permet fer-ho si es tracta d’un aclariment ràpid sobre alguna al·lusió.  

El senyor Campins afirma que no ha dit en cap moment que calgui esperar a tenir un bon servei 
de Rodalies per implantar les superilles. Explica que el que ha dit és que amb el model de 
superilla que s’ha aplicat no es resoldrà el problema del trànsit ni de la contaminació, que se 
solucionaran, tal com diu el RACC, quan hi hagi unes bones Rodalies i uns bons mitjans de 
comunicació que facin que la ciutadania opti per aquests mitjans, que és qualitativament molt 
diferent.  

Es rebutja la proposta amb el vot a favor del GMDPPC, el GMDC’s i el GMDCiU, i el vot en 
contra de la resta de grups.  

Presentada pel GMDERC: 

Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi:  

Instar el govern del Districte que, abans de finalitzar l’any, es programin i duguin a 
terme les accions suficients i necessàries per tal de donar compliment al Pla especial 
d’usos del Port Olímpic vigent, així com a la creació i convocatòria de la comissió de 
seguiment aprovada pel Consell Plenari de Sant Martí, el passat 6 de març del 2014, 
amb l’esperit que fou proposada 

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, agraeix la presència del president i del 
vicepresident de l’Associació de Veïns de la Vila Olímpica. Manifesta que, en primer lloc, volen 
reconèixer les millores en seguretat que ja s’han fet al carrer Moscou, tot i que encara falta donar 
compliment a algunes demandes fetes des de l’Associació de Veïns o per les presidentes de les 
comunitats del carrer Moscou en qüestions com l’enllumenat del parc, la retirada d’arbusts que 
dificulten la visió, o el tancament d’algunes de les seves entrades. Afirma, però, que els consta 
que alguna d’aquestes actuacions es podria dur a terme en un termini de vint-i-quatre hores. 
Explica que també saben que el govern està treballant en la reforma del parc de Carles I, i 
demana que això es faci amb el consens de l’Associació de Veïns i de les comunitats de veïns 
afectades, que treballen habitualment de manera coordinada.  
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Recorda que el Pla especial d’usos del Port Olímpic es va aprovar el 2006, i que en un document 
d’aprovació definitiva de 21 de juliol de 2006 s’indica que aquest port es troba en règim de gestió 
i explotació a càrrec de l’empresa Port Olímpic de Barcelona, SA, a la qual s’ha subrogat l’actual 
concessionària, que és l’Ajuntament de Barcelona. Assenyala que té aquest document i que està 
a la disposició de qui vulgui consultar-lo.  

Afirma que han constatat que es produeixen nombrosos incompliments del Pla d’usos, la qual 
cosa ha motivat una actuació d’ofici de la síndica de greuges de la ciutat. Explica que, en el seu 
informe, la síndica diu, entre altres coses, que al moll de Gregal s’observa l’exposició de 
producte fresc a l’exterior dels locals, cosa que contravé les ordenances municipals, i constata la 
manca de seguretat a la zona, un aspecte que ells van poder comprovar en una visita recent de 
matinada. Manifesta que també van veure que al moll de Mestral, on es concentren locals d’oci, 
no es compleix la condició de mantenir cada cinquanta metres un pas públic permanent de 
3,20 metres d’amplada lliure d’obstacles. Afirma que això els preocupa molt perquè en cas 
d’emergència aquesta zona es convertiria en una trampa de la qual no poden mesurar-ne les 
conseqüències. D’altra banda, explica que l’activitat que van veure a la porta d’algun local els 
porta a pensar que a l’interior s’oferien espectacles de contingut sexual, i que no saben si el 
Districte en té constància. Assenyala que, si la té, volen saber quin tipus de llicència tenen 
aquests locals, i si no la té, agrairien que s’hi fes una inspecció. Afirma que també van poder 
constatar l’incompliment d’horaris, ja que el moll de Mestral estava en plena activitat més tard de 
l’hora de tancament que preveu el Pla d’usos.  

Manifesta que, per tot l’exposat, plantegen aquesta iniciativa per tal que es duguin a terme una 
sèrie d’accions mentre el govern del Districte no redacti un nou pla d’usos, tal com va manifestar 
que tenia la intenció de fer. Tot seguit presenta la proposició.  

El president en funcions dóna la paraula a un veí que ha demanat intervenir en aquest punt. 

El senyor Jordi Giró, en nom de l’Associació de Veïns de la Vila Olímpica, pregunta si s’accepta 
la petició d’urgència que ha fet per intervenir sobre un altre tema. 

El president en funcions respon que pot fer-ho ara per no haver-se d’esperar fins al final de la 
sessió.  

El senyor Giró agraeix l’oferiment del president, però manifesta que prefereix fer les dues 
intervencions per separat.  

El president en funcions afirma que, després dels precs i les preguntes dels grups municipals, 
donarà al senyor Giró un torn extraordinari de paraula.  

El senyor Giró dóna les gràcies a la senyora Arrando pel treball que han fet conjuntament aquest 
estiu. Explica que l’Associació de Veïns ha fet moltes visites nocturnes al Port Olímpic aquest 
estiu, i que fins i tot algunes vegades s’han sentit acompanyats per la Guàrdia Urbana i, també, 
pels agents de seguretat privats que hi ha en aquesta zona.  

Afirma que tot l’espai comprès pels carrers Trias Fargas i Moscou no és aliè al model de 
concentració de l’oci. Manifesta que, per aquest motiu, s’estan duent a terme una sèrie 
d’actuacions, compartides amb el Districte, per millorar la cura, la vigilància i la neteja de l’espai 
públic. Remarca, però, que hi ha altres coses que no s’han abordat, tot i que les han demanat 
moltes vegades. Pel que fa a això, explica que l’estació de la Vila Olímpica és l’única estació de 
metro que no té sortida d’emergència ni està adaptada, quan és el barri de Sant Martí amb més 
persones amb discapacitat.  
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Subratlla que no es pot abaixar la guàrdia respecte a les accions que s’estan duent a terme 
perquè, si no, es tornarà una altra vegada a les situacions que tothom ha conegut a través de la 
premsa. Afirma que s’hauria de crear la comissió acordada sobre el Port Olímpic, i que els 
preocupa molt tot el que està passant pel que fa a l’incompliment de les llicències d’activitat, els 
horaris, el subarrendament o la seguretat, ja que tot això acaba afectant el veïnat. Manifesta que 
els agradaria que es fes complir el Pla d’usos pel que fa a aquestes activitats, i que pensen que 
no cal canviar-lo, tenint en compte que és vigent fins al 2020, sinó fer-lo complir.  

Explica que els crida l’atenció veure que hi ha molts projectes previstos per al Port Olímpic per 
part de l’Ajuntament, els empresaris del Port i el capità del Port, però que l’Associació de Veïns 
no en coneix cap. Afirma que, per tant, voldrien ser convidats a participar en la comissió que s’ha 
de convocar.  

Diu al regidor del Districte que, des que va accedir al càrrec, no parla mai del Port Olímpic, i li 
demana que tingui en compte aquest espai tan important del territori. A més, opina que aquest 
ha de ser un tema compartit, ja que ell també n’està una mica cansat. Explica que els veïns el 
truquen de matinada i que ha intervingut en baralles i en moltes altres coses. Manifesta que li 
agrada estar-hi implicat i ajudar a resoldre els problemes, però que val la pena que entre tots 
ajuntin forces per abordar aquesta situació.  

Finalment, afirma que el Port Olímpic té un problema de pressió turística per la permissivitat que 
hi ha en aquest espai. Assenyala que, per exemple, hi ha apartaments en els iots, i demana que 
això també es tingui en compte. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, manifesta que votaran a favor de la 
proposició perquè estan totalment d’acord amb tot el que s’ha dit. Explica que també esperen 
que el govern comenci a impulsar un nou pla d’usos que permeti fer canvis a l’espai que té el 
Port Olímpic dins de la ciutat per avançar cap a un lloc més sostenible i amb més utilitat per a les 
veïnes de la Vila Olímpica. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, opina que aquesta situació mostra novament 
la deixadesa que hi ha a la ciutat, ja que són els grups polítics i les associacions de veïns els que 
contínuament han de recordar al govern cap a on s’ha d’anar i el que s’ha de fer. Manifesta que 
donaran suport a la proposició i que esperen que sigui efectiva i el govern se la prengui 
seriosament, ja que sovint incompleix els acords aprovats en el Consell Plenari. 

El senyor Javier Heredero Esteban, del GMDC’s, expressa el vot del seu grup a favor de la 
proposició. Explica que han escoltat les reivindicacions de la molt activa Associació de Veïns de 
la Vila Olímpica i les comparteixen, ja que creuen que cal complir el Pla d’usos actual mentre 
sigui vigent. D’altra banda, assenyala que l’any 2020 està molt a prop i que hi ha una gran 
inquietud per part de l’Associació de Comerciants del Port Olímpic i pels mateixos veïns sobre 
com es definirà aquest espai. 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, manifesta que és evident que el Port Olímpic és 
una zona de ciutat, però que els que el viuen de prop i, malauradament, a vegades el pateixen 
són els veïns de la Vila Olímpica. Afirma que cal fer complir les normes i fer funcionar els òrgans 
de què s’han dotat el Districte i l’Ajuntament, i que, per tant, voten a favor de la proposició. 

El senyor Francesc Carmona Pontaque, del GMDBComú-E, assenyala que parlarà com a 
portaveu del grup, però també com a conseller de la Vila Olímpica. Afirma que votaran a favor de 
la proposició, i recorda al senyor Boadella que la comissió de la qual parlen està aprovada des 
del 6 de març de 2014. 
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Explica que, des del moment que el regidor va prendre possessió del seu càrrec, en un mapa 
que tenen al despatx van assenyalar el Port Olímpic com un dels punts conflictius dels que 
havien de tenir en compte per resoldre els problemes que pateixen els veïns. Remarca que han 
fet les visites oportunes a la zona i han constatat les dades que la senyora Arrando ha explicat, i 
que hi han treballat i han adoptat mesures. 

Afirma que el primer que cal fer és resoldre els problemes del dia a dia, cosa que estan fent amb 
millores al carrer Moscou i a altres llocs. Remarca que, tanmateix, a banda d’estar d’acord amb 
la convocatòria de la comissió i el seguiment del Pla d’usos, han de tenir una visió una mica més 
àmplia. En aquest sentit, explica que han acceptat ja un protocol de col·laboració amb la 
Generalitat de Catalunya pel qual la Generalitat cedirà la gestió d’aquest espai a l’Ajuntament de 
Barcelona l’any 2020. Destaca que, per tant, s’obre un període fins al 2020 en el qual es pot anar 
decidint què es vol fer d’aquest espai quan l’Ajuntament en sigui el gestor, juntament amb els 
grups municipals, els veïns, els restauradors i la resta d’agents implicats. 

El regidor del Districte afirma que ell també ha visitat la zona i li preocupa la situació que hi ha, 
però que té raó el senyor Giró en cridar-li l’atenció per no haver parlat del Port Olímpic. Explica 
que tenia previst fer-ho en l’informe del regidor, però que no ho ha fet per la limitació de temps, 
tot i que ha dit que s’havien resolt gran part dels problemes del carrer Moscou i del parc de 
Carles I.  

Manifesta que, gràcies a l’acció combinada i preventiva dels cossos i forces de seguretat, 
d’inspecció, dels agents cívics, de diferents serveis públics, del veïnat i dels mateixos operadors, 
la situació al Port Olímpic s’ha mantingut aquest estiu dins d’uns límits raonables. Afirma que, 
tanmateix, són conscients dels problemes que hi ha, i que se n’ocupen personalment tant el 
gerent de l’Ajuntament com el del Districte. Assenyala que, per això, quan fa declaracions no s’hi 
refereix sovint, ja que dóna per fet que és un tema que s’està gestionant i al qual es dóna molta 
importància, tenint en compte que s’està tramitant la cessió de la gestió del Port Olímpic de la 
Generalitat a l’Ajuntament. 

La senyora Arrando agraeix el vot a favor de tots els grups. Remarca que l’aprovació per 
unanimitat d’aquesta proposició significa que hi ha un problema que cal resoldre. Manifesta que 
s’alegren que el govern tingui coneixement del que passa en aquesta zona i que esperen que, a 
través de la comissió, no només ho sàpiga sinó que també «posi fil a l’agulla». A més, opina que 
aquesta comissió no ha de servir només per prendre decisions a curt termini, sinó també per 
elaborar el nou Pla d’usos de cara al 2020 amb la participació i el consens de les associacions i 
el veïnat de la zona.  

El president en funcions dóna per finalitzat el punt després que cap grup vulgui tornar a 
intervenir. 

S’aprova la proposta per unanimitat. 

Presentada pel GMDC’s: 

Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi: 

Instar el Govern municipal que es consolidi el Pla comunitari del Besòs-Maresme i que 
es creï el de la Verneda la Pau, facilitant i formant els responsables, incloent en 
ambdós casos coeducació, educació de persones adultes, educació inclusiva, 
formació del professorat, integració, interculturalitat, mediació, migracions, polítiques 
educatives 
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La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, recorda que el Besòs i el Maresme és un 
dels barris de Barcelona amb un major nombre d’estrangers, ja que representen el 23% de la 
població. Així mateix, assenyala que el barri de la Verneda i la Pau té un 10% de població 
estrangera. Afegeix que la majoria d’aquestes persones són del Pakistan, la Xina i l’Equador. 
Explica que, tot i l’existència d’un pla comunitari al Besòs i el Maresme, cada vegada s’han 
d’adquirir més compromisos per tal de cobrir les necessitats de tota la comunitat, mentre que la 
Verneda i la Pau no té cap pla comunitari. 

Manifesta que presenten aquesta proposició atès que l’educació inclusiva és una eina 
necessària per a la igualtat davant la diversitat i atès que cal desenvolupar capacitats crítiques i 
valors que impliquin acceptar les diferències, així com millorar la disposició dels docents, 
familiars, professionals i voluntaris, i fer una reflexió crítica conjunta davant dels enfocaments i 
models didàctics utilitzats. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, afirma que reconeixen la feina que fan els 
plans comunitaris i estan totalment d’acord que cal reforçar-los. Manifesta que, per tant, voten a 
favor de la proposició. Remarca, però, que creuen que això ha de portar a reforçar escoles 
d’adults com la del Besòs, que és on fa més falta. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, expressa el vot a favor de la proposició.  

El senyor Oriol Puig i Morant, del GMDERC-AM, manifesta que el seu grup dóna suport a la 
proposició. Assenyala, però, que és irònic que el Grup Municipal de C’s parli de diversitat quan 
és un partit que acostuma a atemptar contra la diversitat lingüística. 

El senyor Fernando Gómez Carvajal, del GMDCiU, explica que comparteixen que el Pla 
comunitari del Besòs i el Maresme és un èxit, i que, per tant, creuen que un pla com aquest 
també pot representar una bona oportunitat per al barri de la Verneda i la Pau. A més, manifesta 
que pensen que també caldrà tenir en compte el que es proposa en el debat del Pla de barri de 
la Verneda i la Pau.  

Assenyala que vol aprofitar aquesta intervenció per demanar que el procés participatiu del Pla de 
barri de la Verneda i la Pau sigui un procés seriós en què no es tracti la gent com si fossin nens 
petits, com es va fer al Besòs-Maresme amb post-its i altres elements, i que no es faci amb 
«entitats amigues», sinó amb gent més professional. D’altra banda, pregunta quina part de la 
subvenció de la Unió Europea es destinarà als barris de Sant Martí, ja que abans ho ha 
preguntat dues vegades i el govern no li ha respost. 

El senyor Jordi Martín López, del GMDBComú-E, demana al senyor Gómez que aclareixi què vol 
dir amb «entitats amigues» i «professionals».  

Opina que la proposició conté massa conceptes poc vinculats, com educació inclusiva, formació 
del professorat, formació de responsables de la coeducació, etc. Manifesta que, no obstant això, 
els alegra que un grup de dretes presenti una proposta per potenciar accions comunitàries al 
territori.  

Destaca que els plans comunitaris són eines de participació ciutadana que inclouen veïns, 
entitats, col·lectius i serveis del barri, i que s’organitzen per millorar la qualitat i el benestar dels 
veïns. Remarca que són aquests mateixos agents els que s’organitzen directament, tot i comptar 
amb el suport d’una entitat que en fa el seguiment. Assenyala que en aquests casos el govern ha 
d’escoltar i després executar. 

Manifesta que el govern està compromès des del principi amb la participació i la coproducció de 
les polítiques als barris, i creu que els plans comunitaris són un gran instrument per a aquest 
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objectiu. Assenyala que, per exemple, ahir mateix es va fer una reunió amb el Secretariat del Pla 
comunitari, que és l’espai on estan representades totes les entitats del territori, i que hi van 
assistir 35 entitats, a les quals se’ls va proposar que escollissin l’equip del grup impulsor del Pla 
de barri perquè els veïns puguin fer-ne el seguiment directament.  

Recorda que al febrer van fer dos informes, un sobre l’eix Besòs i un altre sobre el Pla d’actuació 
al Besòs i el Maresme i a l’eix de la Verneda, on ja deien que potenciarien els plans comunitaris 
d’aquests dos àmbits. Assenyala que, d’una banda, es parlava d’una partida de 60.000 euros per 
al Pla comunitari del Besòs i el Maresme, que l’any que ve s’incrementarà, i que, de l’altra, es 
deia que s’iniciarien una sèrie d’actuacions comunitàries a la Verneda i la Pau i a la Via Trajana, 
que en aquests moments ja estan en fase de licitació i que s’haurien d’activar abans de finals 
d’any. 

Diu al GMDC’s que el Pla comunitari no es pot justificar per l’existència d’un alt percentatge de 
població d’origen estranger, sinó pels problemes de risc d’exclusió que es produeixen en aquests 
barris, independentment de la procedència dels seus veïns. Afirma que això és segurament 
conseqüència, entre altres causes, de les polítiques econòmiques i socials dels governs de 
dretes als quals aquest grup dóna suport en altres llocs d’Espanya.  

Conclou que votaran a favor de la proposició, tot i que vol remarcar que no ho fan per aquesta 
iniciativa, sinó perquè fa deu mesos van informar que ho farien en un informe del govern. 

La senyora Angulo diu al senyor Puig que no consentirà lliçons de polítiques socials i 
d’acceptació de la diversitat. 

Diu al senyor Martín que justament el que proposen és reforçar el que el govern va posar en un 
pla que no està duent a terme. A més, destaca que tot el que proposen es basa en les 
conclusions del grup de treball d’acció comunitària que es reuneix cada dos mesos i al qual ella 
assisteix sovint, en el qual participen persones independents, a més de membres de tots els 
partits polítics i els treballadors que fan acció comunitària. D’altra banda, assenyala que ha donat 
dades sobre la població estrangera perquè és indiscutible que aquestes persones necessiten 
inclusió social.  

El president pregunta si algun grup vol tornar a intervenir. 

El senyor Puig explica que veu a la senyora Angulo una mica molesta quan s’acaba d’aprovar 
per unanimitat la proposició del seu grup, cosa que hauria de ser motiu d’alegria. D’altra banda, 
afirma que ell no ha donat cap lliçó sobre polítiques socials, sinó que ha parlat del model 
trilingüe.  

El senyor Martín demana al conseller Gómez que, encara que sigui en un altre moment o en 
privat, li precisi què ha volgut dir quan ha parlat d’«entitats amigues» i de la necessitat de 
comptar amb «professionals» adequats. Afirma que totes les entitats que treballen al territori són 
igual d’importants i no n’hi ha unes de més amigues que d’altres, i que tots els treballadors del 
Districte són molt professionals.  

La senyora Angulo demana que es deixi de parlar de dretes o esquerres quan es faci referència 
al seu grup. 

S’aprova la proposta per unanimitat. 
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Presentada pel GMDPPC: 

Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi: 

1. Fer un reconeixement explícit a la tasca desenvolupada pel Consell del Districte de 
Sant Martí, conformat pels seus consellers, regidors adscrits, regidor i president. I 
demanar que aquest reconeixement també es pugui visualitzar als actes 
organitzats pel districte de Sant Martí  

2. Instar el govern municipal de l’Ajuntament del Districte de Sant Martí a establir un 
protocol que garanteixi la presència institucional i política de tot el Districte als 
actes promocionats des de l’Ajuntament, tant festes majors com altres actes 
finançats o subvencionats des de l’Administració municipal 

3. Fer arribar aquest acord adoptat a l’alcaldessa de Barcelona, a la síndica de 
greuges de Barcelona i al Consell de Ciutat i entitats veïnals, que garanteixi la 
pluralitat i representació de tots els grups 

4. Demanar a les associacions de veïns i altres organitzadors de festes populars que 
tinguin en compte la pluralitat social i ideològica que representem els diferents 
grups polítics del Consell Municipal del Districte de Sant Martí 

El president en funcions recorda que la proposició del GMDPPC és diferent de la que apareixia 
fins ara a l’ordre del dia, tal com s’ha dit a la Junta de Portaveus. 

El senyor Ramon Sabaté Puig, del GMDPPC, manifesta que el 10 de setembre es va fer el pregó 
que marcava l’inici oficial de la Festa Major del Poblenou, en el qual es va donar una situació de 
conflicte institucional que desitgen que no es torni a produir. Explica que l’alcaldessa, Ada Colau, 
i el regidor del Districte van presidir i intervenir en l’acte del pregó, i van donar també veu a uns 
veïns que portaven una pancarta política, mentre que van silenciar la veu i la presència del 
president del Districte de Sant Martí i dels regidors i consellers de l’oposició. 

Afirma que pensen que va ser vergonyós i una falta molt greu negar la presència del president 
del Districte a l’escenari en representació del Districte, cosa que no havia passat en cap festa 
major. Explica que no es pot donar la culpa d’això a les persones que van organitzar l’acte, ja 
que a la part de baix de l’escenari hi havia el conseller tècnic del Districte, que podia haver 
intervingut abans de l’acte, quan ja se sabia qui pujaria a la tarima i qui no. Assenyala que, a 
més, també hi havia dues regidores de l’Ajuntament a la part de baix. Tot seguit presenta la 
declaració del seu grup. 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, opina que cal no oblidar que el paper dels 
representants del Districte és estar al costat de qui celebra la festa, escoltar el pregoner, celebrar 
a peu de carrer el començament de la festa i pujar a la tarima si les veïnes ho demanen. Explica 
que respecten la voluntat de les comissions que organitzen les festes majors i que, de fet, creuen 
que seria millor reservar aquests espais per a les veïnes i les comissions i entitats que 
organitzen la festa. Afirma que, en qualsevol cas, això sempre serà decisió seva.  

Manifesta que creuen que el GMDPPC té eines per canalitzar aquesta queixa a les veïnes, però 
que no permetran que els faci còmplices dels greuges que senten que han patit per qüestions de 
protocol. Afirma que, per tant, votaran en contra de la proposició.  

La senyora M. Magdalena Barceló Verea, regidora adscrita del GMDC’s, manifesta que el seu 
grup dóna suport a la proposta. Explica que, tot i que emetrà el vot la senyora Angulo, intervé en 
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lloc d’ella perquè va viure la situació descrita i, de fet, va intentar mitjançar perquè avui no 
haguessin de parlar d’aquest tema.  

Opina que és lamentable que el govern municipal no vulgui compartir escenari amb l’oposició i, 
encara pitjor, que no permeti que hi pugi el president d’un districte, ja que amb aquest tipus 
d’accions s’intenta polititzar les festes. Afirma que les festes no són del govern municipal, sinó 
dels veïns i veïnes que les organitzen. Destaca que la cultura i l’educació són l’ascensor social i 
han de ser accessibles a totes les persones, però que per a això cal que no estiguin polititzades. 
Explica que durant el temps que fa que és regidora ha après a admirar i a respectar el gran 
treball que fan les associacions de veïns i les entitats que organitzen les festes.  

Manifesta que esperen que, si s’aprova la proposició, s’apliqui el protocol que es faci. Remarca 
que quan el govern no permet que un grup polític pugi a un escenari està impedint que hi pugin 
els veïns, ja que tant el govern municipal com totes les persones que tenen un càrrec electe 
representen tots els ciutadans, fins i tot aquells que no els voten.  

Afirma que el Grup de BComú-E els vol situar a la dreta, quan són un partit de centre, capaç de 
dialogar sense necessitat de polititzar. En aquest sentit, recorda que han arribat a acords tant 
amb el Partit Socialista com amb el Partit Popular a partir de 150 propostes. Destaca que, a 
diferència d’altres forces que demanen ministeris, ells busquen dialogar i arribar a acords per al 
conjunt de la ciutadania i per aconseguir estabilitat.  

El senyor Oriol Puig Morant, del GMDERC-AM, cedeix la paraula a la senyora Trini Capdevila. 

La senyora Trini Capdevila i Burniol, regidora adscrita del GMERC-AM, manifesta que és 
regidora de l’Ajuntament de Barcelona perquè ho van decidir els ciutadans i ciutadanes de 
Barcelona amb els seus vots i que, a més, té l’honor de ser regidora adscrita al Districte de Sant 
Martí. Explica que el 9 de setembre es va fer l’acte institucional de la Diada Nacional de 
Catalunya a l’Auditori de Sant Martí, presidida pel regidor del Districte, i que va ser l’única 
regidora de l’Ajuntament de Barcelona que hi va assistir. Assenyala que, tanmateix, el regidor va 
donar la benvinguda als veïns i veïnes i va obviar absolutament la seva presència. Explica que, 
quan es va acabar aquest acte, se’n va anar immediatament a l’exposició que es feia a Can 
Felipa, titulada Invisibles, en aquest cas presentada per la senyora Carlota Falgueras. Remarca 
que aquesta consellera també va donar la benvinguda als veïns i veïnes i a les entitats, i no va 
dir absolutament res a la regidora adscrita al Districte. Opina que aquesta manera d’actuar es pot 
qualificar de deslleialtat institucional, o simplement mala educació.  

Afirma que la «cirereta del pastís» va ser el pregó de la Festa Major, en el qual considera que el 
govern va fer mostra d’un sectarisme absolut, quan, a més, l’any passat hi havien estat les 
mateixes persones i totes havien pujat a l’entarimat. Manifesta que ella, que treballa amb les 
entitats de Sant Martí i està al costat dels veïns tant com pot, quan va a una festa major vol tenir 
presència i té tot el dret a tenir-la, igual que la resta de companys. Explica que va anar a parlar 
un moment amb l’alcaldessa de Barcelona perquè hi intercedís, ja que el conseller tècnic els va 
dir que ell no hi podia fer res perquè era l’entitat que organitzava la festa la que no els deixava 
pujar. Afirma, però, que ni l’alcaldessa de Barcelona ni el regidor del Districte, que també ho va 
sentir, no van estar a l’altura de les circumstàncies, ja que opina que el que haurien hagut de fer 
era baixar de la tarima i posar-se al costat del president del Districte, les dues regidores i els 
consellers. Opina que tots els que eren allà es van sentir ofesos per aquesta manera de procedir, 
i manifesta que agrairia que a partir d’ara, quan el govern faci qualsevol acte i hi hagi un regidor 
o regidora de l’Ajuntament, es tingui com a mínim l’educació de saludar-lo. 

El senyor Fernando Gómez Carvajal, del GMDCiU, afirma que el seu grup també lamenta el que 
va succeir a la Festa Major del Poblenou. Explica que consideren que el president del Districte 



 

 

 42 

és el màxim representant del Districte i hauria d’haver estat a la tarima, i que si l’entitat 
organitzadora, amb tota legitimitat, no ho volia, el govern hauria d’haver estat solidari baixant de 
la tarima i mantenint-se al marge d’aquest acte. Opina que, a banda d’això, seria bo dialogar 
amb les entitats i organitzacions de la Festa Major perquè això no torni a succeir. Manifesta que, 
per tant, el seu grup vota a favor de la proposició.  

El conseller tècnic afirma que lamenta que els consellers i regidors se sentissin de la manera que 
diuen, i que segurament el govern ha de millorar les formes, ja que són de bona educació i són 
bàsiques en democràcia, tal com ha dit la senyora Capdevila. Assenyala que, no obstant això, 
vol aclarir algunes coses.  

Remarca que no estan parlant d’un acte institucional sinó d’un acte popular organitzat per la 
Coordinadora d’Entitats del Poblenou i l’Associació de Comissions de Festes de Carrers. A més, 
explica que al Poblenou, des de temps immemorials, els actes del pregó de la Festa Major els ha 
organitzat la Coordinadora a partir dels seus criteris i dels protocols que pactava en cada 
moment. Assenyala que, per exemple, l’últim pregó el va obrir l’alcaldessa, quan des de Pasqual 
Maragall cap alcalde no havia participat en el pregó del Poblenou, tret quan no es va fer al 
Casino sinó al Centre Moral pel centenari. Explica que, d’altra banda, des dels temps del regidor 
Garcia Espanya es va començar a xiular els regidors sempre que pujaven a la tarima. Pel que fa 
a això, recorda que en el mandat anterior el regidor Freixedes va dir que a ell no el xiularien i, per 
tant, no va assistir a cap dels pregons de la Festa Major. A més, remarca que mai un president 
del Districte havia pujat a la tarima, perquè així ho establien els criteris de la Coordinadora 
d’Entitats. Recorda que durant els anys en què el regidor era el senyor Freixedes i el president 
del Districte el senyor David Escudé, aquest últim assistia al pregó però no pujava pas a la 
tarima.  

Afirma que és veritat que l’any passat va pujar tothom a la tarima, però que a la Coordinadora 
d’Entitats això no li va agradar, es va queixar i va plantejar l’organització d’aquest acte a la seva 
manera. Assenyala que, precisament per aclarir aquesta qüestió, des del Districte es van posar 
en contacte amb la Coordinadora abans del pregó i aquesta va fer un protocol. Explica que els 
van dir que fessin el protocol que volguessin perquè l’acte era cosa seva, i que no li consta que 
cap altre grup es posés en contacte amb els organitzadors per pactar una modificació del 
protocol.  

Manifesta que, des del Districte, s’han posat en contacte després amb la Coordinadora i han 
acordat que, a l’hora de fer la valoració de la Festa Major, caldrà parlar també de tot això amb els 
grups, tot garantint sempre la independència de l’organització de l’acte. 

El president en funcions dóna pas al segon torn d’intervencions. 

El senyor Sabaté remarca que també és el primer any que s’ha fet un gran muntatge d’altaveus a 
l’escenari, ja que abans hi havia dos altaveus petits i un micròfon. Afirma que és evident que hi 
ha hagut una clara falta de respecte al president del Districte i no hi ha excuses que valguin.  

La senyora Ruiz opina que aquesta qüestió es podria resoldre fora d’un plenari de districte, que 
és un espai per tractar temes que afecten les veïnes.  

La senyora Barceló explica que les excuses basades en el passat no li serveixen, ja que el que 
volen és construir el futur del districte, que comença per respectar la pluralitat. Afirma que és 
evident que hi ha temes que preocupen molt més els veïns, però que cal no oblidar que els 
consellers i regidors representen els veïns i les veïnes. En relació amb això, assenyala que el 
govern parla molt de processos participatius, però que un gran procés participatiu són els 
resultats de les urnes. 



  

 

 

 
43 

Insisteix que, quan un càrrec electe puja a un escenari, ha de ser solidari i fer que pugin els 
altres, i més quan l’Ajuntament participa de manera directa o indirecta en aquell acte.  

La senyora Capdevila proposa que es canviï el sistema d’àudio de la sala, davant els problemes 
de so que es produeixen al llarg de la sessió. 

Explica que hi va haver un moment en què que la presidenta de la Coordinadora d’Entitats, en 
veure que els representants polítics estaven molestos, es va adreçar al conseller tècnic i li va dir: 
«Tu mateix, decideix el que et sembli». Afirma que, aleshores, el senyor Andreu va decidir que 
estava molt bé que l’alcaldessa i el regidor del Districte fossin dalt de la tarima, perquè eren del 
govern, i la resta es quedessin a baix.  

Destaca que durant els sis anys que va ser consellera de districte a l’Eixample mai ningú li va 
prohibir pujar a un entarimat en el pregó de la Festa Major, i que durant l’any i mig que fa que és 
regidora tampoc mai ningú li ha impedit pujar a un escenari. Remarca que els vots dels ciutadans 
que van votar els grups de govern i els que van votar a altres grups són igual de vàlids. A més, 
opina que si l’alcaldessa hagués dit que els regidors i consellers havien de pujar a la tarima, la 
Coordinadora d’Entitats ho hauria autoritzat.  

D’altra banda, recorda que abans ha posat l’exemple d’un acte institucional en què era l’única 
regidora present i el regidor Montaner no la va ni saludar, ja que només va dir «benvinguts 
veïnes i veïns», i ella, com que no és veïna de Sant Martí, no es va donar per saludada.  

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, opina que el govern no gestiona bé les 
qüestions de protocol o de convidar a actes, però que en aquest cas, a més, va actuar amb la 
seva mentalitat més sectària.  

Demana molta cura amb el que es diu respecte a aquest tema, ja que és molt greu dir a la seu 
del Consell Plenari que l’alcalde Trias no va anar als pregons de la Festa Major, quan va anar a 
més d’un, i que el regidor Freixedes tampoc no hi va anar. Explica que és cert que el senyor 
Freixedes va dir que no pujaria a la tarima perquè el xiulessin, però que va estar present a tots 
els pregons que es van fer per la Festa Major del Poblenou. Afirma que és cert que les festes 
majors són actes organitzats per les coordinadores i les associacions, però que el que passa a la 
Festa Major del Poblenou no passa a les festes majors d’altres barris del districte. Manifesta que 
ell, com a veí del Poblenou, reconeix la singularitat de la Festa Major d’aquest barri, però que 
també demana que no es diguin coses que no són certes perquè, a part d’ell, hi ha altres 
consellers municipals i veïns que han vist el regidor Freixedes a tots els pregons de la Festa 
Major del Poblenou. 

El conseller tècnic assenyala que potser el senyor Freixedes ha estat a tots els pregons de la 
Festa Major del Poblenou, però que no se l’ha vist perquè, entre altres coses, programava i es 
feia fotografies a la mateixa hora amb l’alcalde Trias a altres llocs. Afirma que potser hi passava 
per allà abans o després, però que en els pregons no hi era.  

Manifesta que, en tot cas, no estan donant cap excusa ni estan polititzant res. Remarca que ell 
no va decidir qui havia de pujar i qui no havia de pujar a la tarima, i que quan la presidenta de la 
Coordinadora d’Entitats li va dir «tu decideixes», ell va dir: «No, jo no decideixo, decidiu 
vosaltres». Afirma que aleshores la presidenta de la Coordinadora d’Entitats va dir: «No pugeu 
perquè s’ha decidit que no es puja». Remarca que, per tant, el govern no va prohibir res.  

Explica que el govern no votarà a favor de la proposició del GMDPPC perquè, entre altres coses, 
tot i estar d’acord amb el punt 1, els punts 2 i 4 es contradiuen. Pel que fa a això, opina que no 
es pot apel·lar a la pluralitat social i ideològica i, al mateix temps, intentar reglamentar per escrit 
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que qualsevol acte subvencionat per l’Ajuntament funcioni com a corretja de transmissió política, 
de manera que l’Ajuntament hagi de tenir presència als actes que subvenciona. Afirma que això 
passava en temps de la dictadura i a vegades ha passat en democràcia quan han governat altres 
partits, però que el govern actual no pensa tutelar qualsevol acte pel fet de subvencionar-lo o 
donar-hi suport. Destaca que els actes són dels qui els organitza, que són els que han de fixar 
les regles. Manifesta que si, fruit d’aquesta situació i del diàleg, tots plegats consideren, amb la 
Coordinadora d’Entitats, que això es pot fer d’una altra manera, la possibilitat d’acord serà 
benvinguda, però que el govern no imposarà res, i menys per escrit.  

El senyor Gallardo puntualitza que aquesta proposta no té la intenció de valorar la Festa Major 
del Poblenou, sinó que el que volen és que s’estableixi un protocol d’actuació, ja que el govern 
actua d’aquesta manera molt sovint. D’altra banda, assenyala que l’alcaldessa tampoc no es va 
lliurar de ser xiulada, encara que tingués altaveus més grans i millors que la resta.  

Diu al govern que, si està d’acord amb els punts 1, 2 i 3, estan disposats a fer una transacció i 
retirar el protocol d’actuació. Explica, però, que creu que els membres del govern volen pujar 
sols a la tarima perquè pensen que són els únics capaços de representar els ciutadans, quan el 
que la realitat mostra és que són els únics capaços d’enfrontar els ciutadans.  

El conseller tècnic proposa eliminar el punt 2.  

El senyor Gallardo assenyala que el punt 4 era el controvertit. 

El president en funcions assenyala que no es pot fer la transacció atès que ja s’ha votat la 
proposició, i que, a més, el govern i el GMDPPC tampoc no es posen d’acord.  

Manifesta que, ara que deixa la presidència del Districte, vol demanar un respecte institucional 
cap al president del Districte, el regidor del Districte i els regidors adscrits quan hi hagi actes del 
districte, entre altres coses perquè sovint hi són convidats. Afirma que si es fa això és perquè 
s’entén que són ben rebuts i es vol que hi vagin.  

Demana al govern municipal que respecti institucionalment la figura del president i del regidor, 
sigui del partit que sigui, així com dels regidors adscrits que assisteixen als plenaris i als actes 
del districte, i que també es posi en valor la figura de conseller de districte. Recorda que abans 
ha començat la seva intervenció dient que durant vuit anys havia estat conseller de districte i que 
creia que era important posar en valor la figura política i pública dels consellers. 

S’aprova la proposta amb el vot en contra del GMDCUP-PA, el GMDPSC-CP i el GMDBComú-E, 
i el vot a favor de la resta de grups.  

Presentada pel GMDCUP: 

Que el Consell Municipal del Districte de Sant Martí acordi: 

Que el govern comenci l’actualització i millora de Pla d’equipaments públics del 
Districte de Sant Martí, aprofundint en criteris de gestió pública i control social amb 
sistemes d’avaluació participatius 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, manifesta que presenten aquesta 
proposició perquè Sant Martí és un dels districtes amb més canvis demogràfics i això genera 
noves necessitats. Explica que creuen que cal revisar els plans d’equipaments públics vigents 
d’alguns barris, com els del Clot i del Poblenou, i fer-ne de nous en aquells barris que no en 
tenen, tot incorporant criteris de gestió pública, participació i control social. 
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El president en funcions assenyala que té entès que la proposició s’ha transaccionat.  

La senyora Ruiz afirma que la transacció ja està incorporada a la documentació. 

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, manifesta que, abans d’expressar el vot, 
volen que s’especifiqui què es vol dir quan es parla de «control social». 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, afirma que també volen que s’expliqui què 
vol dir i quin objectiu té el control social.  

El senyor Sergi Alcon i Gibert, del GMDERC-AM, recorda que en la darrera trobada del Consell 
de Salut es va dir que a curt termini la població al districte baixarà, però que a mitjà i a llarg 
termini s’incrementarà. Afirma que, per tant, cal fer front a una sèrie de reptes. Assenyala que el 
president ha dit abans que Sant Martí és el segon districte en població, però que segurament és 
també el districte amb més capacitat de transformació per tots els solars de què es pot disposar.  

Explica que valoren positivament la proposta presentada, però que volen recordar, tal com es va 
fer a l’Audiència Pública del dilluns, que s’ha demanat la convocatòria de diverses comissions, 
com la de seguiment del cobriment de la Gran Via. Remarca que creuen que aquestes 
comissions són eines de previsió i de planificació on realment, més enllà de la participació del dia 
a dia, els veïns poden estar representats i tenir l’apoderament, la participació i la sinergia que es 
necessita.  

Destaca que el GMDERC-AM aposta molt pel districte de Sant Martí, on el veïnat els pot veure 
passejar constantment. Afirma que la veritable participació es fa sobre coses tangibles, com el 
Pla d’usos, el cobriment de la Gran Via o el Pla d’equipaments. Manifesta que cal tenir molt clar 
que les persones que ara dirigeixen el govern són estructures polítiques de govern, i que no 
poden ser alhora activistes populars i estructures polítiques de govern. Explica que això ho han 
vist en el cas, per exemple, de les cartes que s’han enviat als domicilis sobre els pisos turístics. 
Remarca que aquestes cartes no estaven signades, quan una estructura de poder que està en el 
govern el primer que ha de fer és «donar la cara». 

Manifesta que comparteixen el que ha dit el regidor sobre consensuar al màxim possible les 
polítiques que poden implementar conjuntament, però que, per consensuar, el primer que s’ha 
de fer és complir. En aquest sentit, recorda que en el pressupost de Barcelona hi ha punts que 
encara no s’han complert.  

Afirma que creuen que la gestió pública i els sistemes d’avaluació participatius són aquella 
fiscalització que posa d’acord les dues xarxes: la popular i la governamental. Conclou que, per 
tant, votaran a favor de la proposició. 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, manifesta que comparteixen l’esperit de la 
proposta. Afirma que és evident que el període 2001-2013 està exhaurit, que hi ha canvis 
demogràfics i transformacions, i que, per tant, el treball que es proposa pot ajudar a aprofundir 
en la diagnosi de futur que s’ha de fer.  

Explica que creuen que quan es parla de gestió pública es vol dir gestió cívica i que els sembla 
massa vague parlar de sistemes d’avaluació participatius, però que s’abstindran per permetre 
que puguin tirar endavant aquests treballs.  

El senyor Jordi Martín López, del GMDBComú-E, manifesta que estan d’acord a fer una revisió i 
actualització dels plans d’equipaments públics, atès que es van posar en marxa el 2001. Explica 
que, per a això, haurien de tenir molt en compte que durant l’últim any i mig s’ha recollit un gran 
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nombre de peticions d’equipaments de barris en les diferents reunions amb entitats, les 
audiències públiques, els plenaris de districte, els consells sectorials, els consells de barri, les 
sessions participatives per a la creació de plans d’ocupació i alguns plans d’equipaments que 
s’han dissenyat o s’estan dissenyant a la ciutat. Afirma que, per tant, aquestes peticions podrien 
ser la base per crear els nous plans d’equipaments.  

El president en funcions dóna pas al segon torn d’intervencions. 

La senyora Ruiz explica que «control social» vol dir que les associacions de veïns afectades o 
beneficiades per aquests equipaments, a més dels treballadors i els usuaris, puguin, no només 
fer-ne una avaluació basada en la transparència, sinó també fer accions per poder millorar-los i 
controlar que el seu funcionament és l’adequat. D’altra banda, afirma que «gestió pública» és 
gestió pública directa, però que es pot valorar la gestió cívica, que opina que és una cosa que 
està implícita quan es parla de control social i sistemes d’avaluació participatius. Assenyala que 
això vol dir que pot ser interessant que la gent també s’impliqui en la gestió d’alguns d’aquests 
equipaments. Afirma que el senyor Alcon ha explicat bastant bé què volien dir aquests eixos, 
però que si encara queden dubtes, ho tornarà a aclarir.  

El senyor Gallardo manifesta que votaran en contra de la proposició perquè no els acaben 
d’agradar els mètodes proposats, com el control social, que qualifica de mètode estalinista.  

La senyora Angulo es disculpa per no haver agraït abans l’aprovació de la proposició presentada 
pel seu grup.  

Opina que s’ha d’aprofundir una mica en el significat del control social. Explica que està d’acord 
amb moltes coses que ha dit la senyora Ruiz, perquè és molt important que els veïns i les 
associacions participin i tinguin un cert control, atès que sempre ha dit que són els «seus ulls i la 
seva veu al carrer». Assenyala, però, que, a més de la definició que inclou la proposició de 
mantenir grups socials dins d’un ordre acceptat de tal manera que es respectin unes normes 
bàsiques per generar estils de vida organitzats i no conflictius, el control social també té el 
significat de normes autoimposades lligades amb la censura de determinades actituds i 
pensaments. 

Manifesta que no pot votar a favor del control social sabent el que això significa. Explica que, tot i 
estar d’acord que s’ha d’escoltar els veïns i les entitats i fer-los partícips, creu que no se’ls ha de 
donar tot el control, ja que per alguna cosa ells estan aquí. Assenyala que, si els grups polítics 
fessin una bona avaluació i un bon treball de seguiment, tot això no faria falta. Conclou que, per 
tant, el seu grup s’abstindrà. 

El president en funcions pregunta a la resta de grups si volen tornar a intervenir. 

El senyor Martín assenyala que abans s’ha oblidat de dir que aquest any, al districte, els casals 
de barri ja s’han licitat amb gestió cívica d'entitats del territori sense ànim de lucre, afavorint la 
participació dels seus socis i voluntaris com a filosofia de treball i apostant pel treball en xarxa 
amb altres entitats i veïns del barri.  

D’altra banda, recorda a la senyora Angulo que el GMDC’s ha reclamat dues vegades la figura 
d’un auditor social. Afirma que el control social és simplement que la ciutadania pugui exercir un 
control, i assenyala que abans ha parlat del grup impulsor del Pla de barris, que és un grup 
format per ciutadans que s’ocuparà del seguiment i el control del Pla de barris.  

La senyora Ruiz opina que amb els posicionaments que s’han expressat queda molt clar que els 
partits de dretes són els que tenen por del control social. Precisa que aquests partits són CiU, el 
PP i C’s.  



  

 

 

 
47 

Afirma que no tot ho han de fer els polítics, i que l’estalinisme, al qual s’ha referit el senyor 
Gallardo, és un control totalitari per part de l’Estat, que és tot el contrari del que defensen. 
Remarca que, justament per evitar aquest control totalitari, hi ha d’haver control social per part 
de la població.  

S’aprova la proposta amb el vot en contra del GMDPPC, l’abstenció del GMDC’s i del GMDCiU, i 
el vot a favor de la resta de grups.  

b) Proposicions amb contingut de declaració institucional 

No n’hi ha. 

c) Precs 

Presentat pel GMDCiU: 

Que es presenti un estudi per a la reforma de l’entorn del carrer Cantàbria per fomentar 
la competitivitat comercial així com per a garantir la mobilitat i l’aparcament dels veïns 
i veïnes 

La senyora Maria Arenillas Picañol, del GMDCiU, manifesta que el seu grup presenta aquest 
prec atesa la importància del comerç de proximitat, que ha contribuït activament a forjar el model 
de la ciutat de Barcelona; atesa la importància del comerç de proximitat per a la cohesió social; 
atesa la importància del que es coneix com a «urbanisme comercial» i de la necessitat de 
garantir la mobilitat i l’aparcament; ateses les obres del tren d’alta velocitat i el seu 
endarreriment; atès que el pont del Treball Digne continua tallat, fet que impedeix la connexió del 
districte de Sant Martí amb el de Sant Andreu; atès el projecte d’ampliació del centre comercial 
de Diagonal Mar, conegut recentment; atesa la necessitat i el deure per part de l’Administració 
de vetllar per la competitivitat dels eixos comercials; i atesa l’existència de diverses mesures de 
govern, com la d’ajudes per obres de llarga durada, o la de foment de la competitivitat del 
comerç a les proximitats de grans superfícies. Finalment formula el prec. 

El president en funcions dóna la paraula als veïns i entitats que han demanat intervenir en 
aquest punt. 

El senyor Carles Martínez Puy, en nom de Sant Martí Eix Comercial, manifesta que, en primer 
lloc, vol agrair la votació en contra de l’ampliació del centre comercial Diagonal Mar.  

Afirma que se sumen al prec que s’ha presentat perquè creuen que l’entorn del carrer Cantàbria 
està molt deteriorat. Remarca que ja fa tres anys que el pont del Treball està en obres, quan era 
l’única via de comunicació amb la Sagrera, i que aquesta zona s’està degradant molt de pressa. 
Assenyala que el regidor i el conseller tècnic van estar-hi a finals de juliol amb ell i van poder 
comprovar-ho personalment. Manifesta que, per tant, voldrien que es fes alguna mesura de 
govern per tal de facilitar que aquesta zona es pugui dinamitzar comercialment, i evitar així que 
d’aquí a poc temps estigui plena de locals tancats per llogar o vendre.  

El senyor Antoni Santos, en nom de l’Associació de Veïns de Sant Martí de Provençals, es 
disculpa perquè ha arribat tard a la sessió i no ha pogut participar en la part institucional de 
nomenaments i comiats. Pel que fa a això, agraeix a la senyora Ana M. Luque i al senyor Antonio 
Herrero la dedicació que han tingut en la seva relació amb l’Associació de Veïns i el treball 
constructiu que han fet a favor de les coses en què han coincidit amb ells. Així mateix, agraeix el 
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saber fer del senyor Mulleras com a president, de qui destaca que té molt d’ofici a l’hora de 
gestionar conflictes de baixa intensitat, ja que no n’ha pogut apreciar d’alta intensitat. D’altra 
banda, dóna la benvinguda als dos nous consellers i els expressa la predisposició de 
l’Associació de Veïns de Sant Martí a mantenir la mateixa relació que han tingut amb els 
consellers anteriors, siguin del partit que siguin, ja que tracten tothom de la mateixa manera.  

Opina que les obres han transformat tota la realitat del barri a pitjor. Explica que abans parlaven 
de preparar-se per al canvi i tenien una certa enveja de com havien avançat les obres a la banda 
de la Sagrera i Sant Andreu, que permetien cosir la zona, mentre que ells anaven endarrerits i se 
sentien també culpables d’aquesta situació pel fet de no haver-se anticipat a aquest procés. 
Manifesta que, amb la situació actual de les obres, més que preparar-se per al canvi, el que toca 
és parlar de com sobreviure fins que es produeixi el canvi, que creu que és una mica la intenció 
del prec, amb el qual coincideixen. Explica que, des de la ingenuïtat d’una associació de veïns, 
no es podien imaginar que no es podria pagar un projecte faraònic amb plusvàlues d’habitatges 
privats, de la mateixa manera que ara també se’ls fa difícil imaginar que es podrà finançar a 
través de centres comercials. Pel que fa a això, afirma que han viscut i viuen en un «món de 
fantasia» i que ningú té el desllorigador de com pagar el que s’ha projectat.  

Manifesta que, en aquest procés, han après algunes coses i que esperen que durant uns quants 
anys ningú no els torni a parlar ni de vies verdes ni de solucions a curt termini. Opina que, per 
exemple, el col·lector d’aigües pluvials que anirà per damunt del carrer Santander no estarà 
construït abans de cinc anys, i l’estació, abans de deu anys. Assenyala que una altra descoberta 
va ser que es col·locaven 45.000 metres quadrats de sostre en una zona que s’ha d’intervenir 
urbanísticament, però que afortunadament s’ha hagut de tirar enrere aquest projecte per uns 
defectes administratius i ara s’haurà de tornar a definir. Afirma que esperen que aquests 
45.000 metres quadrats tornin a Canyelles, que sembla que és d’on vénen.  

Opina que la «supervivència» de què ha parlat s’ha d’enfocar d’una manera mínimament 
agosarada, i que falta un pla de propostes de model comercial generat des del propi territori. En 
aquest sentit, explica que creu que el paper de l’Ajuntament no ha de ser tant redactar un pla 
com donar suport a un pla que surti com a necessitat del mateix territori. Remarca, però, que 
l’Ajuntament sí que hi té un paper important a fer respecte als pàrquings, la millora del parc, el 
pont del Treball Digne i l’arranjament integral del carrer Santander, que no estarà afectat per les 
obres. Opina que, si no es fa tot això, el comerç i la vida associativa moriran en el decurs dels 
propers cinc o deu anys que els queden «per tornar a veure la llum al barri». 

El senyor Xavier Bañón Fàbregas, conseller d’Esports, Comerç, Parcs i Jardins, manifesta que 
accepten el prec, atès que ja està previst en aquest mandat estudiar amb els veïns i els 
comerciants com ha de ser el futur projecte d’urbanització. 

La senyora Arenillas afirma que esperen que realment es duguin a terme les accions oportunes 
per a la recuperació d’aquesta zona.  

S’accepta el prec. 

Presentat pel GMDERC: 

Que el govern del districte de Sant Martí convoqui en un període no superior a dos 
mesos els òrgans establerts al Cartipàs que no han estats convocats un any després 
de la seva aprovació, com són per exemple: 

• Consell de Joventut del Districte de Sant Martí 
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• Consell de Memòria Històrica i Cultura del Districte de Sant Martí 

• Comissió de Treball Consell d’Economia Social i Comerç del Districte de Sant Martí 

• Taula de Seguretat del Districte de Sant Martí 

La senyora Lourdes Arrando Bellés, del GMDERC-AM, assenyala que han acceptat l’esmena del 
govern per tal que, en comptes d’un «període no superior a dos mesos», es compleixi el prec 
abans de finalitzar l’any.  

Explica que han sabut que la Taula de Seguretat ja es va convocar, però que no en tenien 
constància perquè es va fer durant un període en què hi va haver problemes amb els correus 
electrònics d’alguns consellers i no es rebien totes les convocatòries, tal com consta en l’acta de 
la Junta de Portaveus. 

Afirma que fa aproximadament un any que es va aprovar el cartipàs, però que hi ha òrgans que 
encara no s’han convocat, i que per això demanen que es convoquin abans d’acabar l’any per 
poder conèixer les polítiques que es duen a terme en diversos àmbits, com ara el de joventut.  

La senyora Montserrat Barnils i Santanach, consellera de Treball Digne, Cultura i Promoció 
Econòmica, manifesta que el primer que volen deixar clar és que fins avui cap entitat del territori 
els ha demanat que convoquin cap d’aquests consells i que, si hagués estat així, ho haurien fet. 
A més, recorda que, a la primera reunió de la Junta de Portaveus del mandat, el govern ja va 
proposar eliminar alguns consells sectorials que no tenien un alt nivell de participació, com el 
Consell de Joventut, però que no hi va haver acord a la Junta i, per tant, es van mantenir en el 
cartipàs.  

Remarca que el fet de no convocar el Consell de Joventut no vol dir que els membres de govern 
no hagin mantingut reunions amb les diverses entitats juvenils del districte i no s’hagin engegat 
projectes i actuacions amb aquests grups. Assenyala que es convocarà aquest Consell, però que 
potser tindrà un altre format i una ubicació diferent de l’habitual, per tractar d’obtenir més 
participació i la implicació de més joves i entitats.  

D’altra banda, explica que la Taula de Seguretat es va reunir el mes d’abril, i que tant la 
Comissió de Memòria Històrica, Cultura i Patrimoni Industrial com el Consell d’Economia Social i 
Comerç del Districte es convocaran properament. Afirma que, per tant, accepten el prec.  

El president en funcions manifesta que entén que s’accepta el prec amb la transacció que s’ha 
fet.  

La senyora Arrando agraeix l’acceptació del prec, i demana al govern que aclareixi què vol dir 
quan explica que les entitats no han demanat que es convoquin aquests consells i per això no 
s’han convocat, ja que les entitats no són membres del Consell Plenari ni voten el cartipàs del 
Districte. Pregunta si no n’hi ha prou que un partit polític demani que es convoquin, i si no es 
convocaran en tot el mandat si les entitats no ho demanen.  

La senyora Barnils afirma que estan treballant per convocar aquests consells properament, però 
que ningú no els ho havia demanat expressament. 

El president en funcions manifesta que, abans de passar al següent punt de l’ordre del dia, ha de 
demanar als consellers si volen continuar la sessió o acabar-la un altre dia, atès que són les 
dotze de la nit i, des del punt de vista reglamentari, les sessions han d’acabar a aquesta hora.  
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Atès que tots els grups es mostren partidaris de continuar la sessió, dóna pas al següent punt de 
l’ordre del dia. 

S’accepta el prec. 

Presentat pel GMDC’s: 

Que el govern municipal del Districte estudiï la possibilitat, a curt termini i comunicant-
se per escrit, de posar un monòlit en el qual expliqui la història del perquè la plaça de 
la Palmera té aquest nomenclàtor, la història de la xemeneia i el significat i autor de 
l’escultura que creua tota la plaça 

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, reitera que agrairia que no es vulgui 
qualificar el seu partit de dretes o d’esquerres, atès que ells ja saben prou bé qui són i el que 
volen. 

Recorda que la plaça de la Palmera és un espai on se celebren les festes del barri de la Verneda 
i la Pau i un punt de trobada d’una àrea veïnal especialment poblada en el qual es fan activitats 
al llarg de tot l’any. Explica que en aquesta plaça encara hi ha la xemeneia que formava part 
d’una antiga fàbrica de bidons de quitrà i la palmera que hi havia a l’entrada d’aquest recinte, que 
és la que va motivar el nom de la plaça. Manifesta que molta gent li ho pregunta perquè no ho 
sap. Assenyala que la plaça també acull una obra d’art a la part central, amb un mur ondulant, 
l’autor del qual és l’escultor nord-americà Richard Serra, que és una cosa que tampoc no sap 
ningú. Afirma que a la plaça no hi ha cap referència a la història de la palmera, la xemeneia o 
l’escultura, tal com han demanat els veïns diverses vegades, i que per això presenten aquest 
prec, que formula tot seguit.  

El senyor Jordi Marzo Fitó, conseller de Memòria Històrica, Seguretat i Prevenció, explica que el 
comissionat de Memòria Històrica impulsa la recuperació i la identificació de diversos espais de 
la ciutat, i que per això està previst instal·lar a la plaça de la Palmera un plafó explicatiu sobre la 
història de la plaça i el significat del monument del Richard Serra, tal com demana l’Associació 
de Veïns. Afirma que, per tant, accepten el prec. 

La senyora Angulo agraeix l’acceptació del prec.  

S’accepta el prec. 

Presentat pel GMDPPC: 

Que el Ayuntamiento del Distrito traslade a los órganos competentes de la 
Administración Municipal, así como entidades y organismos decisorios y 
participantes, la petición de otorgar el nombre de una calle o plaza en Barcelona, y con 
preferencia en el distrito de Sant Martí, a la Monja Isabel Solá, por sus méritos 
humanitarios de entrega a los demás, como misionera  

El senyor Manuel Gallardo Martínez, del GMDPPC, explica que havien presentat aquest prec per 
retre homenatge a la monja Isabel Solá, que ha mort recentment, però que la Casa Gran ha fet 
un reconeixement a la seva persona mitjançant una declaració institucional que ha estat 
aprovada per tots els grups municipals. Afirma que, atès que el prec tenia el valor d’aquest 
reconeixement, es donen per satisfets amb la declaració esmentada. A més, assenyala que cal 
que transcorri un temps perquè sigui possible complir aquest prec, de manera que segurament el 
presentaran més endavant. 
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Es retira el prec. 

Presentat pel GMDCUP: 

Que el govern faci per ampliar i millorar el servei i la xarxa de punts verds fixos i 
mòbils i aules ambientals ubicats al districte de Sant Martí, en especial en aquells 
barris que no tenen punt verd fix  

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, assenyala que la reducció i la gestió dels 
residus, en un món que en genera com mai, és cada vegada més important. Afirma que, per 
això, cal fer tots els esforços per millorar i facilitar el reciclatge i, alhora, potenciar l’educació 
ambiental i el respecte cap al medi ambient. Manifesta que consideren que la millora dels punts 
verds ha de servir per facilitar el reciclatge a tothom, però especialment a la gent gran, que ha de 
trobar aquests espais prop de casa seva per poder-los fer servir. Explica que, a més, els joves 
també han de poder trobar activitats relacionades amb el respecte pel medi ambient. Finalment 
presenta el prec. 

La senyora Eva Campos Paladio, consellera de Salut, Medi Ambient, Neteja, Cooperació 
Internacional i Habitatge, afirma que Sant Martí és el districte amb més punts verds, ja que té un 
punt verd de zona, tres punts verds de barri i catorze parades de punts verds mòbils, però que, 
tot i així, aposten per incrementar un servei que consideren molt important. D’altra banda, 
assenyala que és cert que Sant Martí no té una aula ambiental i que, per tant, iniciaran les 
gestions necessàries per tal d’implementar-la. Conclou que, per tot això, accepten el prec. 

La senyora Ruiz agraeix l’acceptació del prec, i destaca que creuen que comportarà una millora 
per al districte, que, tot i ser un dels que té més punts verds, és també un dels més grans i amb 
més densitat de població de la ciutat. 

S’accepta el prec. 

Presentat pel GMDCUP: 

Instar el govern que despengi el dia 12 d’octubre la bandera de l’Estat espanyol del 
balcó de la seu del Districte de Sant Martí com a mostra de solidaritat amb tots el 
pobles de l’Amèrica Llatina i la commemoració del Dia de la Resistència Indígena 

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, manifesta que el 12 d’octubre de l’any 
1492 va començar la colonització de l’Amèrica Llatina amb la brutal explotació dels pobles 
indígenes i el genocidi de gran part d’aquests. Afirma que, per reemplaçar-los, es va iniciar un 
intens comerç d’esclaus africans, que va comportar la pèrdua de milions de vides més. 
Assenyala que les cicatrius d’aquella època perduren fins avui amb un alt grau de pobresa i 
desigualtats socials als països llatinoamericans. Remarca que, malgrat això, l’Estat espanyol 
celebra el 12 d’octubre la festa nacional, durant la qual s’exhibeixen tancs i avions de guerra per 
commemorar una visió particular de la hispanitat. Opina que celebrar l’inici d’aquella colonització 
i del genocidi del poble indígena sense haver-ne demanat perdó és vergonyós i indigne.  

Assenyala que alguns països llatinoamericans no entenen el 12 d’octubre de la mateixa manera, 
ja que el celebren com un dia de reafirmació de la seva identitat, de reconeixement a la lluita 
constant dels seus pobles per la seva llibertat, i de lluita i respecte per la diversitat cultural. 
Explica que a la República Dominicana se celebra el Dia de la Identitat; a Veneçuela i Nicaragua, 
el Dia de la Resistència Indígena; al Perú, el Dia dels Pobles Originaris; a l’Argentina, el Dia del 
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Respecte a la Diversitat Cultural; i a Cuba, dos dies abans, el Dia de la Guerra d’Independència. 
Finalment presenta el prec.  

El senyor Francesc Carmona Pontaque, conseller de Gent Gran, Drets Civils, Urbanisme, 
Mobilitat i Accessibilitat, explica que, tot i que el govern comparteix gran part del discurs de la 
senyora Ruiz respecte a què va significar la colonització de l’Amèrica del sud, l’Amèrica del nord 
i altres parts del món, i creu que el 12 d’octubre podria servir per compartir aquesta visió, no pot 
acceptar el prec perquè això els obligaria a cometre una il·legalitat. A més, afirma que despenjar 
una bandera és entrar en una guerra de banderes que creuen que ara no és pertinent, de la 
mateixa manera que tampoc no ho és retirar el monument a Colom.  

La senyora Ruiz manifesta que discrepen profundament que això no sigui pertinent i que ja és 
hora de fer passos endavant respecte a aquesta qüestió. Explica que, com que en aquest cas no 
es pot reparar tot el que es va fer en aquella època i com que encara no s’ha demanat perdó, 
creuen que l’únic camí que tenen és fer accions simbòliques per recordar i per solidaritzar-se 
amb els pobles que van patir aquesta barbàrie. Afirma que no entenen com es pot tenir aquesta 
solidaritat i, d’altra banda, no voler fer aquests gestos. Manifesta que, tot i que el que demanen 
pot ser una il·legalitat, creuen més en el camí de Gandhi, que pensava que s’havien de desobeir 
les lleis que no eren justes.  

El senyor Carmona afirma que comparteixen el fons del prec, però que no creuen que despenjar 
la bandera sigui la millor manera de contribuir a fer que tothom conegui la història de la 
colonització espanyola.  

Es rebutja el prec. 

d) Preguntes 

Presentada pel GMDCiU: 

Què ha passat amb la festa major del Poblenou? 

El senyor Genís Boadella i Esteve, del GMDCiU, formula la pregunta. 

El conseller tècnic explica que la Festa Major del Poblenou s’ha celebrat, com cada any, amb 
força èxit, ja que s’han fet 500 actes que han registrat una participació extraordinària, alguns 
amb 3.000 assistents i d’altres, fins i tot, amb 10.000 assistents.  

El senyor Boadella assenyala que volen saber què ha passat amb les línies de corrent elèctrica, 
ja que es van haver d’acabar muntant uns generadors elèctrics. Explica que, amb el correfoc, es 
van haver d’apagar els generadors perquè funcionen amb benzina i, per tant, els veïns es van 
quedar a les fosques enmig del sopar de la Festa Major. 

D’altra banda, manifesta que s’han fet inspeccions a les comissions de festes dels carrers i s’han 
arribat a obrir alguns expedients per qüestions relacionades amb la seguretat i els lavabos 
públics. Pel que fa a això, remarca que no s’ha donat cap suport a les comissions que organitzen 
aquestes festes, mentre que, en canvi, se’ls ha enviat els tècnics municipals. Afirma que, per 
tant, la Festa Major del Poblenou, a banda d’haver estat un èxit, ha estat també un calvari per a 
les comissions de festes que l’organitzen. 

El conseller tècnic manifesta que quan es faci el balanç de la festa conjuntament amb les entitats 
serà el moment de discutir aquestes qüestions, i que no tenen la mateixa percepció que el 
GMDCiU. Explica que s’han instal·lat 27 lavabos públics, 8 més que l’any anterior, i 10 limitadors 
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de so, 5 més que l’any passat. A més, assenyala que hi ha hagut 9 ambulàncies per atendre 
qualsevol eventualitat, 4 més que l’any passat, així com 8 generadors elèctrics més que l’any 
passat a causa del problema tècnic que hi ha hagut amb els dispositius preexistents d’Endesa. 
Afirma que, atès que els generadors elèctrics funcionen amb gasoil, s’han hagut de 
desconnectar quan passava el correfoc.  

Explica que, més enllà d’alguna queixa puntual, no tenen constància que la Coordinadora 
d’Entitats o l’Associació de Comissions de Festes de Carrers hagi viscut la festa com un calvari, 
sinó tot el contrari. Pel que fa a les inspeccions, manifesta que s’ha fet una tasca preventiva 
bastant extraordinària per part dels serveis d’inspecció i tècnics del Districte, i també per part de 
la Junta de la Guàrdia Urbana, per tal de garantir que no es posaven barres alienes a les 
comissions de festes i que els locals de 24 hores no venien alcohol fora d’hores.  

Presentada pel GMDERC: 

En quin punt es troba l’adquisició d’ambdós edificis, l’església de Sant Bernat Calbó i 
l’escola Pere Calafell i, en tal cas, si s’ha decidit ja el futur ús o s’obrirà un procés de 
participació per a consensuar amb els veïns i veïnes l’ús d’aquests espais? 

El senyor Oriol Puig i Morant, del GMDERC-AM, assenyala que aquesta pregunta ja ha estat 
parcialment resposta en l’informe del regidor. Pregunta quin preu final tenen els dos edificis i quin 
procés participatiu se seguirà sobre l’ús d’aquests espais.  

La senyora Sílvia López Serrano, consellera d’Infància, Joventut, Acció Social i Ciutadania, 
manifesta que en aquest moment no disposa dels preus, però que ja els donaran.  

Respecte als usos d’aquests edificis, explica que a l’antiga escola Pere Calafell es farà l’escola 
bressol que estava prevista fer a la biblioteca Gabriel García Márquez i que, atès que sobrarà 
espai, s’hi ubicarà un altre equipament que es definirà d’acord amb l’opinió dels veïns i les 
necessitats del barri. Pel que fa a l’església Sant Bernat Calvó, manifesta que es posarà a la 
disposició del Consorci d’Educació de Barcelona per a l’ampliació de l’escola.  

El senyor Puig afirma que el govern ja està decidint els usos d’aquests edifici sense fer 
processos participatius. Remarca que aquest fet es repeteix i es contradiu amb el que sempre ha 
dit el govern municipal. 

La senyora López reitera que es comptarà amb la participació dels veïns i les entitats del barri.  

Pregunta presentada pel GMDC’s: 

¿Cómo el equipo de gobierno piensa hacer la valoración del éxito o el fracaso de la 
actuación llevada a cabo durante el mes de setiembre en las calles Almogàvers, 
Sancho de Ávila, Roc Boronat, Ciutat de Granada, Llacuna, Tànger, Pallars y Badajoz? 

Tractada conjuntament amb la proposició del GMDCiU. 
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Pregunta presentada pel GMDPPC: 

¿Cuáles son las causas por las que el gobierno municipal no ha sometido el proyecto 
de la superilla de Sant Martí a información pública, sin tener en cuenta la opinión del 
resto de los grupos municipales, vecinos y comercios?  

Tractada conjuntament amb la proposició del GMDCiU. 

e) Seguiment de les proposicions i declaracions de grup 

Presentat pel GMDCiU: 

Que s’informi al Consell Plenari de l’estat de compliment del prec acceptat en el 
Consell de Districte d’1 de desembre del 2015, amb el següent contingut: 

Que el Districte de Sant Martí habiliti una sala d’estudi nocturna a l’actual biblioteca de 
Sant Martí de Provençals i ho prengui en consideració per a la futura Biblioteca Gabriel 
García Márquez, fent una aposta per la formació i garantint d’aquesta manera una 
equitat en l’accés a equipaments per a l’estudi als joves del districte 

El senyor Fernando Gómez Carvajal, del GMDCiU, assenyala que, un cop iniciat el curs escolar i 
universitari, no tenen notícies d’aquest servei que el govern es va comprometre a oferir. 

La senyora Montserrat Barnils i Santanach, consellera de Treball Digne, Cultura i Promoció 
Econòmica, explica que és cert que en el plenari del desembre del 2015 van dir que, mentre no 
es construís la futura biblioteca, es planificaria i avaluaria, juntament amb el Departament de 
Joventut i el Consorci de Biblioteques, l’habilitació d’una sala d’estudis nocturna, bé al centre 
cívic o bé en un altre equipament del barri. Manifesta que mantenen aquest compromís, però 
que, per dificultats diverses, no s’ha pogut fer efectiu fins ara. Afirma, que no obstant això, estan 
treballant per trobar l’espai més adequat i es farà la contractació del que faci falta per habilitar 
aquest servei. 

Presentat pel GMDERC: 

Que s’informi al Consell Plenari de l’estat de compliment del prec acceptat en el 
Consell de Districte 6 de juliol de 2016, amb el següent contingut:  

Que el govern del Districte de Sant Martí ampliï la campanya institucional «Barcelona 
antimasclista» per fer-la arribar a les festes majors del districte, incorporant-hi la lluita 
contra la LGTBIfòbia 

El senyor Oriol Puig i Morant, del GMDERC-AM, demana que s’expliquin quines accions s’han 
dut a terme per fer efectiu aquest prec a les festes majors més recents, com les de la Pau, el 
Parc i el Poblenou. 

La senyora Carlota Falgueras Marsal, consellera d’Ensenyament, Immigració i Dona, manifesta 
que, coneixedor de la feina feta per les entitats del Poblenou, a les quals dóna suport en aquesta 
tasca, el govern ha volgut treballar per fer una campanya de sensibilització respecte a la 
tolerància zero envers les agressions sexuals a les festes majors i aconseguir que aquestes 
siguin espais lliures de conductes sexistes. Assenyala que aquesta actuació, que està encara en 
procés de treball, té diferents etapes, la primera de les quals és arribar a consensos amb les 
entitats i coordinadores organitzadores de les activitats festives dels barris. Explica que les 
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primeres amb què han parlat han estat la Coordinadora d’Entitats del Poblenou i l’Associació de 
Comissions de Festes de Carrers (ACR), com a entitats organitzadores de la Festa Major del 
Poblenou, que remarca que és la primera després de l’estiu i una de les més concorregudes del 
districte. Afirma que amb aquestes entitats van arribar a un primer acord per iniciar la campanya 
informativa i de sensibilització amb l’objectiu d’evitar que les agressions a les festes quedin 
invisibilitzades. Explica que, d’acord amb el pla iniciat des de la Regidoria de Feminismes, es va 
incorporar l’anunci de la campanya «Jo m’ho vull passar bé, tu no em molestes» als dos 
programes de Festa Major, tant al de la Coordinadora com al de l’ACR, i es van fer dos-cents 
cartells amb el lema «Poblenou antimasclista. Una festa major lliure d’agressions sexistes». 
Afegeix que aquestes accions es van reforçar amb els pins de la Regidoria amb la consigna 
«Barcelona lliure d’agressions sexistes».  

Assenyala que, per fer això, a principis de setembre van mantenir una reunió amb l’ACR i la 
Coordinadora i una altra amb els espais joves El Niu i Rakxa, per tal de treballar plegats per 
evitar les agressions, o fer que almenys no quedessin invisibilitzades. Explica que els acords als 
quals es va arribar en aquestes reunions van ser: penjar els cartells als llocs d’actuació, les 
barres, els espais de les comissions, etc.; que el personal de l’organització portaria posats els 
pins de la Regidoria; i que en cas d’agressions es donaria suport a la víctima avisant la Guàrdia 
Urbana i complint el seu protocol. Afirma que aquesta feina els ha permès identificar que altres 
grups del territori també treballen en aquesta qüestió des de ja fa temps. Explica que, amb 
Poblenou Feminista, Adona’t, Apropem-nos i Belladona, van coincidir que no es tractava de fer 
les coses precipitadament i van acordar parlar i sumar esforços després de les festes.  

Pel que fa a altres barris, assenyala que en breu començaran a parlar amb les associacions i 
entitats del Clot i Sant Martí de cara a les festes majors del mes de novembre per treballar en el 
mateix sentit i veure com s’hi poden implicar. Manifesta que, de tota manera, agrairan la 
col·laboració dels grups pel que fa a posar-se en contacte amb associacions feministes que 
vulguin treballar conjuntament contra les agressions sexistes al districte. 

El senyor Puig afirma que reconeixen l’èxit de la campanya «Barcelona antimasclista» a les 
Festes de la Mercè, la repercussió de la qual va arribar fins i tot als grans mitjans de comunicació 
amb les denúncies d’agressions masclistes. Assenyala que, tanmateix, creuen que en aquesta 
qüestió també hi ha «barris de primera» i «barris de segona», ja que la campanya «Barcelona 
antimasclista» es va fer a la Festa Major del Poblenou, però no pas a les festes majors de la Pau 
i del Parc. Afirma que tots els barris tenen la mateixa importància i també s’hauria d’haver 
treballat aquesta campanya en aquestes festes. 

D’altra banda, remarca que el govern no ha parlat de l’LGTBIfòbia en cap de les intervencions 
sobre aquest tema. Demana al govern que, per tant, actuï també contra l’LGTBIfòbia, que és un 
fet greu i important. Assenyala que, per exemple, avui als mitjans apareix el cas de Jesús 
Tomillero, un àrbitre que ha estat perseguit i insultat per declarar obertament la seva 
homosexualitat.  

Presentat pel GMDC’s: 

Que s’informi al Consell Plenari de l’estat de compliment de la proposició / declaració 
de grup, aprovada pel Consell de Districte de 4 de maig de 2016, amb el següent 
contingut: 

Que con el fin de dar solución a los problemas de retenciones de circulación 
incontroladas, de emisiones acústicas muy desagradables, de los cláxones de los 
vehículos, que hacen la convivencia imposible, en la confluencia de las calles de Selva 
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de Mar - paseo Garcia Fària, así como los problemas de contaminación, se realicen los 
siguientes acuerdos: que este tramo concreto sea de especial atención para la Guardia 
Urbana cada día, de lunes a viernes de 7.30 a 9.30 horas; controlar a los camiones que 
se salten el control de las rondas; controlar que los vehículos no hagan uso de los 
cláxones, e instar la colocación de una señal de tráfico indicando que no se pueden 
usar los sonidos acústicos, y controlar el respeto a dicha señal  

La senyora M. Eugenia Angulo López, del GMDC’s, presenta el text d’aquesta proposta 
aprovada el 4 de maig, i explica que els veïns els han transmès que no s’ha fet res respecte a les 
mesures acordades i segueixen tenint els mateixos problemes.  

El president en funcions dóna la paraula als veïns i entitats que han demanat intervenir en 
aquest punt. 

El senyor José Luis Guerendiain, en nom del Moviment Diagonal Mar, assenyala que representa 
un sets mil veïns del barri format per les illes del Bosc, del Llac, del Mar, de la Llum, del Cel i 
Josep Maria Sostres.  

Recorda que en la sessió plenària de l’Ajuntament de Sant Martí del 4 de maig passat es van 
aprovar una sèrie de mesures per pal·liar el conflicte que es produeix de dilluns a divendres de 
7.30 a 9.30 hores a la confluència del carrer Selva de Mar amb el passeig Garcia Fària per la 
gran congestió de cotxes i camions que hi ha a causa del descontrol del trànsit, que origina 
fortes emissions acústiques provocades pel so de clàxons i una elevada contaminació ambiental. 
Afirma que aquests problemes van en augment per la falta de control i normes. Explica que 
aquesta congestió és generada pels vehicles que provenen de fora de l’àrea metropolitana de 
Barcelona i opten per sortir pel passeig Garcia Fària perquè la ronda Litoral està col·lapsada i 
creuen que, d’aquesta manera, podran guanyar temps.  

Assenyala que el 2015 el trànsit va augmentar un 3% i la congestió un 28% als accessos de 
Barcelona, segons un estudi de la Fundació del Reial Automòbil Club de Catalunya (RACC). 
Afirma que aquest estudi assegura que la congestió als accessos de Barcelona augmentarà un 
50% el proper any, i que a la ronda Litoral s’arribarà a la congestió total si no s’adopten mesures 
urgents. Explica que ja se sap que la solució serà incrementar la quantitat i l’eficiència del 
transport públic de la ciutat, alhora que potenciar el nombre de trens de Rodalies i la tercera via 
per als camions que es dirigeixen a la Zona Franca i a Tarragona. Opina que no fa falta esperar 
a l’any vinent per adoptar mesures, atès que ja fa anys que els veïns pateixen aquest col·lapse. 
Afirma que hi ha nerviosisme i malestar, i que volen una actuació immediata. Remarca que, 
després de cinc mesos i un dia des que es va aprovar la proposició esmentada, no s’ha 
implementat cap de les mesures previstes i que, a més, des de principis de setembre es veuen 
perjudicats durant la resta d’hores del dia a causa de la implementació de la superilla.  

Opina que la solució és fàcil i gens costosa, ja que només es tracta de posar dos guàrdies 
urbans que dirigeixin el trànsit a aquelles hores. Explica que, fins i tot, per evitar les despeses 
dels senyals de trànsit i un semàfor, havien pensat que els agents podrien portar uns senyals de 
cartró o de plàstic amb la prohibició de tocar el clàxon, i així s’evitaria que la Guàrdia Urbana fes 
servir els xiulets i generés encara més soroll.  

Recorda que al seu dia van demanar també, amb relació a la sortida dels garatges de les illes de 
la Llum i Josep Maria Sostres, que s’eliminés una plaça d’aparcament de cotxe i una plaça de 
moto que hi ha a l’esquerra de la sortida de l’illa de la Llum. Afirma que això facilitaria que els 
cotxes poguessin incorporar-se directament a la circulació, i que també tindria un cost zero. 
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El senyor Jordi Martín López, conseller de Participació i Transparència, Economia Social i 
Cooperativa i Turisme, explica que ha preparat una resposta bastant extensa que enviarà per 
correu electrònic als representants del Moviment Diagonal Mar. 

Remarca que el col·lapse de trànsit que hi ha entre les 7.30 i les 9.30 hores no és un problema 
exclusiu de la ronda Litoral al tram de Diagonal Mar, sinó que es dóna a altres vies de la ciutat, 
com la ronda de Dalt, Glòries, Aragó o Diagonal. Manifesta que es calcula que passen uns 
55.000 cotxes per aquest tram en aquestes hores i que, si a més el RACC creu que el volum de 
trànsit s’incrementarà en un 50%, no sap si es millorarà abans el servei ferroviari, però que està 
clar que hi haurà persones que buscaran altres opcions per arribar a la ciutat.  

D’altra banda, assenyala que el Moviment Diagonal Mar acostuma a dir que representa set mil 
veïns, però que li agradaria assistir a alguna assemblea per parlar amb tots ells, ja que 
normalment només veu els representants.  

Explica que, tot i que els veïns diuen que no s’ha fet res, l’informe que els ha donat la Guàrdia 
Urbana diu que, des que va començar l’any, aquest cos ha estat 74 vegades en aquest tram, 
durant una mitjana de 130 minuts, i ha arribat a posar 51 denúncies per diversos conceptes: no 
obeir els senyals, no fer cas dels agents, saltar-se semàfors, parlar per telèfon, no respectar les 
marques, etc. Manifesta que, per tant, sí que s’han fet actuacions des de l’aprovació de la 
proposició el passat mes de maig, però que continuaran treballant-hi.  

La senyora Angulo demana una mica de respecte pels veïns. Opina que el senyor Martín no pot 
dir-los que no representen ningú i demanar que se’l convidi a les assemblees.  

El senyor Martín explica que no volia dir que aquests veïns no fossin representants de set mil 
persones, sinó que s’ofereix a assistir a qualsevol assemblea per poder parlar amb els veïns.  

El senyor Guerendiain sol·licita tornar a fer ús de la paraula. 

El president en funcions li diu que ha de ser molt breu.  

El senyor Guerendiain assegura que la Guàrdia Urbana no hi és mai entre les 7.30 i les 9.30 
hores, sinó posteriorment, i que ho fa per posar multes als conductors que sobrepassen els 50 
quilòmetres/hora en sortir de les rondes o que infringeixen altres normes. 

Presentat pel GMDCUP: 

Que s’informi de l’estat d’execució de la proposició / declaració de grup amb contingut 
de declaració institucional que el Consell Plenari del Districte va aprovar en la seva 
sessió del dia 4 de maig de 2016 amb el següent contingut, i es faciliti còpia per escrit 
de les actuacions que s’hagin realitzat al respecte: 

Primer.- Elaborar programes d’apoderament, especialment dirigits a les dones grans, 
perquè ells i elles mateixes puguin ser part activa d’aquests programes  

Segon.- Garantir des dels ajuntaments que les polítiques municipals proporcionin 
unes condicions de vida dignes i de qualitat a la gent gran, que els dotin d’autonomia, 
així com gaudir de la seva ciutat, entorn i espais d’oci  

Tercer.- Dur a terme estudis i seguiments continuats de les condicions econòmiques i 
socials en què es troben les persones grans i pensionistes més desafavorits  
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Quart.- Reforçar les polítiques de prevenció de violència masclista vers dones grans  

Cinquè.- Impulsar programes de conscienciació de respecte cap a la nostra gent gran 
que els valori com a agents de construcció social  

Sisè.- Reivindicar el dret a la ciutat de la gent gran  

La senyora Ainhoa Ruiz Benedicto, del GMDCUP-PA, demana que se’ls informi de l’estat 
d’execució d’aquesta iniciativa i que, si és possible, se’ls faciliti una còpia per escrit de les 
actuacions que s’hagin fet en relació amb això. Tot seguit llegeix el contingut de la 
proposició/declaració. 

El president en funcions dóna la paraula als veïns i entitats que han demanat intervenir en 
aquest punt.  

La senyora Elisa Gil, en nom del Moviment Diagonal Mar, assenyala que intervé en 
representació de Yolanda Cesena, que també és portaveu del col·lectiu.  

Manifesta que estan satisfets per l’interès en la gent gran que mostra la proposta presentada pel 
GMDCUP i aprovada el passat 4 de maig. Recorda que en aquell plenari van parlar de les 
característiques especials que té per a la gent gran el tram de la platja de Llevant que s’ha 
convertit en espai per a gossos a causa de la seva proximitat, la seva tranquil·litat, el seu mur, la 
seva cala i els seus lavabos, entre altres coses. Afirma que avui els usuaris de la tercera edat se 
senten desplaçats i insisteixen a recuperar el seu lloc de sempre a la platja, ja que són persones 
de barris propers, com el Besòs i el Maresme, que hi van des que es va inaugurar aquesta zona. 
Manifesta que, per tant, reprenen el plantejament que ja van exposar al seu dia perquè aquest 
espai es pugui compartir amb aquestes persones i, alhora, s’adapti a les persones amb 
discapacitat. Remarca que aquesta platja disposa d’un lavabo adaptat per a les persones 
d’aquest col·lectiu, però que ara no hi poden accedir.  

D’altra banda, afirma que també reclamen un casal per a la gent gran. Manifesta que estava 
previst fer aquest equipament al carrer Pujades entre Fluvià i Provençals, però que aquest espai 
va passar a ser part de l’IES Fluvià amb l’entrada del nou govern a l’Ajuntament. Subratlla que al 
barri de Diagonal Mar no hi ha cap casal per a gent gran, quan té un nombre considerable de 
persones de la tercera edat.  

El senyor Francesc Carmona Pontaque, conseller de Gent Gran, Drets Civils, Urbanisme, 
Mobilitat i Accessibilitat, explica que al districte hi ha un important nombre de persones grans, 
amb 47.235 persones majors de seixanta-cinc anys censades el 2015 i de les quals el 60% són 
dones, i que aquest col·lectiu mereix tota l’atenció del govern. Afirma que per això estan actuant 
en diversos fronts. Assenyala, però, que lliurarà aquesta informació per escrit i només es referirà 
a alguns punts, atesa la limitació de temps de què disposa.  

Manifesta que, pel que fa a la gent gran en risc d’exclusió, han ampliat el nombre de places dels 
àpats en companyia. Afirma que actualment hi ha quatre casals que ofereixen aquest servei, 
amb 160 àpats diaris, i que intentaran millorar aquest servei amb més casals i possiblement amb 
més dies.  

Destaca que hi ha una escola de salut per a gent gran que es du a terme a través dels casals de 
gent gran Joan Maragall i de la Verneda Alta, que són els dos barris més problemàtics pel que fa 
a l’envelliment de les persones grans. D’altra banda, es refereix també al projecte «Radars» i al 
protocol per a la detecció de maltractaments a la gent gran.  
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Afirma que un altre aspecte molt important són els apartaments tutelats per a la gent gran. 
Manifesta que actualment ja hi ha en marxa el del carrer Bolívia i Ca l’Isidret, i que s’han previst 
nous terrenys per construir aquest tipus d’apartaments. A més, explica que, entre els nous 
equipaments que tenen previstos, a part del Casal de Gent Gran de Ca l’Isidret, també estan 
considerant la creació d’un banc d’elements d’autonomia personal, que pot ajudar molt 
especialment la gent gran vulnerable.  

Es refereix també a les activitats de promoció per a un envelliment actiu i saludable, amb un 
programa molt extens de tallers, com els de memòria històrica o de prevenció de la violència 
masclista. Destaca també la participació de la gent gran tant en el PAM i el PAD com en la web 
participativa que han elaborat els mateixos casals i la gent gran.  

Finalment, assenyala que pròximament convocaran el Consell de Persones amb Diversitat 
Funcional, que opina que serà un bon lloc per compartir propostes. 

La senyora Ruiz manifesta que esperen rebre tots els detalls d’aquestes actuacions, i agraeix 
l’aguant dels veïns que encara els acompanyen. 

E) Declaracions institucionals 

Sobre el dret a l’avortament  

Es retira. 

 

El president en funcions assenyala que, com a últim punt de l’ordre del dia, hi ha una intervenció 
extraordinària que ha demanat el senyor Jordi Giró, en nom de l’Associació de Veïns de la Vila 
Olímpica. 

El senyor Jordi Giró, en nom de l’Associació de Veïns de la Vila Olímpica, manifesta que fa dos 
dies s’han assabentat de la construcció d’un alberg juvenil d’unes 440 places en un edifici de 
4.144 metres que forma part d’un conjunt arquitectònic de tres edificis en forma d’escala invertida 
i que constarà de sis plantes.  

Assenyala que, davant d’això, vol exposar la situació en què es troben a la Vila Olímpica. Explica 
que són un barri que té 3.935 habitatges, dels quals 812 estan de lloguer, i d’aquests, 210 són 
habitatges d’ús turístic, tant legals com alegals. Remarca que aquests habitatges suposen el 
5,6% dels habitatges de lloguer, la qual cosa significa que són, després de la Dreta de 
l’Eixample, el segon barri amb més percentatge d’habitatges dedicats a ús turístic, fet que indica 
que el barri s’està gentrificant.  

A més, afirma que tenen 5 hotels, amb 1.282 habitacions i 2.564 places; 2 blocs d’apartaments 
de 29 apartaments, amb 100 places, i una reserva de futura residència universitària de la 
Universitat Pompeu Fabra. Remarca que, per tant, les 440 places més que suposarà el nou 
alberg representen un 17,16% d’increment de l’oferta, sense tenir en compte els apartaments 
turístics que hi ha al Port Olímpic. 

Explica que fa més d’un any que van demanar informació sobre aquest projecte, però que al 
consistori els deien que no en sabien res. Recorda que després es va plantejar la petició i 
l’Ajuntament la va revocar, però que l’empresa va iniciar un procés contenciós i al mes de gener 
l’Ajuntament es va retirar d’aquest procés. Remarca que, en tot aquest temps, han demanat 
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reiteradament informació al Districte, però que mai no els han dit res. Afirma que és molt 
lamentable el fet d’haver quedat desprotegits de l’Administració més propera.  

Assenyala que s’ha fet una modificació urbanística que afecta tota l’estructura de l’edifici, la part 
de la passera i una part de la façana en un edifici singular d’un barri que ha tingut un respecte 
escrupolós per la seva arquitectura i pels seus jardins des que van ser creats arran dels Jocs 
Olímpics. A més, opina que també caldria veure com s’ha canviat l’ús del sòl i si l’Ajuntament ha 
fet un procés d’informació.  

Pregunta per què no se’ls ha informat i per què l’Ajuntament no ha aturat una «aberració» com 
aquesta, quan té les eines per fer-ho. Explica, a tall d’exemple, que en l’última setmana han 
rebut 350 trucades i 240 correus electrònics de gent esparverada per aquesta construcció. A 
més, remarca que els han posat unes obres enmig d’unes altres obres i que aquestes obres 
ocupen mig carrer.  

Manifesta que és una veritable llàstima que no se’ls hagi facilitat l’expedient fins avui, quan ja no 
poden fer res. Recorda que abans de l’estiu van escriure al Districte per exposar-los la situació i 
dir-los que no es podien oposar al projecte perquè no el coneixien, però que consideraven que 
fer aquest alberg era gentrificar el barri i buidar-lo de contingut. En relació amb això, assenyala 
que, segons l’última estadística de població que ha fet l’Ajuntament, la població de Barcelona 
baixa en bastants milers de persones. 

Pregunta què es pensa fer des del Districte per aturar aquests «nínxols», tenint en compte que 
l’alberg tindrà 440 places en un espai útil d’uns 3.800 metres. Afirma que el govern ho pot aturar i 
que, si no, ells l’ajudaran a fer-ho.  

El president en funcions agraeix al senyor Giró que hagi esperat fins a l’última hora del plenari, i 
li diu que queda recollida la seva queixa. 

S’acomiada expressant el seu agraïment a tots els consellers, els veïns i les entitats, i afirma que 
espera que, com a mínim, amb la nova presidència millori el sistema d’àudio de la sala.  

 

En no haver-hi altres assumptes a tractar, el president en funcions aixeca la sessió a les 00.55 h 
del dia 6 d’octubre de 2016.  

 

 

La secretària del Consell Vist i plau 
 El president 
 


